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Tokrat resnično ne smemo »zamočiti«. Svet bi težko prenesel še en fina le 
ekonomske krize v političnem kaosu nove vojne. Predvsem moramo stopiti 
onkraj ideologij kap italizm a, neoliberalizma, socializma, friedm anizm a itd., 
ki še vedno vodijo umove današnjih političnih in ekonomskih voditeljev.

D R Ž A V L J A N S K A  V Z G O J A 1 O

Če naj torej Pekarna ostane Pekarna, če naj bo tisti cvet v gumbnici, s katerim se 
bo mesto in s tem prihodnji župan bahal pred svojimi kolegi iz tujine, potem mo
ra biti uprova Pekarne kot celote v rokoh samih uporabnikov. Brez te temeljne 
samouprave namreč sploh ne moremo govoriti o anarhističnem eksperimentu.

M E D I J I 1 8

Razvoj »ideje osvoboditve« slovenskih medijev so omogočili trije , verjetno 
zgolj naključno povezani dejavniki. Nespretna zloraba po litike kot vzrok, po
časnost strukturn ih sprememb medijev kot problem in politizacija medijske
ga nezadovoljstva kol »rešitev«.

V O J N A  S V E T O V 2 3

Borci sedaj pogosto om enjajo »bitko poslednjih dni« a li »hadit«. To je pre
rokba preroka Mohameda, po kateri so potrebni prostovoljci za odhod na Bli
žnji vzhod, ki bi naj podpira li mesijo Mahdija v vojn i proti silam Antikrista za 
zmagoslavje islama ter pravičnost na Zemlji.

Z A P I S I  I Z  M R T V E G A  D O M A  2 4

Sodeč po naletu nove desnice v Evropi, je zlahka mogoče, da se bo zgodilo 
ravno obratno: da bodo za frustracije lokalnega raznašalca časopisov ali de
m otiviranega vodoinštalaterja plačali tisti »drugačni«, »temnejši«, »južnejši«
- kakorkoli si jih  že zamislite in pri tem vzamete sebe, barvo svojih las in ko
že ali lastnih ideoloških prepričanj kot krite rij za razvrščanje.

G O S P O D A R S T V O 2 8

Zalo se gospodarstvo in ekonomske prakse, ki se ukvarjajo s proizvajanjem 
in menjavo dobrin, op irajo na doktrino pom anjkanja in zalaganja polic z do
brinam i, ki so redke in največkrat n im ajo substiluta ter za njih velja načelo 
ekskluzivnosti pri konzumu.

I N T E R V J U 3 4

Tone Pavček je k ljub svojim 80. letom prisoten vsepovsod. Letos je med dru
gim izšla njegova zbirka Same pesmi o ljubezni, saj, kot pravi sam, brez lju 
bezni ni možno ničesar na tem svetu zgraditi. Omenjeni zapis je povzetek 
pogovora, ki ga je z gospodom Pavčkom na literarnem  večeru v Ljutomeru 
opravila Cilka Jakelj.

F I L M I 3 6

Med 12. in 23. novembrom bo Ljubljano in M aribor oživel ljubljanski medna
rodni film ski festival LIFFe, ki bo potekal že devetnajstič in bo kol zmeraj p ri
nesel film ske naslove, ki so preprosto umetniško dovršeni in vredni ogleda, 
kot tudi mainstream film e, ki se prav tako od liku je jo vsak na svoj način.

I Z  N A S L O N J A Č A 8

Poleg naštetih problemov, ki so povečini ostali nereše
ni, pa je trenutn i izziv za sodobnega človeka finančna 
kriza, zaradi katere se lahko našteti problem i se zao
strijo in povratno vplivajo na samo krizo. Posledica bo 
začaran krog, iz katerega bomo težko našli rešitev.

I
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To se zdaj dela. Namesto da bi jih  sprejeli odprtih rok, 
da bi skupaj uživali v glasbi, kuhi, pa da bi oboji im eli 
delo. Kako je mogoče, da oni nič ne delajo. Mogoče za
lo, ker mi vse delamo. In če mi vse delamo pomeni, da 
nič ne ostane za njih tam do li. Mi imam o vse. Koristi
mo vse. Namesto da bi si razdelili, kar imamo.

N a s lo v n ic a : J e rn e j Ž um er
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Resnična finančna kriza
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Finančna kriza nam je do
besedno zavladala. Vsi se 
ukvarjajo samo še z njo. 

»Vrednost delnic se je danes zni
žala za toliko in toliko odstotkov. 
Te in te banke so se znašle na ro
bu stečaja. Grozi nam gospodar
ska kriza in odpuščanje delavcev.« 
To so le ene izmed medijskih iz
jav, ki smo jih te dni deležni v iz
obilju. Pozabimo za trenutek na 
naš lasten strah in se osredotoči
mo na ves svet. Smo se sposobni 
osredotočiti na ves svet, kajti sve
ta ne dojemamo kot celoto, tem
več po delih? Imamo namreč raz
viti svet, manj razviti svet, nera
zviti svet, pa tudi tretji svet. Toli
ko svetov, pa samo en planet. Ve
dno nas zanima samo naš svet, 
torej razviti svet. Vendar ali lah
ko izbrišemo iz naše zavesti osta
le svetove? Na fizični ravni to ne
nehno počnemo. Obdajamo se z 
zidovi v obliki neprehodnih me
ja, da bi obdržali druge svetove 
izven našega. Približno milijarda 
ljudi v (nerazvitem) svetu je neza
dostno prehranjena in živi z manj 
kot dolarjem na dan. To je resnič
na finančna kriza! Ko ljudje nima
jo denarja, da bi si kupili hrano. 
Medtem ko se mi bojimo za naše 
premoženje, se oni bojijo za svoja 
življenja. Čeprav njihova kriza ni 
od včeraj, se razviti svet še vedno

obnaša, kot da je ni oziroma je 
nekaj samoumevnega. Tudi me
diji o njej praviloma ne poročajo. 
Zakaj bi nas vznemirjali s svetom, 
ki ni naš? Ko rešujemo naš finanč
ni sistem, porabljamo tisoče mili
jard dolarjev. Od kod so se vzele 
te ogromne količine denarja, ko 
pa se voditelji najbogatejših dr
žav ob neizpolnjevanju obljub za 
pomoč nerazvitemu svetu vedno 
izgovarjajo, da denarja ni? Tudi 
v razvitem svetu denarja vedno 
zmanjka za socialo, nikoli za ka
pital. Skoraj polovica človeštva, 3 
milijarde ljudi, v (manj razvitem) 
svetu shaja z manj kot 2,5 dolarja 
na dan. Ne občutijo padcev vre
dnosti delnic na borzah tako kot 
mi, saj si jih ne morejo privoščiti. 
Ne skrbijo jih stečaji bank, saj ve
čina od njih nima odprtega ban
čnega računa ali izposojenega 
kredita. Morda mislimo, da je naš 
finančni sistem najboljši možen, 
zato se ga tudi trudimo na vse 
kremplje rešiti, vendar pa dejstva 
v (preostalem) svetu kažejo dru
gače. Naš finančni sistem je na
mreč zelo selektiven: enim daje 
veliko, drugim manj, spet tretjim 
praktično nič. V kolikor nam ga 
uspe obdržati, bomo morali zgra
diti še večje zidove, kajti obup in 
jeza ljudi v preostalih svetovih se 
bosta samo še stopnjevala. ■

Podatki označeni z * so obvezni.

Katedra izhaja vsak drugi ponedeljek v mesecu. Naročnina se plača na transakcijski račun 
90672-0000339949 (sklic 00 1122008), odprt pri PBS. Izpolnjeno naročilnico pošljite v ku
verti na naslov založnika; Društvo Študentov in podiplomcev Slovenije, Slomškov trg 15, 
SI-2000 Maribor.

Splošni pogoji: Izvod časopisa se na naslov naročnika dostavi na dan izida. Rok za plačilo 
naročnine je najkasneje 14 dni po prejemu prve številke. Društvo študentov in podiplom
cev Slovenije se zavezuje, da bo vse naročniške podatke varovalo v skladu z veljavnimi za
konskimi določili.

Razvajeni?

Naročite se.

Naročam se na mesečni časopis Katedra;

J  S številk (cena 9 EUR)

J  10 številk (cena 17 EUR)

_ J  20 številk (cena 32 EUR)

Poštnina in DDV sta vključena v ceno.

Katedra, moč besed
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finance

Finančni Deja vu
Obsežen sistem špekulacij, odsotnost (državnega) nadzora 
in regulacije, eksotični finančni instrumenti in m egalom an
ske ter izjemno vplivne finančne institucije so bile »eksplo
zivna zmes«, ki je v 30 . letih prejšnjega stoletja povzročila 
veliko gospodarsko krizo. A zakaj, če naj bi se iz zgodovine 
česa naučili, zdaj doživljamo svojevrstni »deja vu«?

ROK KRALJ

Leta 1933 je ameriški kongres 
-  v začetku Rooseveltove
ga prvega mandata -  sprejel 

Glass-Steagallov zakon, ki je med 
drugim uzakonil ločitev bank, za
varovalnic in borzno-posredniških 
družb. Kajti eden od vzrokov za 
kolaps finančnih institucij po bor
znem zlomu leta 1929 je bil ravno 
njihova »univerzalnost«. Tako so 
špekulacije na borzah uničile tu
di varčevalno -  posojilno funkci
jo bank ter zavarovalne vloge pre
bivalstva. To pa je hudo prizadelo 
tako prebivalstvo kot celotno go
spodarstvo (zdaj doživljamo re
prizo teh dogodkov). Roosevelto
va administracija je z veliki javnimi 
deli, s programi neposredne po
moči obubožanemu prebivalstvu, 
z reformo bank in drugimi ukrepi, 
ki jih poznamo pod skupnim izra
zom Nevv Deal, skušala spodbuditi 
ekonomijo, ki jo je zlom finančnih 
institucij hudo prizadel. Nevv Deal 
je vsaj deloma ublažil gospodarsko 
krizo, a pravo »darilo« oziroma po
spešek ameriškemu gospodarstvu 
je bil šele vstop v 2. svetovno voj
no. Korporacije imajo rade vojne. 
Tudi danes. Proti koncu 2. svetov
ne vojne zmagovite zahodne sile 
niso želele ponoviti preteklih na
pak. V majhnem ameriškem leto
višču Bretton VVoods so leta 1944 
predstavniki zmagovitih držav po
stavili temelje stabilnejši povojni 
ekonomski ureditvi. Pod vplivom 
znamenitega britanskega ekono
mista johna Maynarda Keynesa so 
se dogovorili za jasna ekonomska 
pravila, za večji vpliv države v eko
nomiji, za trdna razmerja med po
membnimi valutami itd. Nastala 
je tako imenovana Brettonvvood- 
ska ureditev, ki je v času po vojni 
dokaj dobro delovala, a reguliran 
in urejen finančni sistem ni dober 
za visoke dobičke. Za to potrebu
jete finančno »džunglo«, kjer ve
lja zakon močnejšega. Že v petde

setih letih prejšnjega stoletja so se 
začeli ponovni pritiski v smeri ta
ko imenovanih svobodnih (liberal
nih) finančnih in drugih trgov, kar 
je le drugo ime za deregulacijo in 
(ekonomsko) brezzakonje. Osre
dnja osebnost nove ideologije 
ekonomske svobode oziroma ne
oliberalizma je bil ameriški ekono
mist Milton Friedman, nobelovec 
za ekonomijo (1976), ki ga tudi pri 
nas, celo še sedaj, skoraj obožujejo 
tako imenovani mladoekonomisti. 
Glavno »oporišče« te ekonomske 
ideologije je bila Čikaška univerza, 
odtod tudi znameniti izraz »Čika- 
ški fantje« (Chicago boys) za tiste, 
ki so se šolali na tej univerzi in po 
svetu širili ideologijo neoliberaliz
ma. A kljub njegovi karizmatično
sti je bil Friedmanov vpliv na poli
tiko dolgo časa zanemarljiv. Prvo 
pravo »priložnost« so Čikaški fan
tje dobili leta 1973 v Južni Ame
riki, v Čilu, kjer se je s Pinocheto
vim državnim udarom začel po
hod južnoameriških fašističnih dik
tatur, ki so z odprtimi rokami spre
jele Čikaške fante in njihove ideje 
neo-liberalizma: privatizacijo na
ravnih virov in podjetij, »rezanje«

Veliki Britaniji (1979) in Ronalda 
Reagana v ZDA (1980) je pod vpli
vom njunih »mentorjev«, Friedri
cha von Hayeka in Miltona Fried- 
mana, neoliberalizem (spet) sto
pil v »prvi plan«. Predsednik Re
agan je ob nastopu mandata iz
rekel znamenite besede: »Vlada 
ni rešitev za naše probleme; vla
da je problem,« s čimer je mislil 
predvsem na neoliberalne man- 
tre: nevmešavanje države (politi
ke) v ekonomijo in popolno svo-

Da lahko preprosto ukinemo kapitalizem, je naivno razmi
šljanje in še bolj, da lahko preprosto uvedemo (novi) socia
lizem. Če je kapitalizem v svoji osnovi svobodna gospodar
ska pobuda ljudi, potem je socializem njegova »uzda«.

izdatkov za javne storitve (šolstvo, 
zdravstvo, oskrba z vodo itd.), 
proste roke velikim korporacijam 
in finančnim ustanovam, uničenje 
sindikatov in radikalno zmanjšanje 
delavskih pravic ter seveda plač. 
Neoliberalna ideologija se je (ve
dno) najbolje »počutila« ravno v 
fašističnih ali fašistoidnih režimih. 
Z izvolitvijo Margaret Thatcher v

bodo trgov oziroma tako ime
novano »laissez-faire« ekonomi
jo. Mnogi so neoliberalno politi
ko predsednika Reagana poime
novali kar za reaganomiko, konča
la pa se ni z novim predsednikom, 
ampak sega krepko v današnji čas. 
A celo v času Reagana so še delo
vale »zavore« Glass-Steagallove- 
ga zakona iz leta 1933. Dokonč

no jih je pokopal šele Gramm-Le- 
ach-Blileyjev zakon, ki je ponovno 
uzakonil finančno deregulacijo in 
dovolil ameriškim finančnim insti
tucijam, da hkrati vodijo varčeval- 
no-posojilno funkcijo, zavarovalni
štvo, borzne špekulacije in še kaj. 
Zakon je leta 1999 podpisal pred
sednik Clinton, v njegovem ozadju 
pa je stal dolgoletni -  med letoma 
1987 in 2006 -  predsednik ameri
ških Zveznih rezerv (ameriške cen
tralne banke), finančni mag, Alan 
Greenspan. Mnogi ravno njemu 
očitajo levji delež krivde za seda
nji zlom finančnih trgov, saj je z ra
dikalnim nižanjem obrestnih mer 
med letoma 2000 in 2003 s 6,5 na 
1 -odstotno točko dramatično po
spešil obseg najemanja (predvsem 
hipotekarnih) posojil oziroma za
dolževanja prebivalstva in podje
tij. Ob hkratni deregulaciji finanč
nih ustanov in trgov ter razma
hu novih finančnih instrumentov 
(predvsem izvedenih vrednostnih 
papirjev) se je ustvaril »balon, ki 
zdaj hitro pušča zrak« in ogroža 
celotno svetovno ekonomijo.

Nevv Nevv Deal

Spet smo torej na začetku -  v si
tuaciji zgodnjih 30 letih prejšnjega
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M ilto n  Friedm an

stoletja, le da je kriza zdaj resnično 
globalna in veliko kompleksnejša. 
Torej, smo pred razcepom, dile
mo, odločitvijo: ali bodo šli zdaj
šnji in bodoči ukrepi za reševanje 
finančne krize v smeri »zagotavlja
nja pravičnega deleža vseh ljudi v 
distribuciji nacionalnega boga
stva«, kar je že leta 1932 zago
varjal predsednik Roosvelt, ali gre 
zgolj za »ohranitev svobodnih tr
gov« (Bush, 2008) oziroma poli
tike neoliberalizma oziroma pre
razporejanja bogastva od revnih 
k bogatim?
Tokrat resnično ne smemo »za- 
močiti«. Svet bi težko prenesel še 
en finale ekonomske krize v poli
tičnem kaosu nove vojne. Pred
vsem moramo stopiti onkraj ideo
logij kapitalizma, neoliberalizma, 
socializma, friedmanizma itd., ki 
še vedno vodijo umove današnjih 
političnih in ekonomskih vodite
ljev. Da lahko preprosto ukinemo 
kapitalizem, je naivno razmišljanje 
in še bolj, da lahko preprosto uve
demo (novi) socializem. Če je ka
pitalizem v svoji osnovi svobodna 
gospodarska pobuda ljudi, potem 
je socializem njegova »uzda«. Ka
pitalizem in socializem lahko ob
stajata samo skupaj, vsakič, ko ka

K A T E D R A  I

teri izmed njiju začne prevlado
vati, imamo hude težave. Mnogo 
pomembnejši od ideoloških vpra
šanj so cilji, ki jih moramo kot člo
veštvo doseči, ti pa so (najmanj): 
zadovoljevanje osnovnih potreb 
vseh ljudi na planetu, ohranitev 
okolja in mir. Zato ne potrebu
jemo nobene ideologije, temveč 
pragmatično ekonomsko politi
ko, ki temelji na:
• globalni medsebojni delitvi 
ključnih dobrin človeštva, ki so 
podlaga zadovoljevanja osnovnih 
potreb vseh ljudi na planetu;
• nadzoru in regulaciji finančnih in 
ekonomskih tokov ter ustanov; 
pravični trgovini s poudarkom na 
lokalni samooskrbi (brez subvencij, 
visokih zaščitnih carin ...);
• podjetjih, v katerih so poleg za
sebnih in državnih zastopani tudi 
interesi delavcev, okoljskih in dru
gih nevladnih organizacij itd.
Naj bodo ti ukrepi »kapitalistični« 
ali »socialistični«, je povsem nepo
membno. Zanima nas dosega ci
ljev oziroma interes celotnega člo
veštva. Potem ne bomo vedno zno
va doživljali fenomena »deja vu« 
oziroma se ne bomo vedno znova 
vračali na začetek in preživljali kriz, 
ki resnično niso nič novega. ■

Kje se skrivajo razlog i za ak
tualno finančno-gospodar- 
sko krizo svetovnih razse
žnosti? Za padce borznih  
tečajev, za strah p re d  še ve
čjo gospodarsko recesijo? 
Kje iskati izhod  iz aktualne 
krize?
Kdor pozna vzrok za težave, 
pozna tu d i odgovo r nanje, 
pravijo  poučeni. O dgovo
rov  je  v om enjenem  p rim e
ru seveda cela vrsta, še več 
vprašanj. Bolj a li m an j zna
n ih  in že neštetokrat prež
večenih. Se pa na srečo ta
ko ekonom isti ko t filozo
f i strin ja jo vsaj v ugo tov i
tvi, da omenjene krize n i 
m ogoče loč iti od  za dana
šnji čas značilne krize člove
kovih (m ora ln ih  in etičn ih) 
vrednot. Povedano druga
če: delovanja sleherne bor
ze a li gospodarstva nasploh 
n i m ogoče razum eti brez 
poznavanja človeške narave 
ozirom a njegovega obnaša
nja. Borzo (gospodarstvo) 
naj b i p o  m nenju strokov
njakov tako v bistvu poga
njala dva osnovna m otiva- 
torja: poh lep  in strah, d a v 
n i c ilj je  sicer že o d  nekdaj 
dobiček. Denar ozirom a po  
eni izm ed defin ic ij -  od tu je 
na abstrakcija lastnine. D o
brina, zaradi katere ljudje  
pogosto  pozablja jo na reči, 
k i v življenju resnično osre
čujejo. In m edtem  ko se ne
kateri dobro  zavedajo, da je  
denar samo posledica p ra 
vilnega in razumnega delo
vanja, druge oč itno  zanima 
le njegovo kopičenje a li ko
pičenje m ateria ln ih dobrin, 
k i j ih  je  z  n jim  m ogoče kup i
ti. Resničnost je  danes kaj
pada bizarnejša o d  fikcije. 
Da se marsikdo tu d i 12 ur 
dnevno ubija z delom , k i ga 
ne mara, da lahko kupuje  
stvari, k i j ih  v bistvu ne p o 
trebuje, je  samo del te ža
lostne zgodbe. Še večja tra 
gedija se m i zdi, da nekdo

pošteno dela, pa od  tega 
kljub tem u komajda (pre) 
živi. N a jbo lj žalostno pa je  
nemara to, da množice b o lj 
a li m an j bogatih  p ripadn i
kov družbe (pre)obilja  p o 
gosto ne prem orejo  več n i
t i  trohice treznega pogleda  
na svet, k i j ih  obdaja. Če b i 
ga, po tem  jih  go tovo  ne b i 
»krasila« zgo lj surova p o tro 
šniška mentaliteta, temveč, 
če ne drugega, vsaj zaveda
nje o ostalih, bistveno m anj 
priv ilig iran ih  in prem ožnih. 
O tistih, na primer, k i se iz 
dneva v dan in iz meseca v 
mesec borijo  za preživetje. 
A li den im o o tis tih  več ko t 
dveh m ilijardah prebiva l
cev planeta, k i ž iv ijo  z  m anj 
ko t dolarjem  dnevno. Dveh 
milijardah, k i k ljub t. i. vse
splošnemu napredku v 27. 
sto letju še zm eraj niso opra
v ili telefonskega pogovora. 
Da kapita l n it i slučajno ne 
prinaša zgo lj blaginje, tem 
več, nasprotno, ustvarja tu 
d i vedno nove težave, p o 
leg ekonom istov sicer že 
do lgo  vedo tu d i okoljevar
stveniki. Posledice nebrzda
ne sle p o  dobičku in »na
predku« (be ri: posledice  
pom anjkan ja  ozaveščeno
s ti) se m ed  d rug im  kažejo 
v šokan tn i iz rab i naravnih  
v irov p laneta, kar pos led ič
no  vpliva ne le na zaskr
b lju joče  g loba lne  p o d n e b 
ne sprem em be, tem več tu 
d i na a larm antno  izg in ja 
nje živalskih in  rastlinskih  
vrst. Da si človeštvo z  ne
spam etno po rabo  narav
n ih  v irov žaga vejo, na ka
te ri sedi, te r da tisoče m ili
ja rd  do la rjev le tno  investi
ra v orožje, namesto v p ro 
m oviranje spoštovanja vsa
kršne oblike življenja, v p ro 
m ocijo  kulture nenasilja ter 
kulture m iru, n i n ič  novega, 
je  le še en dokaz več o sr
h ljiv i izgub i kompasa samo
zvane »krone stvarstva«. ■
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Obisk krasnega novega sveta
Razumen človek se svetu prilagodi; nerazumen človek pa 
poskuša, da bi se svet prilagodil njemu. Zato je ves napre
dek odvisen od nerazumnega človeka.
(Revolucionarjev priročnik, Shaw, George Bernard, 1856-1950)

SAMO BOHAK

V  citatu pisatelja Georga Ber
narda Shavva se da najti več 
pomenov. Glede na vir bi 

si lahko misel razlagali kot poziv k 
spreminjanju sveta, ki nujno potre
buje spremembo. Ta interpretacija 
bi bila v skladu s takratnim, pa tu
di današnjim duhom časa, vendar se 
mi zdi bolj pomembno, da se vpra
šamo o definiciji razumnosti oz. ra
zumnega posameznika, ki je odgo
voren za napredek sveta. Odgovor 
na omenjeno vprašanje nam bo po
magal razumeti, kako lahko poskusi
mo družbo spremeniti na bolje.

Sophrosyne
V primeru razumnega človeka, ki 
se prilagodi svetu, pod besedo ra
zumnost verjetno mislimo skrb 
za lastne interese. Razumno je, 
da poskrbim zase in tvegati svo
je ugodje ali celo življenje za spre
minjanje sveta je z mojega vidika 
nerazumno. Posledično se je razu
mno prilagoditi normam in pravi
lom družbe in ubogati avtoriteto, 
saj bo moje vedenje oblast nagra
dila. Takšnega posameznika lahko 
poimenujemo racionalni egoist. 
Takšno stališče prinaša več proble
mov. V prvi vrsti je vredno moral
ne graje, saj je sebičnost moralna 
hiba. Nadalje omenjeno sklepa
nje drži le na kratek rok. Poleg te
ga sta sodelovanje in zaupanje dva 
temelja človeške družbe.
Zaradi omenjenih kritik je morda 
razumno, da premislimo o dru
gačni definiciji razumnega posa
meznika. Razumni posameznik 
bi lahko bil tudi človek, ki razmi
šlja dolgoročno, misli na dobro
bit skupnosti in namesto moral
nih hib goji vrline. Če pojmujemo 
razumnost v tem smislu, bi bili ti
sti, ki ubogajo avtoriteto, ne raz
mišljajo s svojo glavo in se nekritič
no prilagajajo okoliščinam, nera
zumni. Argumentativni intermez- 
zo je bil potreben, ker se je potreb
no ob vprašanju, kako spreminja
ti družbo, najprej vprašati, kakšni

so posamezniki, ki bodo to družbo 
spreminjali.

Stari novi svet
Adouls Huxley v zbirki esejev Bra- 
ve New VVorld Revisited, objavlje
ni 26 let po izvirnem romanu, po
daja komentarje in refleksije na 
svoj roman Krasni novi svet. Spra
šuje se, kako se je svet spremenil, 
odkar je napisal roman, in koliko 
so se njegove slutnje uresničile. 
Sistematično obdela različne te
me iz romana, izmed katerih vsa
ka predstavlja pomemben svetov
ni problem. Med njimi so prena
seljenost, izobrazba v demokratič
ni družbi, propaganda v diktator
stvu in demokraciji, vzgoja za de
mokratično družbo in še marsikaj. 
Kot v začetku poudari Huxley, mo
ram tudi sam priznati, da je ne
mogoče na tako omejenem pro
storu dovolj poglobljeno analizi
rati kompleksnost omenjenih po
javov. Če to velja za njegovo zbir
ko esejev, je to še toliko bolj očitno 
za ta članek, saj se bom moral za
dovoljiti le z orisom problematike 
in radovednega in kritičnega bral
ca napotiti na delo samo.

Samo en planet...
Problematika prenaseljenosti pla
neta je danes še bolj pereča, kot je 
bila v Huxleyjevem času in kljub iz
umu kontracepcije število Zemlja
nov bliskovito narasla. Delitev do
brin je vsaj tako nepravična, kot je 
bila takrat, če ne še bolj: prebival
stvo v državah tretjega sveta silo
vito narašča, v razvitem svetu pa 
upada. Na eni strani je posledica 
naraščanja prebivalstva v že ta
ko revnih državah še večja revšči
na, na drugi strani pa je posledi
ca zmanjševanja rodnosti v razvi
tem svetu razmah nacionalizma, 
ki marsikje že meji na fašizem. Re
šitev problema je še vedno v od
govorih, ki jih je podal Huxley: 
pravičnejša razdelitev dobrin in 
kontrola rojstev, vendar ne na na

čin, ki se izvaja na Kitajskem, am
pak preventivno izobraževanje in 
ustvarjanje boljših življenjskih raz
mer.

Zmaga forme nad vsebino
Problem propagande in manipu
lacije je dobil povsem nove razse
žnosti z razvojem polja PR indu
strije, public relations oz. stikov z

javnostjo. Potem ko je beseda pro
paganda po drugi svetovni voj
ni dobila negativni prizvok, so de
žurni propagandisti našli nov evfe
mizem zanjo. Metode propagan
de, ki jih je najprej uporabljala in
kvizicija in nato totalitarne vlade 
po vsem svetu, so doživele prepo
rod z idejami očeta PR in industri
je, Edvvarda Bernaysa, Freudovega

Volitve postanejo podobne nakupu v  supermarketu in dol
žnost izvoljenih predstavnikov je, da postanejo privlačni za 
kupce, pardon, volivce, namesto da bi se trudili za boljše 
življenje državljanov.
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nečaka, ki je teorije svojega stri
ca uporabil v marketingu. Ogla
ševalska industrija, ki se je pred 
tem v svojih oglasih osredotočala 
na praktičnost in uporabnost svo
jih izdelkov, se je preusmerila v na
govarjanje nezavednih želja po
trošnikov. Potrošnikom ne prodaja 
proizvodov, ampak prestiž, status, 
srečo in izpolnitev želja. Najboljši 
primer so ameriški avtomobili. Av
to je bil (in morda še je) v Ameriki 
izenačen z ameriškimi sanjami per 
se. Drug primer je coca-cola, ki se 
ni prodajala le kot pijača, ampak

kot obljuba užitka. Eden izmed 
sloganov coca-cole nam je zatrje
val, da nas bo odžejala, s pogle
dom na sestavine pa ugotovimo, 
da je v eni steklenici 40 kock slad
korja in izkušnja nas uči, da smo 
po vsaki steklenici še bolj žejni in 
želimo več. V Sloveniji je lacano- 
vsko analizo želja in potrošništva 
nazorno obdelal Žižek.
Kakšna je povezava med Ber- 
naysom, marketingom in propa
gando? Marketing je dandanes 
že skoraj popolnoma prevzel po
litiko. Kandidate, ki so nam na vo

ljo, povečini izbiramo po njiho
vem zgledu in do skrajnosti poe
nostavljenih sloganih brez vsebi
ne. Kandidati vse manj govorijo o 
vsebini in se vse bolj osredotočajo 
na formo. S plakatov se nam na
smihajo in nam sporočajo, da smo 
na pravi poti za akcijo, ker smo v 
bistvu najboljši. Eden izmed teme
ljev demokracije je debata o pro
blemih, ki nas zadevajo, in od
prt dialog vladajočih z vladanimi. 
Brez vsebin se debata spremeni v 
stand up comedy, kjer nas politiki, 
namesto da bi nam ponujali reši
tve problemov, poskušajo zabava
ti, da ne bi opazili praznosti njiho
vih besed.

Temelji na živem pesku
Takšen pristop k politiki počasi 
spodkopava same temelje demo
kracije. Volitve postanejo podob
ne nakupu v supermarketu in dol
žnost izvoljenih predstavnikov je, 
da postanejo privlačni za kupce, 
pardon, volivce, namesto da bi se 
trudili za boljše življenje državlja
nov. V najboljšem primeru dobi
mo sistem podkupljivih politikov 
in apatičnih državljanov, v najslab
šem pa tirane, ki izkoriščajo ljud
stvo in državljane, ki so zaradi svo
je nevednosti nezmožni storiti kar
koli, da bi izboljšali svoj položaj. 
Lahko bi ugovarjali, da je propa
ganda le orodje, ki jo lahko upo
rabimo v dobre ali slabe namene. 
Deloma je ta ugovor upravičen, 
vendar ne upošteva dolgoročne
ga vpliva, ki ga ima propaganda 
na državljane in državnike. Prvi 
postanejo lepo rečeno lahko vo
dljivi, naravnost povedano pa ov
ce; politiki pa počasi začnejo verje
ti mitom, ki jih sami ustvarjajo. Za 
demokracijo pa potrebujemo kri
tične posameznike in politike z in
tegriteto; družba, v kateri je pro
paganda stalnica, pa ni rodovitna 
prst niti za ene niti za druge.
Če sledimo toku misli, sprevidi
mo, da se problem izobrazbe v 
demokratični družbi navezuje na 
prejšnja problema. Demokratična 
družba zahteva avtonomnega po
sameznika, sposobnega kritičnega 
mišljenja, z izoblikovano osebno
stjo, ki resno jemlje dolžnosti la
stne moralne integritete. Takšen 
posameznik bo spregledal mre
no ideologije in poceni potrošni
ške trike in ne bo pristajal na be
sedičenje in leporečje brez osno
ve. Priznaval bo moč argumen
ta in ne argument moči. Avtorite

ti ne bo otroško zaupal, niti se ne 
bo vanjo uporniško zaletaval, mar
več jo bo s stvarnimi razlogi posta
vljal pod vprašaj. Ne bo streljal na 
ukaz in ne bo odkorakal na »po
lje slave«, ko mu bodo zapoveda
li. Takšen posameznik ne bo dober 
potrošnik in ne ubogljiv državljan, 
bo trn v peti avtokratom, tiranom 
in diktatorjem, ne glede na barvo 
njihovih oblačil. Izobraževanje je, 
tako kot v Huxleyjevem času, še 
vedno eno izmed bojišč, na kate
rih se bije boj za prevlado. Znan 
slovenski pregovor se glasi: Kar se 
janezek nauči, to Janez zna. Prva 
leta izobraževanja bodo Janezka 
zaznamovala tako močno, da mu 
bodo kot Janezu v veliki meri dolo
čala nadaljnje življenje.
Pokazali smo, da je za probleme, 
ki jih v svoji zbirki esejev omenja 
Huxley, ključna vloga posamezni
ka in se tako vračamo na začetek 
članka, kjer smo se spraševali o ra
zumnem posamezniku. Poleg na
štetih problemov, ki so povečini 
ostali nerešeni, pa je trenutni izziv 
za sodobnega človeka finančna 
kriza, zaradi katere se lahko našteti 
problemi še zaostrijo in povratno 
vplivajo na samo krizo. Posledica 
bo začaran krog, iz katerega bo
mo težko našli rešitev.

Posameznik in kriza
O krizi je bilo in še bo prelitega ve
liko črnila. Vzroki za krizo so jasni. 
Površinsko gledano, lahko za krizo 
okrivimo nelikvidne hipotekarne 
kredite, malo podrobnejša analiza 
pa nam pokaže, da je logika neo- 
liberalne različice kapitalizma pro
stega trga vzpodbujala vedno bolj 
tvegane naložbe in popolno dere
gulacijo trga, kar je privedlo do kri
ze. Razloge za neuspešnost reševa
nja krize lepo predstavi Žižek v Mla
dininem članku z naslovom »Za po
litično ekonomijo gre tepec«. Ker 
nisem ekonomist, niti psiholog, ne 
morem kompetentno razglabljati o 
ekonomskih vidikih krize ali o vlogi 
zaupanja v ekonomijo, lahko pa sem 
izpostavil potrebo po razumnih po
sameznikih, ki bodo zmogli gledati 
dlje od kratkoročnih osebnih intere
sov in videti potrebo po izgrajeva
nju skupnosti ter bodo pripravljeni 
žrtvovati del svojega ugodja za do
brobit skupnosti, saj je to edina pot 
napredka. Čeprav se bodo pri tem 
morali odpovedati »nerazumni 
razvajenosti«, v kateri prepoznava 
enega od razlogov krize naš znani 
in priznani ekonomist. ■

Takšen posameznik ne bo dober potrošnik in ne ubogljiv 
državljan, bo trn v peti avtokratom, tiranom in diktatorjem, 
ne glede na barvo njihov oblačil.
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državljanska vzgoja

Pekarna -  družbeni eksperiment?
Na spletni strani ( http://w w w .ruleless.com /portal/faq.php), to je na strani, posvečeni anar
hizmu, lahko preberemo, da anarhija ni nekakšen mračni kaos -  kakor si to pogosto predsta
vljamo - ,  temveč preprosto družba brez oblasti in vseh oblik prisile, ki temelji na pravici, ena
kosti in medsebojnem sodelovanju svobodnih posameznikov.

AN D R E J  A D A M

Posamezniki v anarhistični sku
pnosti so potemtakem svo
bodni, enakopravni in pripra

vljeni po svojih najboljših močeh in 
sposobnostih prispevati k skupnosti. 
Poleg tega imajo drugačno pojmo
vanje zasebne lastnine: družbenih 
dobrin (ali dobrin skupnosti) si ne 
prisvajajo v trajno last; ne izkorišča
jo jih zaradi zasebnih interesov, za
sebnih užitkov, pehanja za statusom 
ipd., temveč si jih zgolj začasno spo
sojajo zaradi uresničevanja ustvarjal
nih, umetniških in estetskih potenci
alov in potreb, ki jih imajo kot pripa
dniki vrste človek. Mladi Karl Marx 
(da, da -  zopet ga bomo brali!) je 
nekoč dejal, da se lahko človek v 
svobodnega posameznika razvije le 
v skupnosti, kar implicira, da mora 
posameznik sebe dojeti kot družbe
no bitje, to je kot bitje, ki ne živi le za 
lastno ugodje, temveč je pripravljen 
doprinesti skupnosti, ki mu omogo
ča samouresničenje.
Te besede se vam bodo zdele uto
pične. Ampak če se ozremo na do
gajanje v urbani (alternativni) kul
turi, bomo obetajoče zametke ta
kšnih anarhičnih skupnosti opazili 
tudi v lokalnem okolju. V Mariboru, 
denimo, je takšen zametek Pekarna, 
ki jo zaseda kopica društev in zavo
dov. V kolikor bi se orisana anarhič
na zamisel udejanjila, bi dobili otok 
anarhizma, in sicer otok, obdan s 
kapitalističnim trgom, v katerem le 
redkim uspe (pa še to bolj ali manj 
zaradi srečnih okoliščin) živeti svoje 
življenje, svojo poklicanost in opra
vljati delo, ki jih resnično veseli (v 
katerem se lahko predajo do me
re, da izgubijo sami sebe). Toda kaj 
je potrebno za uresničitev anarhič
ne skupnosti v Mariboru? Prvi po
goj je očitno, da jim okoliška druž
ba oziroma za to pristojne instituci
je to omogočijo. V danem prime
ru so te institucije predvsem Ob
čina Maribor z novoustanovljenim 
Uradom za mladino ter nemara tu
di četrtna skupnost s svojimi prebi
valci. Dne 22. oktobra smo na javni 
tribuni, posvečeni Pekarni, iz župa

novih ust nedvoumno slišali, da na 
občini obstaja takšna pripravljenost 
oziroma da glede tega ni proble
ma. Ker so javno izrečene besede in 
še zlasti javno izrečene besede žu
pana zavezujoče, je prvi pogoj tako 
rekoč izpolnjen. Toda v tem prime
ru so potrebni še drugi dogovori ali 
-  če hočete -  pogodbe. S tem želim 
opozoriti, da je za uspeh zgoraj ori
sanega eksperimenta postalo ključ
no vprašanje upravljanja Pekarne 
kot celote. Tudi če namreč rečemo, 
da bo Pekarna kot institucija kultu
re ostala, kjer je, to še ne pomeni,

da bo Pekarna tudi ostala Pekarna 
oziroma da način njenega upravlja
nja ne bo vplival na njene vsebine 
in na samo osnovno idejo -  to je 
anarhistično idejo, zaradi katere je 
tako zanimiva in dragocena za Ma
ribor. To pomeni, da mora mestna 
oblast ustvariti tudi vsebinske po
goje za uresničenje danega eksperi
menta -  kar predpostavlja zaveda
nje njegovega družbenega pome
na. Za ohranitev vsebine je ključno, 
da oblast zagotovi zgolj nujne ma
terialne pogoje, v vse ostalo pa se 
več ne meša. Če naj torej Pekarna

Zlasti nekateri se bodo morali nehati zgolj trkati po prsih in 
patetično vpiti, kakšne vsebine da ponujajo, temveč bodo 
morali v dobro celotne skupnosti žrtvovati del svoje moči in 
zasebnih interesov.

ostane Pekarna, če naj bo tisti cvet 
v gumbnici, s katerim se bo mesto 
in s tem prihodnji župan bahal pred 
svojimi kolegi iz tujine, potem mora 
biti uprava Pekarne kot celote v ro
kah samih uporabnikov. Brez te te
meljne samouprave namreč sploh 
ne moremo govoriti o anarhistič
nem eksperimentu. To torej pome
ni, da upravitelj Pekarne, če v resni
ci želimo Pekarno, ne more biti ne
kakšen zunanji dejavnik; še zlasti ne 
MKC, čigar zgodovina v mestu Ma
ribor je drugačna (vselej orientira
na na levi breg Drave, nikoli anar
histična, tudi vselej proti getoizaciji 
kulture itd.). Mariborčani, še zlasti 
tisti, ki nimamo nobene materialne 
koristi od življenja Pekarne, pričaku
jemo, da bo MKC sam sprevidel bi
stvo dogajanja v Pekarni in odstopil 
od ideje njenega upravljanja. Toda 
to hkrati pomeni, da se bodo morali 
zavodi in društva v Pekarni, ki sesta
vljajo tamkajšnjo skupnost uporab
nikov, začeti v anarhističnem duhu 
dogovarjati o tem, kako zase ohra
niti skupnost za Maribor in okolico 
ter dragocenost. Uspešno dogovar
janje med samimi subjekti Pekarne 
je torej drugi pogoj za uspeh anar
hističnega projekta v Mariboru.
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Zlasti nekateri se bodo morali ne
hati zgolj trkati po prsih in patetič
no vpiti, kakšne vsebine da ponuja
jo, temveč bodo morali v dobro ce
lotne skupnosti žrtvovati del svoje 
moči in zasebnih interesov. To po
meni, da se bomo morali opredeliti 
tudi o svoji tržni naravnanosti: vsak
do, ki opravlja zgolj tržno dejavnost 
in izkorišča »naivnost« anarhistič
nih idej, bi moral ugotoviti, da ne 
sodi tjakaj. Sklep. Pekarno lahko vi
dimo kot izjemen družbeni ekspe
riment -  eksperiment anarhizma v 
žlahtnem (dobesednem) pomenu 
in eksperiment z izjemnim kultur
nim pomenom za mesto in drža
vo. Pri tem torej ne gre samo za ne
precenljivo vsebino (poslanstvo), ki 
jih mestu prispevajo posamezni su
bjekti v Pekarni (omenim naj samo 
Zavod Pekarna magdalenske mreže 
in Bukvarno Ciproš), temveč tudi za 
eksperiment demokracije v najbolj 
neposrednem smislu. Mestu, v koli
kor je vsaj malo odgovorno, ne pre
ostane drugega, kakor da podpre 
ta eksperiment. A mesto tega ne 
bo naredilo, če ga bo dalo v upra
vo zunanji instituciji, sami pekar- 
narji pa ne, če bodo dopustili, da 
kakšen notranji uporabnik na račun 
skupnega ideala (eksperimenta) trži 
zgolj svoje zasebne interese ali -  če 
hočete -  zasebni okus. ■
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Da imamo v Sloveniji krizo medijev, je 
eno. Da imamo krizo novinarjev, je dru
go. Zadnje tedne sta v spominu ostali dve 
zgodbi, ki bistveno presegata nepomemb 
no anekdotičnost situacij. Obe sta se zgo
dili čisto zares in obe sta zelo povedni. 
Imenujmo to za simptom letečega slona -  
po analogiji s proslulim intervjujem z (bi
všim) premierjem.

Ko novinarji vidijo leteče slone
Prvi leteči slon je priletel mi

mo odgovornega urednika 
Reporterja. Zgodbo o »repor
terju Surli« in oddaje Hri-bar po
znamo. Malo manj dejstvo, da 
je moral lik avtor oddaje uma
kniti, ker mu je grozil še danes 
aktualni suspenz. Resen cenzor
ski poseg v avtonomijo novinar
ja je sprožil Silvester Šurla, ki se 
je v liku prepoznal in urgiral pri 
vodstvu RTV Slovenija zaradi 
domnevne žalitve. Toda potem 
je sledil preobrat. Najprej je Šu- 
rlo motilo, da se iz njega nor
čujejo, in to je povedal nedvo
umno: »To je pobalinstvo, ki je 
očitno nastalo tudi pod vplivom 
omamnih substanc in hlapov la
škega piva, in namerno norče
vanje iz mojega uredniškega in 
novinarskega dela.« A si je ka
sneje premislil, pozdravil lik re
porterja Surle in dodal, da mu ta 
v ničemer ni podoben, s tem pa 
dodatno eksplicitno priznal, da 
do žalitve ni moglo priti. Podla
ga zanjo je namreč »prepozna
nje«. Po njegovem je lik imel iz
jemno pozitiven vpliv na prepo
znavnost ustanovljene revije Re
porter, zaradi česar bo v znak 
zahvale za brezplačno reklamo 
scenaristu in voditelju oddaje 
Hri-bar, Bojanu Krajncu in Sašu 
Hribarju, v naslednjih dneh po
slal petlitrski sodček laškega pi
va. Šurla torej najprej ekipi od
daje očita omamne substance in 
pivske hlape, kasneje pa se po
stavi v vlogo postreščka!
Seveda lahko rečemo, da se je 
Šurla domislil nove poze, iz uža

ljenosti je prešel v nekakšen pro
tinapad, v samoironijo. Ampak 
potem je pač prva teza, o žalji- 
vosti in posledičnem suspenzu, 
s katerim so scenaristu Krajn
cu zapretili, povsem odveč in jo 
je treba umakniti (saj zanjo tu 
di sicer ni nobene novinarske 
ali pravne zakonodajne podla
ge). Še zlasti, ker Šurla prizna
va, da je »izjemno počaščen« in 
da Krajnc in Hribar javno izja
vljata, da mu reporter Surla ni v 
ničemer podoben; s slednjim se 
popolnoma strinja. Na tem me
stu ne bi o kontradikcijah, nara
vi satire, horizontu razumevanja 
novinarja in teptanju novinar
skih načel. Ker če ostanemo pri 
njih, je treba lik nemudoma vr
niti v oddajo: žalitve ni, saj jo je 
zanikal poprej užaljeni novinar. 
Še prej je treba umakniti sicer 
po sebi sramotno sankcijo zoper 
avtorje. Bolj nas moti, kako mi- 
zerne drže dostojnosti je zavzel 
novinar Šurla. Nekakšno »afne- 
guncanje« nekoga, ki naj bi ve
ljal za uporniško znamko janši- 
stičnega novinarstva.
Približno ob istem času, ko je Šu
rla gledal leteče slone, jih je vi
dela leteti že odstopljena direk
torica Slovenske tiskovne agen
cije, Alenka Paulin. Razumemo, 
da je ob tem navedla zdravstve
ne razloge, kot se bo dalo raz
brati iz spodnjega. Slonji občut
ki so bili takšni: ko se je nanjo 
naslovila novinarka Maga in ji 
postavila vrsto vprašanj, so bi
zarne replike jemale sapo. Pauli
nova je tako zanikala, da bi pre

jela 500 evrov nagrade, saj je po 
njenem bila direktorici izplačana 
nagrada v višini 500.000 evrov, 
zato je razumljivo, da so bile ve
čini zaposlenim znižane plače 
ter ukinjene vse nagrade in sti
mulacije. Pohvalila se je tudi z 
enostavnimi in transparentni
mi pravili glede plačevanja no
vinarjev. Po njenem se količniki, 
ki uvrščajo v različne plačilne ra
zrede, določajo na osnovi oce
ne o politični pripadnosti posa
meznega novinarja, pri čemer je 
naštela nekatere fizične značil
nosti osebe (višina čela, razmak 
med očmi, oblika nosu, bar
va oči, barva las itd.), artiku
liranost v slovenskem in nem
škem jeziku, način gestikulira- 
nja, držo telesa pri mirovanju 
in gibanju in podobno. K te
mu je dodala kategorije uvr
ščanja novinarjev po objektiv
nosti, pri čemer je 4,5 najviš
ja, 1 pa najnižja. Novinarji so, 
med drugim, na osnovi krite
rijev klasificiranj takole: izrazit 
desničar dobi 4,5, zmeren de
sničar 4, sredinsko usmerjen 
2,8, zmeren levičar 2 in izra
zit levičar 1.
Je bil poskus ironije na resno 
poizvedbo pri Paulinovi uspe
šen? Morebiti uspešnejši kot 
zakasneli refleks iste vrste pri 
Šurli? V danem kontekstu niti 
malo, prej zveni destruktivno 
in indolentno. Žalostno je, da 
»guncanje afen« postaja običa
jen in nadvse sprejemljivi način 
delovanja nekaterih predstavni
kov medijev. ■
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iz domačega gnezda

Kdo ie ustavil slovensko de
Dokaj nepričakovan udarec, ki ga je SDS dobila na volitvah 200 8 , ko je ob relativni zm a
gi v večini volilnih okrajev volitve praktično izgubila, še dolgo ne bo streznil vodstva 
stranke. Vzrokov je precej, še posebno, če jih analiziram  iz stališča opazovalca, ki je več
krat opozoril na nepretehtane poteze, ki jih je vodstvo stranke nizalo drugo za drugo. 
Nagovori o uspehih so se izkazali kot poceni floskule.
JA N U Š  R A S IE W IC Z

Ob osemnajsti obletnici SDS 
je njen predsednik Janez Jan
ša poudarjal: »SDS je stranka 

vrednot in samo vrednot.« Že takrat 
sem imel to izjavo za pretiravanje, da
nes, po vrsti dogodkov, ki so si izje
mno hitro sledili, pa sem prepričan, 
da so te vrednote grobo poteptane in 
to predvsem s strani »delovne briga
de«, ki se je prilepila ob bok predse
dnika Janeza Janšo. Le-ta je v svojem 
izrazitem egu storil napako, ki jo je v 
zgodovini storilo mnogo vodij. Benja
min Franklin je v tem kontekstu dejal: 
»Uspeh je uničil prenekaterega mo
ža.« Če vzamem za uspeh prihod na 
oblast 2004, po 12-letni vladavini le
vice na 45 let podlage, lahko takšno 
zmago primerjam s slikovitim zapi
som novinarja v tedniku Dobro jutro. 
Primerjal je odhajajočo oblast s tabo
riščnikom, ki je po letih stradanja pri
šel domov, začel jesti in jedel s tako 
neizmernim apetitom, da je od presi- 
tosti umrl. Tu vidim iztočnico za moj 
diskurz o štiriletnem vladanju desni
ce, ki bi, resnici na ljubo, moralo biti 
modrejše in predvsem podprto z na
čeli vrednot, korektnosti in poštenih 
namenov.
Kot sem dejal, seštevek vseh napak je 
izguba oblasti za desnico, kar pa je le 
vrh ledene gore. Po teh volitvah je de
snica zdesetkana, popolnoma pora
žena, saj je iz parlamenta izginila celo 
N.Si, ki je predstavljala edino resnično 
desno opcijo. Po natančni analizi ugo
tavljam, da je N.Si izgorela v plame
nih SDS, ki v svojem bistvu nima več 
veliko skupnega z desnico. Poteze, ki 
jih vleče, obrazi, ki so se v njej pojavili, 
imajo z desno, konzervativno opcijo 
bore malo, ali bolje, popolnoma nič. 
Boj za oblast je tako okrutno nizko
ten, da so vrednote domoljubja, spo
štljivosti in človeške prijaznosti popol
noma splahnele v lastni hvali o izje
mni gospodarski rasti, o najnižji brez
poselnosti, o uspešnem predsedova
nju EU. Vendar resnica je, žal, nekje 
drugje. Volivke in volivci so neizprosni 
in očitno jim hvalisanje ne godi. Na

lastni koži smo občutili, da zaradi ve
čje zaposlenosti naši prispevki iz bru
to plač za brezposelne niso nič nižji. 
Davčna reforma je najbolj udarila sre
dnji sloj, kjer so dohodninske lestvi
ce pobrale največ tistim, ki zaslužijo 
med 900 evri in 1200 evri mesečno, 
to pa je sloj, ki vsaj v večini spremlja 
dnevno politiko, spremlja medije in, 
jasno, tudi razmišlja. Razmislek je to
krat bil v smeri, da obljube iz kampa
nje 2004 niso izpolnjene, da se drža
va iz gospodarstva ni umaknila, naj
večji greh pa je vsekakor pretirana in 
s srdom podprta vojna z novinarji. Če 
se spomnim na verz našega Prešerna: 
»Pusti peti slavca, kakor sem mu grlo 
ustvaril,« je smisel zelo prepričljiv. Po
slušamo, kar pač želimo slišati, torej, 
če nekdo blebeta neumnosti, bo kaj 
kmalu izgubil poslušalce, in prav tako 
je to z mediji. V kolikor so prepričljivi, 
jim ljudje prisluhnejo, sicer se od njih 
odvrnejo. Edino oprijemljivo dejstvo 
je, da se najdlje sliši najglasnejšega, 
vendar normalni ljudje kričanja ne 
prenašamo z ugodjem. Končno pa 
je tako, da desnica v času vladanja ni 
znala ponuditi novinarjem drugega, 
kot zgolj dve možnosti: hvaliti geslo 
»Slovenija na pravi poti« ali udrihati 
po političnih nasprotnikih. Za prvo 
možnost so nas tedensko okupirali s 
časopisom Slovenski tednik, zastonj
karski časopis, ki je praktično prevzel 
tudi drugo vlogo, to je udrihanje po 
levici. Vlada je bila skozi cel mandat 
v vojni z dnevniki in tedniki, prav ta
ko z RTV, POP TV in še s kom. Pred 
dnevi smo delček druge plati že sli
šali (STA -  Slovenska tiskovna agenci
ja, njeno lastništvo, vodstvo, 500.000 
evrov nagrade direktorici) in kar za
nimivo bo, ko bodo pricurljale še ka
kšne podrobnosti. Kakorkoli, resnica 
o medijih le ni tako enostranska, tem
več je na hrbtni strani podobe zapisa
no precej drugače. Je pač tako, da je 
vedno problem potrebno videti v ce
loti, sicer ga ni možno realno obrav
navati. Vojna z mediji pa ni edini na
glavni greh bivše vlade. Slabost njene

želje po dolgem vladanju oziroma po 
ponovnem mandatu je bila v prepro
sti resnici popolne, naivne in nedo
pustne politične zaupljivosti. To v sa
mem bistvu pomeni: vsi, ki niso pro
ti meni, so z menoj. Ta katastrofalna 
poteza Janeza Janše je jedro odklona 
volilnega telesa v alternativno opcijo, 
čeprav verjetno večina volivk in vo
livcev niti ne ve, kaj jim prinaša spre
memba, ki so jo izbrali. Vendar izbi
ra je bila enostavna: vztrajati še naprej

na upanju in prepričevanju, da nekaj 
pa le je bolje, ali izbrati novo alternati
vo, ki tisto bolje išče v nekem navide
znem združevanju. Realno gledano, 
sprememb ni pričakovati, predvsem 
v iskanju novih rešitev ne. Moramo se 
preprosto zavedati, da smo del Evro
pe in celotne svetovne skupnosti, s 
tem pa se recesija rahlo že dotika tudi 
nas, še močneje pa se nas bo dotakni
la, ko bomo prišli v obdobje vračanja 
kreditnih dolgov. Glede na vse slabšo 
gospodarsko likvidnost, bodo tuji vla
gatelji kaj hitro pobrali svoje vložke in 
jih lansirali na tiste trge, ki imajo do
nos. Pristali bomo v položaju, ki nam 
sicer ni tuj, ni pa prijeten, saj se z njim 
pojavijo še večje socialne stiske. Naj
prej bomo občutili draginjo dobrin, 
povečalo se bo število brezposelnih, 
manj bo aktivnega prebivalstva in ve-
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tiha ihta

smco
rižna reakcija bo stekla. Preprosto: de
narja bo manj.
Ker pa ni moj namen razpravljati o 
ekonomiji, temveč o politični situaci
ji, naj se še malo ozrem po ranjeni de
snici oziroma po vzrokih njene kritič
ne diagnoze. Dejstvo je, da je aktual
na, izvoljena vladna garnitura po na
ših normah tipično leva. Enako je leva 
tudi opozicija, le skrita je pod krinko, 
ki se kaže zgolj v odnosu do religije, 
kar pa ne pomeni nič desnega. Slo
venija je še vedno močno vklenjena v 
okove komunizma, kjer je bila religija 
opij za ljudske množice. Po tej analo
giji je verska svoboda že dovolj pre
pričljiv razlog za desno usmerjenost, 
kar, žal, ni res. Odsotnost desnice in 
pristnega desnega duha v aktualnem 
sklicu Državnega zbora bo čutiti še
le čez čas. S tako izrazito levo usmer
jeno vlado smo Slovenke in Sloven
ci pravi evropski unikum. Nismo bi
li sposobni ustvariti ravnovesja, kar 
ni dobro, predvsem če pomislimo 
na prihajajoče težave v svetu. Toda 
napaka odhajajoče vlade je bila tudi 
v neposlušnosti strokovnjakov, ki so 
opozarjali k previdnosti ob visoki go
spodarski rasti. Takrat bi bilo potreb
no kaj prihraniti za prihajajoče krizne 
čase. Pretirana hvala in povzdigova
nje uspehov, ki to verjetno niti niso 
bili, so nas pahnili v neko novo ob
dobje, ki bo zanesljivo spremenilo 
način razmišljanja. A novo razmišlja
nje ne bo prineslo rešitev samih po 
sebi, saj so tukaj nepremišljene pote
ze, ki jih je potrebno najprej sanirati. 
Na preizkušnji bodo razum, smelost 
in preudarnost, predvsem pa mo
drost odgovornih in tistih, ki so se 
odgovornostim zavezali.
Sicer pa se Holandci držijo pravila, ki 
pravi, da ni dobro konja menjati sredi 
rečnega toka.
Abraham Lincoln je nekoč dejal: »Nič 
kaj ne cenim človeka, ki ni danes prav 
nič pametnejši, kot je bil včeraj.« Slo
venke in Slovenci bi se morali zamisliti 
vsaj na relaciji danes -  včeraj, saj je ju
tri odvisen prav od slednjih dveh. 
Novo vlado bo verjetno vodil Boris 
Pahor in bo izrazito levičarska. To sa
mo po sebi ni nič slabega, če bi bila 
protiutež v parlamentu. A, žal, je še 
zadnji steber desnice, N.Si, dobese
dno izgorel v ognju povzpetnikov, ki 
so se vrinili v SDS, čim je le-ta 2004 
prišla na oblast. Vsak hip bodo obrnili 
jadra. ■
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Zloglasna naprava ProVision, am e
riškega proizvajalca L-3 Comm uni
cations, skenira do golega že na več 
kot desetih letališčih v Združenih  
državah, v Am sterdam u, Ziirichu, 
Londonu, Iraku  ter v Izrae lu . Koliko 
privatne sfere smo pripravljen i žr
tvovati za občutek varnosti?

Letališki peepshow
Strasbourg. Glasovanje Evropske komisije o t. i. 

celo-telesnem skenerju je izpadlo v korist kon
troverzne naprave, ki je tako tudi na evropskih 
tleh zdrsnila na listo dovoljenih varnostnih apara
tur. Odločitev komisije se ni naslonila na mnenje 
Evropskega parlamenta, ki je na predlog vseevrop
ske uporabe skenerja reagiral zgroženo. Vzhičeni 
poslanci govorijo o kršitvah temeljnih človekovih 
pravic, konservativne sile pa odgovarjajo v slogu 
varnostne histerije; kdor nima kaj skrivati, se tudi 
nima ničesar bati. Da se v ZDA v imenu varnosti 
s potujočimi ravna kot z živino, se je po protite
rorističnih ukrepih in v zeitgeistu vsesplošne para- 
noidnosti bržkone zbistrilo. Četudi bi sla po nad
zoru ZDA vodila k temu, da zavzame vse ljudi na 
planetu, kontrolira in posodablja njihove podatke 
-  več varnosti si od tega ni moč obljubiti. Kar želi
jo Američani, je pot do totalnega nadzora. »Lah
ko se znova oblečete -  pozdravljeni v Ameriki!« se
daj nadomešča skener, težak do 200.000 USD, ki 
z elektromagnetnimi žarki (podobnim regentskim) 
ustvari 3D sliko, na kateri se letalski potnik znajde 
brez oblačil. Tudi brez spodnjega perila. Kontrolor
ji (ki jim verjetno marsikdo zavida delo) lahko pri 
tem združujejo prijetno s koristnim -  dnevno pre
števajo maščobne blazinice, amputirane dojke in 
pregledujejo neoporečnost genitalij ter skrbijo za 
najstrožjo stopnjo varnosti, ki si jo je moč domisliti. 
In ponižujoče komentarje, ki se bodo ob tem spro
ščali, si lahko le predstavljamo. Poleg tega je tu
di z zdravstvenega vidika vprašljivo, če je skenira- 
nje potnikov dolgoročno varno, še sploh ob pogo
sti uporabi letalskega prometa. Je sevanje resnično 
varneje kot morebitni, možni, potencialni terorist, 
ki bo morebiti, morda, menda pognal zahodnjaške 
vrednote kvišku. Zagovorniki striptease skenerja ne 
vidijo razloga za pomisleke teh sort. Skener, ki ima 
močno bazo zagovornikov na Nizozemskem (kjer 
ga preizkušajo že od leta 2007), je bojda več kot 
diskreten. Da bi zaščitili njegovo privatno sfero, se 
obraz prežarjenega elektronsko popači. Pregledo
valec dobljenih slik -  letališki kontrolor se nahaja v 
ločenem prostoru in tako dobljene slike ne zmore 
povezati z realno osebo. In slika nesumljive osebe 
se po nekaj sekundah samodejno izbriše, trdijo en
tuziasti, ki v skenerju vidijo odpravo pomanjkljivo
sti detektorja kovine, ki pri pregledu ne zazna mo

rebitnih groženj, kot je to npr. keramičen nož. Prav 
tako poudarjajo, da uporaba skenerja temelji na 
prostovoljnem. Letališča kot potniki se lahko odlo
čajo za ali zoper uporabo striptease kontrole. 
Nemčija se je že odločila, in sicer zoper absurdno 
metodo, ki v očeh nemške intelektualne elite gre 
odločilno predaleč. Zunanji minister VVolfgang 
Schauble je ob tem dejal, da javno dojemanje var
nosti ne sme postati predmet posmeha. Trdno, od
klonilno stališče je skupno vsem frakcijam nemške
ga parlamenta, ki vidi prihodnost varnosti na le
tališčih predvsem v izboljšavi obstoječih detektor
jev kovine. In ne globlje. Kimajo tudi varuhi oseb
nih podatkov, policijski sindikat (ki se boji imidža 
vojerjev) ter cerkvena skupnost. Temeljno vpraša
nje, ki se ob vsem tem poraja, je, koliko privatne 
sfere smo pripravljeni žrtvovati za varnost -  ena
ko velja za telefonsko prisluškovanje, zvesto slede
če varnostne kamere, biometrični potni list ali po 
novem za letališko skeniranje. Kdaj je grob vdor v 
privatno sfero odtehtan? Ko se moja nesumljiva sli
ka samodejno uniči in preživim let brez teroristič
ne grožnje? Ko v sebi potlačim trenutek sramu za
radi vednosti, da je moje telo prav sedaj razgalje
no pred tujcem?
In nazadnje, ali sploh hočemo najvišjo možno sto
pnjo varnosti? Morda pa smo dojeli, da absolu
tna varnost ne obstaja in bi se rade volje zadovolji
li z manj ekstremnimi varnostnimi ukrepi? Nas je o 
tem kdo kaj povprašal?
Po drugi plati se kot plaz utrejo druga vprašanja: 
zakaj so fizičnega pregleda do spodnjega perila na 
letališčih v ZDA, Veliki Britaniji in Nemčiji deležni 
skoraj samo temnopolti in že vsesplošno sumljive 
osebe muslimanskega porekla? Zakaj izvajamo se
lekcijo, če bojda nevarnost preži povsod? Kdo lah
ko zagotovi, da je bledolična mamica manj nevar
na kot tista pod pokrivalom. Če že imamo ponižu
joče kontrole, naj bodo take za vse. Lahko jih ime
nujemo kot diskriminacija v stilu zahoda. S smrdlji
vim pridihom demokratičnih vrednot.
T. i. bodyscan je navsezadnje demokratična golo
ta: Vsak je prežarjen -  bel, rumen, rjav ali črn, de
bel, suh, mlad ali star, moški ali ženska. Kolektivno 
ponižanje je resda manj ponižujoče kot izpostavi
tev določenih narodnih skupin. Ponižanje pa kljub 
temu ostane ponižanje. Tudi v imenu varnosti. ■
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Tomo Križnar -  popotnik
»Človek kot Križnar se rodi le vsakih sto let,« je dejal 
Ham dija Blekic, ki je pom agal pri njegovi rešitvi iz sudan
skega zapora. Tomo je tako unikaten, ker si v nasprotju z 
ostalim i ne zatiska oči pred bolečino in trp ljenjem  v svetu, 
temveč nesebično pom aga tam , kjer se le da.

ALES KUSTEC

Po ogledu filma Darfur -  vojna za vo
do sem videl vrednost tega filma v 
tem, da v središče postavlja usodo 
preprostih ljudi v Darfurju.
Če pogledaš moje filme o Nubah, vi
diš, da skušam ljudi prikazati kot lju
di. Ljudje so tako kot mi. So samo dru
gače indoktrinirani. [Pokaže na sliko 
starejše črnke.] Poglej te oči. To je is
ta mama, kot je bila moja stara mama. 
Si predstavljaš, da se tudi enako kot mi 
odzovejo, ko jim otroke pobijajo. Ra
zumljivo je, da nimajo zaupanja v nas, 
da bomo reševali velike probleme sve
ta. Ko pa vidijo, da se mi še naprej pre- 
nažiramo, da hodimo na velike večer
je, da ignoriramo krike na pomoč on
kraj Sredozemlja, medtem ko ležimo 
na plaži. In si rečemo: Vojske so zme
raj bile, vojske zmeraj bodo. Sicer pa 
so trapasti, da se zmeraj tepejo. Zakaj 
se sploh že tepejo?' Sploh ne more
mo razumeti, zakaj se tepejo. To one

ja. Mislim, da smo dandanes tudi Slo
venci žrtve ene matrike, enega kolek
tivnega vzorca, tako kot oni doli. Naj
boljše je, če se zavemo istega porekla, 
se pravi, da smo homo sapiensi. 180 
tisoč let nazaj je en gen v Afriki mutiral 
enega nosilca in začela se je nova na
ravna vrsta, ki je prevladala in zmagala 
ves svet. Ne samo zato, ker je sposob
na tekmovati, se boriti in tudi moriti, 
ampak zato, ker se je sposobna dogo
varjati, sodelovati in imeti solidarnost. 
Zato smo mi tako zmagoviti. In na to 
se je treba osredotočiti. To skušam po
sneti pri teh plemenskih plemenjakih, 
ki živijo v plemenih, kjer je poskrbljeno 
za vsakega človeka, kjer je revež sra
mota za vse. Ti še verjamejo v pleme in 
plemenito sodelovanje z vsem, kar je. 
Ti še verjamejo v 'žlahto' in skušajo ži
veti žlahtno. 'Aristo' pomeni v starem 
grškem jeziku žlahtno. Aristokrat bi za
to naj bil najbolj žlahten. Ne pa te ro-

To skušam posneti pri teh plemenskih plemenjakih, ki ži
vijo v plemenih, kjer je poskrbljeno za vsakega človeka, 
kjer je revež sramota za vse.

dol še bolj žene v tisto človeško sovra
štvo in res bi morali po 11. septembru 
vprašati tiste ljudi: 'Zakaj ste tako besni 
na nas? Kaj vam je, da podpirate tero
rizem?' Da se razumemo, v glavnem 
ljudje doli podpirajo te teroristične na
pade. Ker dojemajo, da jih edino oni 
še ščitijo pred globalizacijo, pred ame
rikanizacijo, pred tem, da dominantna 
kultura na planetu prevzame vse ključ
ne položaje in jih naredi za kulturne 
oziroma duhovne sužnje. Mi smo po
skušali pokazati, da so oni ravno tako 
reveži kot mi. Mi smo po svoje indok
trinirani, oni po svoje. Zato se mora
mo oboji čuvati gospodarjev vojne, ki 
nas ženejo v novo veliko svetovno voj
no. Zato snemam čisto navadne ljudi 
kot tudi komandante, tiste, ki vodijo, 
ki imajo pregled čez vse, kar se doga-

gate, bogate kure, ki jih imamo zdaj, 
ki nas vodijo. V glavnem so to ljudje z 
denarjem in kapitalom.

Kako se ti uspe tako približati ljudem, 
da te praktično sprejmejo medse? 
jaz jim zaupam tako, kot sem tebi zau
pal, ko sva se prvič slišala. Že žival, če ji 
zaupaš, ti vrača. Temu psu, ki se je ves 
dan okoli potikal, jaz zaupam [v sobo 
je prišel Tomov pes] in on to ceni, pa 
je žival. In pazi, da ne bo zgubil tega 
zaupanja, a ne? To ga drži. Ne pa ko
renček ali palica, da ga treniraš in dre
siraš, saj se bo slej ko prej uprl. Če za
upaš, se celo rastline odzivajo. Še celo 
kamen ima en čut, pravijo Nube. To 
me je najbolj presenetilo 89. leta. Oni 
pravijo, da vidijo svet živ. Da je cel pla
net tako kot jabolka in da notri živijo
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mirovnik in človekoljub
črvi, uši, bakterije, vse mogoče stvari, 
ter da ne živijo samo v tekmi, kdo bo 
koga pojedel, ampak v simbiozi. Pod
pirajo se, drug drugemu dajejo, tako 
kot tudi rastline nam dajejo tisto, kar 
mi najbolj rabimo. Mi pa njim daje
mo, kar one najbolj rabijo. Z dihanjem 
izločamo ogljikov dioksid. Če tako gle
daš, je drugače kot sedaj delajo zaho
dni gospodarji, politiki, ki nas skušajo 
prepričati, da smo mi edini in domi
nantni, da mora ves svet za nas dela
ti, da moramo komandirati ves svet, 
ker če ne, bo svet šel v kaos. Zato so 
te vojne bile in so še, da bi držali naf
tne pa tudi vodne vire. Ker si ne za
upamo, da si jih bomo delili. Zato je 
bitka za nadzor, kdo jih bo kontroliral. 
Oni nam bodo potem nazaj to vodo 
prodajali, ki jo je narava milijon, mili
jarde let ustvarjala.

Kako je bil film sprejet na festivalih?
Na festivalu v Cannesu so ga čisto 
ignorirali. Tam je dominiral Indiana 
jones. Nisem mogel verjeti. Že četrto 
nadaljevanje. Pred petnajstimi, dvaj
setimi leti sem se tega naveličal. Sem 
spregledal. Iste finte. Sem videl, da ti 
jejo vrednote, da določajo, kako mo
raš verjeti. Kdor to absorbira, sprejema 
ta ameriški pogled, hočeš nočeš posta
ne njihov. Včasih res tako zgleda, da 
so hollywoodski filmi narejeni tako, da 
služijo njihovi strategiji, da to ni samo 
zaradi profita. Izkoriščajo šibkosti na
ših primitivnih strasti, malo seksa, ma
lo avtomobilov, malo dirk ... In ti prav 
hočejo vsiliti v glavo, kakšen moraš bi
ti. V južni Afriki v Durbanu pa je bila či
sto drugačna scena. Tam so bili mladi 
afriški intelektualci. Pred nekaj genera
cijami niso mogli študirati, saj jim bel
ci tega niso dovolili. Zdaj so naenkrat 
dobili vsa znanja, tudi kritiko zahodne 
družbe, z branjem Chomskega, če ho
češ. In jih ni treba nič prepričevati tako 
kot tukaj, ko marsikdo zanalašč ne bo 
hotel videti filma. Vseeno sem zelo po
nosen, da je Televizija Slovenija podpr
la ta film, pa tudi na Filmski sklad.

Organizacija združenih narodov 
(OZN) je nedavno ocenila, da je v Dar- 
furju v petih letih umrlo že 300 tisoč 
ljudi. Glede na tvoje informacije, ka
kšna je trenutna situacija v Darfurju? 
Zdajle se trenutno čaka, da bi OZN 
nadomestila še, kolikor jih manjka do 
23 tisoč. Tako kot so se dogovorili s su
dansko vlado. Trenutno je nastanje

nih približno polovica vojakov v Dar
furju. Vendar sudanska vlada tako kot 
zmeraj nagaja na vse možne načine. 
Tako kot humanitarnim organizacijam 
in novinarjem ne daje dovoljenja, tu
di od vojakov, ki prihajajo, zahteva, da 
so vsi Afričani. Kar pomeni, da jih bo
do imeli pod kontrolo, tako kot imajo 
Afriško unijo. Na svoji lastni koži sem 
doživel, da Afriška unija res sodeluje s 
sudansko vlado. Sodelujejo, ker delijo 
isti mit o sveti vojni. Vsi so v isti bit
ki proti globalizaciji. Sicer se ne mara
jo Arabci in Afričani, pri tej bitki pa se 
podpirajo zaradi višjega interesa. V bi
stvu kar koli Zahod poskuša v Kartu
mu, slednji to zmeraj označi za kolo
nizacijo in željo po sudanski nafti. To, 
kar reče sudanski predsednik Bashir v 
filmu, je definitivno res. V Somaliji in

či. Sam sem videl, kaj to pomeni. To je 
panika. To je pritisk na Čad. Vsi bežijo 
ven. Ampak vsi ne morejo. Kdor nima 
osla ali kamele, ne more nikamor. To 
je katastrofa in s tem se ne gre igrati. 
Zdaj so se navadili na to pomoč in ča
kajo letala. Zdaj ne čakajo več oblakov 
z dežjem, ampak letala s pomočjo. V 
filmu en bivši ravnatelj šole izreče ob
tožbo, da OZN izvaja genocid s tem, 
ko spravljajo ljudi v taborišča in jim ne 
pomagajo, da se vrnejo nazaj domov. 
V taboriščih bodo ostali bog ve koliko 
časa. Nimajo motivacije, saj razmišlja
jo, da je dovolj, če imajo za jesti rav
no toliko, da ne umrejo od lakote. To 
ni res. Tudi druge potrebe imajo, npr. 
emocionalne in duhovne. Nihče noče 
biti v taborišču. To je takšna apatija in 
obup. Vsakdo bi rad delal, se sam pre-

Noben noče biti v taborišču. To je takšna apatija in 
obup. Vsakdo bi rad delal, se sam preživel. V taboriščih 
se zdajle vzgajajo teroristi.

Kongu je še večja katastrofa. V Kongu 
je baje že deset milijonov žrtev. Kljub 
trditvam OZN, da je bilo v Darfurju 
300 tisoč ljudi pobitih, pa sudanska 
vlada še zmeraj trdi, da jih je bilo sa
mo sedem tisoč. Najbolj groza me je, 
da jih je dva milijona v begunskih ta
boriščih ter da ni nobene možnosti, da 
se bodo kmalu vrnili domov. Dva mi
lijona ljudi, največ je žensk in otrok, je 
povsem brez upanja.

Poleg tega humanitarne organizaci
je, ki delujejo v Darfurju, poročajo, da 
imajo vedno težje pogoje za delo ter 
da prihaja do napadov nanje. Kakšne 
bodo posledice, če se humanitarne or
ganizacije začnejo umikati iz Darfurja? 
To se je že večkrat zgodilo, da so hu
manitarne organizacije dobile ukaz, 
da se morajo umakniti. Enkrat se je to 
zgodilo, ko je OZN rešila Suleimana 
Jammousa in je vlada to zvedela. To je 
bilo konec maja 2006. Prepeljali so ga 
iz Darfurja, kjer ga je Minni Minnavvi 
[vodja uporniške skupine SLA, ki je edi
na podpisala mirovni sporazum v Abu- 
ji leta 2006] dal ujeti, v Nubske gore. 
Zato je sudanska vlada dala ukaz, da 
se morajo umakniti vse organizacije, 
razen UNICEF-a. Takrat, recimo deset 
dni, ni bilo praktično nobene pomo

živel. V taboriščih imajo velike proble
me s samopodobo in samopotrjeva
njem, saj nisi koristen za nič in samo 
tam čepiš. V taboriščih se zdajle vzga
jajo teroristi. Že naša mladina nori. Kaj 
šele njihova mladina, ko res ne more
mo reči, da jih vzgajamo v spoštova
nju do nas, ki imamo vse.

Ali je rešitev potem humanitarna in
tervencija, ki jo podpirajo tudi ameri
ška organizacija Save Darfur in neka
teri zvezdniki, npr. George Clooney in 
Mia Farrovv?
Samo v pogojih hude lakote, kadar se 
umira zaradi lakote. Drugače pa je po
trebno to rešiti politično. Ko sem bil 
v zaporu, sem bil priča, kako so leta 
2006 sudanski mediji izkoristili napad 
Izraela na Libanon ter poročali, da gre 
za napad Amerike na islam. Ko so ko
nec avgusta prišle novice, da je spreje
ta resolucija številka 1006, ki dovolju
je vstop vojaške sile OZN v Darfur brez 
privolitve sudanske vlade, je slednja to 
izkoristila in po vseh medijih, še po
sebno po televiziji, ljudi prepričala, da 
za OZN stoji Amerika. Naš zapor se je 
dvignil. Vsi so hoteli orožje, da bi lahko 
šli v bitko proti Satanu. Tako so tudi za
porniki nasedli vladni manipulaciji. Za
to sem po vrnitvi domov rekel, naj te-
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ga ne naredijo, ker bodo vojaki OZN 
lahke tarče. Ker so ljudje neizobraže
ni, je z njimi lahko manipulirati. Večina 
Sudancev na vladni strani verjame, da 
so vse organizacije tam zaradi vohun
stva in delovanja v korist zahodnih sil. 
Verjamejo, da niso tam zaradi huma
nističnih oziroma humanitarnih nagi
bov, ampak zaradi skrite kolonizacije 
Sudana. Omar Bashir, proti kateremu 
je zaradi zločinov proti človeštvu, med 
drugim tudi zaradi genocida, vložena 
tožba na mednarodnem haaškem so
dišču, bo skušal svoje ljudi nahujskati, 
da smo mi satani ter da gre za sveto 
vojno. Ne smemo pozabiti, da je bi
la Al Kaida ustanovljena v Sudanu. Po
siljene ženske v našem dokumentarcu 
opisujejo nasilneže kot svetlejše polti z 
bradami. Upam si trditi, da med vla
dnimi zasliševalo v zaporu, džandža- 
vidi in odkritimi simpatizerji Bin Ladna 
pogosto nisem čutil nobene razlike. 
Vsi po vrsti so mi navdušeno kazali na 
zaslonih svojih mobilnih telefonov sli
ke gorečih newyorških dvojčkov.

Ali obstaja rešitev oziroma kaj je po
tem sploh rešitev za Darfur? 
je rešitev. Sploh ni vprašanje, da se to 
ne da rešiti. Ampak ni politične volje. 
Ogromno stvari dela proti temu, da bi 
našli rešitev. Kot da nas imajo vse za
čarane. Rešitev je več. Ena čisto pre
prosta je spraviti v oblegane, od sve
ta odrezane gore, kje se merijo sile za 
nadzor nad vodnimi viri in nafto, mo
bilno telefonijo. Da se bodo ljudje sa
mi lahko obveščali, ko gre ena vojska, 
in bodo lahko zbežali. Rešitev je, da 
se začnejo domačini namesto ukvar
janja z vraževerji izobraževati. Da lah
ko gredo na internet in brskajo za ti
stimi vsebinami, ki jih potrebujejo za 
svoj razvoj. Če si zaposlen, ti ne gredo 
same bedarije po glavi. Tudi Zahod je 
po moje zdaj najbolj urejen in da ni 
vojn, ker smo vsi zaposleni, ker so umi 
vseh zaposleni, vsi nekaj delamo. Kaos 
se začne, ko ti je dolgčas. Takrat, ko se 
pamet sama sebi vrti.

Zelo provokativna se mi zdi tvoja izja
va »Do 11. septembra sem bil član Al 
Kaide«, ki pa pravzaprav ni nikjer od
mevala. Kaj si hotel pravzaprav s tem 
povedati?
Ko sem to povedal, je tudi mene bi
lo strah, da bodo rekli: To pa je pre
več.' Ampak nič ni bilo. Vsi so se sa
mo smehljali. V Sudanu sem gledal ra
zvoj tega, čemur pravimo terorizem. 
Že od 70. let naprej sem videl razvoj 
teh sentimentov. Ko so v Sudan prišli 
s coca-colo, McDonald'som, sem ve
del, da Sudan tega ne bo sprejel ter da

bo neka reakcija. Prvi napad na WTC 
[svetovni trgovinski center] je bil leta 
1993. Že takrat so bili zraven Sudanci. 
Od takrat naprej je Sudan na seznamu 
držav, ki podpirajo terorizem.

Clinton je nato po napadih na ameri
ška veleposlaništva v Keniji in Tanzaniji 
celo bombardiral Sudan.
Osemdeset ljudi je bilo v tem bomb
nem napadu ubitih čisto brez veze. 
Nemška ambasada je nato povedala, 
da je šlo za farmacevtsko tovarno, za
to imajo Nemci zelo zanimivo politi
ko do Sudana. Ta tovarna je izdelova
la anti-malarijska zdravila, in ker jih je 
potem začelo primanjkovati, je ogro
mno ljudi pomrlo, in to predvsem

otrok. Tudi zato so ljudje doli res jezni 
na nas. jaz vidim, kako mi pod noge 
pljuvajo. Jaz vidim, kako me zapirajo. 
Kako mi ne pustijo tja, kjer oni pobija
jo, mučijo in posiljujejo. Dejstvo je, da 
to ni demokratičen svet. Naš tudi ni, 
tudi mi smo vedno bolj pod kontro
lo. Dejstvo je, da se bomo trčili, da bo 
spopad, če mi, dobro misleči na obeh 
straneh, ne bomo poskrbeli, da se re
šimo gospodarjev vojne, ki zdaj nad
zorujejo svetovno gospodarstvo, poli
tiko, ekologijo, socialo, skratka vse.

ZDA so nato uvedle embargo na Su
dan in s tem izgubile možnost izkori
ščanja sudanske nafte.
Nafto je v Sudanu leta 1978 odkrila 
ameriška družba Chevron, jaz sem bil 
zaprt, mislim, da 80. leta v kraju Ban- 
tu, kjer je bila nafta najdena. Iz Nub- 
skih gora sem prišel bolan s povsem 
razsutimi jetri, zato sem bil koleričen. 
Potem me je tam en zdravnik zafrka
val, da še nobenega nagega Evropejca 
ni videl, da na letališču v Beogradu ni 
videl nobenega nagega Jugoslovana. 
Jaz pa sem nag hodil, ker sem prišel 
od Nubov in je tam normalno, da si 
nag. Res sem provociral. Nisem razu
mel, da sem zdaj že med Arabci. Skre
gala sva se, zato je poklical svoje prija
telje na policiji in so me zaprli. Jaz na
to ždim za rešetkami, ko se mimo pri
pelje 'landrover'. Tretji dan sem bil že v 
zaporu in sem bil že precej zdelan, ker 
nič nisem mogel jesti. Mož iz 'landro- 
verja' me vidi in vpraša: 'Kaj pa je?' Po
vem, kaj se je zgodilo. In on pravi, da

ni problema, da bodo oni to hitro re
šili. 'Mi smo tukaj našli nafto. Mi lahko 
vse. Lahko dobimo, katero koli 'pičko' 
hočemo. Mi lahko tihotapimo drogo. 
Mi lahko vse!' Je kar poklical ječarja in 
rekel: 'Pojdi.' Tako so se obnašali, da je 
to nujno pripeljalo do tega, da so se 
arabski Sudanci uprli. Deset let kasne
je sem zvedel, da je bila vsa ta koloni
ja Chevrona, bilo je približno 16 ljudi, 
pobitih. Ni se vedelo, kdo je to naredil. 
Arabska vlada je rekla, da so to naredi
li afriški divjaki na jugu. John Garang 
[vodja uporniške skupine SPLA na ju
gu Sudana in kasnejši sudanski pod
predsednik, ki je leta 2005 umrl v he
likopterski nesreči] je dejal, da je vla
da to sama naredila, da bi vrgla Ame

ričane ven in da bi sedaj, ko je nafta 
odkrita, lahko sama črpala. Točno to 
so naredili. Od celega sveta so nabra
li denar pri arabskih eks-patriotih in ti
sto odkupili, da je bilo vse legalno, ter 
povabili Kitajce. CIA pa je potem za
čela podpirati upornike na jugu, ker je 
zahodni naftni lobi hotel nafto nazaj. 
Vojna med severom [Arabci] in jugom 
[Afričani], ki je trajala 21 let, se je za
čela štiri leta potem, ko je bila odkri
ta nafta.

Kakšno vlogo ima sedaj Kitajska v Su
danu, natančneje v Darfurju?
Kitajska je zaveznik sudanske vlade in 
njenega predsednika. Iz Sudana na
mreč gre že zdaj 80 % nafte na Ki
tajsko. Pred pripravami na olimpij
ske igre je sin Mie Farrovv začel kam
panjo za ustavitev oziroma blokiranje 
olimpijskih iger zaradi tega, kar Kitajci 
počnejo v Sudanu. Žal se ideja ni pri
jela. Nadaljevala se je sicer s Tibetom, 
a so se olimpijske igre odvile brez ve
čjih debat v javnosti. Sam sicer nisem 
bil za blokiranje olimpijskih iger, sem 
pa bil, da se priložnost uporabi za ve
liko svetovno debato o 'še više, še hi
treje, še močneje ...'Da bi akademiki 
razpravljali, kakšna je korist olimpijskih 
iger v času, ki zatira Tibetance, Ujgure, 
ostale staroselce vsepovsod po plane
tu in podpira genocid v Darfurju. Za 
vrednote gre, vendar. Za zgled gre ro
dovom za nami.

Kaj lahko v tej geostrateški konfronta
ciji velikih storimo majhni ljudje?

Film je takšen, da postavlja to vpraša
nje: 'Ali lahko mi, majhni, kaj naredi
mo ali pa se moramo samo prepusti
ti ta velikim?' Ta veliki pa so že po svo
ji naravi 'odfukali', ker je to vsota vseh 
pohlepov v družbi. In ta družba je po
hlepna. Se vidi, kaj je naredila Indi
jancem, kaj dela sama sebi. Sovjetska 
zveza je razpadla. Kdo bi si to mislil v 
50., 60. letih. Tako tudi Amerika lah
ko razpade. Vsi lahko zapademo, da 
se začnemo tepst. Tudi mi smo imeli 
takšno dobro vzgojo v Jugoslaviji. Pa 
poglej, pol milijona ljudi manjka. Za
to je potrebno tudi v duhovnih sferah 
iskati rešitve. Mi rabimo vodstvo. Na
ravno je, da svet živi naravno. Neka
teri ljudje imajo te kapacitete in so in
spiracija. Nas lahko navdahnejo. So 
naravni voditelji. Suleiman Jammo- 
us, humanitarni koordinator darfur- 
skih upornikov, je takšen voditelj. Imel 
sem priložnost videti, kako funkcioni
ra. On sploh nima puške ali pa pišto
le. On je v belo arabsko haljo oblečen 
z belim šalom in gre med ljudi. Me
ni je na koncu dal tisti šal in sem prav 
čutil, kako me ščiti. Tudi jaz sem za
čel verjeti v te amulete. Poleg obeskov, 
ključkov pa nožkov imajo tudi izreke 
iz Korana, ki so zašiti v usnjeno vreči
co. To ga ščiti. Če pa je slučajno ustre
ljen, potem reče: 'Aja, ta amulet je bil 
za srce, zdaj pa rabim še enega za no
go.' To je star poganski posel. S priho
dom velikih religij so te prevzele nad
zor nad denarjem ljudi. Zdaj vsi Afriča
ni v Darfurju kupujejo od Arabcev be
le obleke in pijejo čaj in kavo. Že za
radi tega so jih pomuslimanili, da so 
jih navajali na arabsko potrošno robo. 
Ampak v Koranu piše tudi: 'Jaz sem vas 
naredil različne, zato da se boste uči
li drug od drugega.' Alah. Jaz to razu
mem še tako, da po tej ustvarjeni ra
znolikosti spoznaš tistega, ki ustvarja. 
Ker to je tako kot prstni odtis ali pa po
ezija. Najboljši prispevek za konec ra
sizma najdem v Koranu. To je ta sta
vek. Po tem me boste spoznali, ker jaz 
sem fantastičen, jaz sem različen, jaz 
sem poln vsega, jaz sem kontrover
zen, jaz sem usmiljenje, sem Alah, vaš 
skupni duh, jaz sem Bog.

Našel sem tvoj citat: »Vsi smo na isti 
ladji, ki zastonj enkrat na leto obkroži 
sonce.« Vendar če pogledava to lad
jo podrobno, je le peščica ljudi na pa
lubi v razkošju, medtem ko se večina 
prevaža v notranjosti kot sužnji. Lah
ko z zidovi, ki jih gradimo, prepreči
mo tem ljudem dostop do našega bla
gostanja?
To se zdaj dela. Namesto da bi jih 
sprejeli odprtih rok, da bi skupaj uži-
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Najboljši prispevek za konec rasizma najdem v Koranu.
'Jaz sem vas naredil različne, zato da se boste učili drug 
od drugega.1 Alah.



in terv ju

vali v glasbi, kuhi in da bi oboji ime
li delo. Kako je mogoče, da oni nič ne 
delajo. Mogoče zato, ker mi vse dela
mo. In če mi vse delamo, pomeni, da 
nič ne ostane za njih tam doli. Mi ima
mo vse. Koristimo vse. Namesto da bi 
si razdelili, kar imamo. Se tepemo kot 
v Darfurju. V Darfurju je še voda, dru
gje v Sahelu izginja. To je največji vo
dni rezervoar. Na tega so se spravile 
vse armade različnih plemen in Arab
ci, ki že ves čas hočejo imeti Darfur, ker 
je tam dobra zemlja in je vedno voda.
V Sudanu ti takoj, ko te srečajo, govo
rijo: 'A si že bil v jebel Mari [gorovje v 
Darfurju]?' Tam voda teče po tleh, da 
lahko ležeš in piješ. Tam so fige, po
maranče, ananasi, banane, vse sadje. 
Tam raste vse od koruze do pšenice. 
Tam so še slapovi in jezera. To so ne
besa. V arabskih čajnicah imajo na ste
nah takšne podobe. To je mit, arhetip 
v arabski podzavesti in vsi želijo v Je
bel Maro. V Sudanu so nori na Jebel 
Maro. Tudi zato so se stepli. Konflikte, 
ki jih mi povzročamo zaradi klimatskih 
sprememb, pa so izkoristile velike sile. 
Arabci so podprli svoje, Američani pa 
nekatere Afričane. Kregata se dva, tre
tji dobiček ima.

Kako ti doživljaš različno vrednost 
človeških življenj v svetu? Na vrhu 
so ameriška in evropska. Bolj na dnu 
arabska, čisto na dnu pa afriška.
Ko sem se peljal s kolesom okrog sve
ta, sem celo pot poslušal že npr. v Srbi
ji: 'Kaj, v Bolgarijo greš, pa saj te bodo 
okradli. Tam so take barabe.1 V Bolga
riji: 'Kaj, v Turčijo greš? Pa tam so nor
ci.' V Turčiji: 'Kaj, v Iran greš? Pa saj veš, 
kakšni so. Pa tam nič ni.' V Iranu: 'Kaj, v 
Pakistan? Tam hodijo kot opice po ce
sti.' V Pakistanu: 'Indijci so sami moril
ci.' In celo pot tako. Meni pa je povsod 
lepo. Z vsemi sem se zmenil. Z vsemi 
sem se lepo imel.

Kako vidiš vlogo Slovenije v svetu? 
Vidim, da lahko Slovenija zaradi slabe 
vesti, ker ni pomagala na Balkanu, po
maga kjerkoli z zavzemanjem za mir.
V Afriki nam je najbližje. Ta pobuda 
ni samo za one doli, ampak je tudi za 
nas. Ker mi smo tudi majhni in ima
mo vodo, na kateri sedimo. Vsi jo bo
do hoteli imeti. S tem bi se morali re
sno ukvarjati. Ne pa te notranje zdra
he. Eni proti drugim. Tisto, kar je bilo, 
je nepomembno. Zdaj so resni pro
blemi. Na Festivalu v Portorožu so či
sto spregledali to sporočilo. Niti ome
nili ga niso. Dejstvo je, da so po festi
valih vsi planili okoli nas ter ogromno 
spraševali in govorili. Tukaj v Portoro
žu nič, pa čeprav smo s filmom o Nu-

bah že dosegli največjo nagrado za 
dokumentarni film. A je zdaj kaj dru
gače? Je to zaradi Drnovška? Največ 
nagrad so dali grozljivki, ki se dotika 
povojnih pobojev v Kočevskih gozdo
vih. Kar je prav, ker si tudi sam kot hu
manist želim, da se učimo iz zgodovi
ne in sem za vsako analizo in razkrin
kanje. Ravno iz tega se učimo. Ne mo
reš biti literat, publicist, poročevalec, 
če ne sprejmeš, da je vsaka izkušnja 
sveta in se jo mora predstaviti ljudem, 
da se ljudje naučimo, da ne bomo še 
enkrat ponavljali isto.

Kakšne načrte imaš v prihodnosti v 
zvezi z Darfurjem?
Ni zadosti samo posneti film ali pa na
pisati knjigo. Treba je ostati s temi lju
dmi in najti rešitev, in to je možno. Jaz 
sem po letih depresije uvidel, kaj bi to 
lahko bilo. Mislim, da je to najnovej
ša komunikacijska tehnologija ozi
roma informacijski kanal. Tako bo
do lahko dobili informacije, ki jih 
zanimajo, za svoj razvoj, da se bo
do razvili. Lahko bodo sicer študirali 
tudi orožje ali pa pornografijo. Am
pak si morajo sami izbrati pot na
prej. Samo takrat bo nekaj vredno. 
In ne, da ti nekdo vsili in reče: 'Tako 
moraš delati.' Potem se bodo zme
raj upirali in zato ne more biti nikoli 
miru. To je mogoče narediti s satelit
sko telefonijo. Tudi jaz sem imel takšen 
telefon, ko sem bil v Darfurju. Lahko

koristiš tudi CPS. Pošiljal sem signale, 
kje sem, in se nisem bal, da se bom iz
gubil. Me bodo kolegi doma že našli. 
V Etiopiji sem 65 kilometrov pešačil z 
vso kramo ter sem se izgubil v pušča
vi in zgrešil vodo. Umrl bi. Preko te
lefona sem sporočil domov prijatelji
ci, ki je poskrbela, da so šli gledat ze
mljevid. Nato so mi povedali: 'Vodo 
imaš šest kilometrov naravnost. Tako 
sem našel vodo in slone. Ker sem bil 
tako dehidriran, sem se zakopal kar

v slonji drek, da sem dobil vlago tu
di preko kože. Takšni telefoni jim lah
ko pomagajo.Hkrati pa bi lahko sami 
snemali s kamerami, katere bi jim mi 
dali. Tako bi lahko pošiljali v svet gro
zodejstva. Arabci ali pa džandžavidi -  
to je moja izkušnja, ki je še nisem za
dosti povedal -  tam, kjer sem bil, ni
so napadali. Zakaj ne? Ker so se ba
li, da jih bom posnel. Mame so rekle: 
'Ne, ne oditi, ker potem ne bodo na
padali. Ker se bojijo, da imaš ti tako 
tehnologijo, da lahko že isto sekundo 
na BBC-ju to oddajajo. Tako bi mora
lo biti, zato mediji so. Kjerkoli je ne

sreča, je treba takoj to nesrečo pred
staviti. Saj delajo tako. Ampak zakaj 
tam ne? Ker so zahodni interesi ta
kšni, da je treba to pod preprogo po
riniti. Ker imamo tudi sami maslo za 
ušesi. Recimo British Petroleum je v 
Sudanu prisoten preko Kitajcev z ne
kakšnim skupnim podjetjem. Tako si 
delijo sudansko nafto. Mi ne pozna
mo vseh pogodb, ki jih imajo, ter kdo 
za koga dela. To je zelo zakomplici
rano. Vidimo samo vrh ledene gore.

Ne vemo pa, kaj je spodaj. To, kar jaz 
vidim, je žrtvenik. Nekaj se žrtvuje in 
smo tiho. Ampak potem ne moremo 
reči, da smo mi boljši. Oni pa da so 
barbari. Rimski imperij je razpadel, 
ker je bil gnil odznotraj. Preveč je bilo 
vsega. Postal je dekadenten, materi
alističen. Ni bilo več duha npr. Avre- 
lija. Mislim, da se nam sedaj dogaja 
nekaj podobnega. Super market kul
tura nas je premagala. To je najhujši 
fašizem do sedaj. Ni časa za ničesar 
več. Samo še dirkamo. Zahodna civi
lizacija je praktično na robu propada.

F oto : Tomo K r iž n a r

To so nebesa. V arabskih čajnicah imajo na stenah ta
kšne podobe. To je mit, arhetip v arabski podzavesti in 
vsi želijo v Jebel Maro. Tudi zato so se stepli.
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Osvoboditev slovenskih medijev
Mediji na Slovenskem so v zadnjem času preživeli in preživljajo dve brutalni posilstvi. Prvi eksces izvira iz nespoštovanja in 
nerazumevanja družbene vloge in strukture medijev v sferi vladne politike, drugi, imenujmo ga »ideja osvoboditve«, pa iz 
splošnega nezadovoljstva medijske elite, ki je vzcvetelo v politični sindrom.

M A T J A Ž  G ER M

Stanje: november 2008
Slovenski mediji so veliki tranzicijski 
zaostankarji, tako v strateškem kot 
strukturnem smislu. Prilagajanje 
modernim medijskim trendom, ki 
so povezani z razvojem novih me
dijev, interneta in drugih informa
cijsko komunikacijskih tehnologij, v 
nekaterih točkah zahteva popolno 
vsebinsko in organizacijsko refor- 
mulacijo in celo presega mejo pri
lagoditve v polje vraščanja. Ob ne
katerih izjemah, ki so se v novih raz
merah znašle relativno dobro, dru
gi mediji ne znajo izkoristiti na pri
mer konvergenčnih možnosti ali 
upravljati s svojo prisotnostjo na tr
gu. Stroko obremenjuje že popol
noma neprilagojeno razumevanje 
samega pojma novinarskega po
klica in njegove vloge v današnjem 
času. Beseda novinar se je razbila na 
številne nove besede, ki pa jih nihče 
ne definira in pojasni, kar povzro
ča grozovit padec ugleda, finančne 
stabilnosti in strokovne kredibilno
sti poklica.
»Ideja osvoboditve« temelji pred
vsem na javnem izrazu slabega sta
nja v slovenskem medijskem pro
storu in je kot taka pozitivna. Njen 
problem je v napadanju preveč vi
dnega sovražnika, politike in kapi
tala, kar jo že v sami osnovi radika
lizira. »Sovražnik« pa čemi v sami 
strukturi medijev in ga ni mogoče 
videti, vse dokler se ga ne nauči
mo razumeti. Slovenski mediji so za 
svetom capajoči mastodonti, pre
polni strukturnih problemov, med 
katerimi so politizacija in lastniški » 
pritiski« še najmanj uničujoči.

»Ideja osvoboditve« 
postane politični program
»Ideja osvoboditve« je torej dobi
la svoj komunikacijski prostor z ne
gativnim odzivom medijske stroke 
na različne oblike in dimenzije po
litičnih pritiskov ideologov Janševe 
vlade, ki so medije izrabili za name
ne »velikega projekta« - sproščanja 
Slovenije. Razvoj »ideje« so omogo
čili trije, verjetno zgolj naključno po

vezani dejavniki. Že omenjena ne
spretna zloraba politike kot vzrok, 
počasnost strukturnih sprememb 
medijev kot problem in politizacija 
medijskega nezadovoljstva kot »re
šitev«. Splošno nezadovoljstvo me
dijskih ustvarjalcev je vzpodbudila 
serija dogodkov, ki so bili hkrati klju
čen korak k splošni politizaciji me
dijskega nezadovoljstva. Novinar
ska peticija, prenos nezadovoljstva 
v tujino, afera objave tajnih podat
kov ministrstva za zunanje zadeve 
in drugi medijski škandali so prite
gnili pozornost opozicijske politike. 
Takšna drža in prepoznavanje pro
blemov v določenem delu družbe 
je politično zgledna, zapletlo se je 
šele, ko je opozicijska politika posta
la glasnik medijev. In mediji se temu 
niso uprli, nekateri so takšno »reši
tev« celo podprli. Politika in medi
ji sta se prepletla v konglomerat, ki 
je postal nerazdružljiv v svoji skupni 
prepričanosti v potrebo po osvobo
ditvi medijev.

Samoupravno novinarstvo 
v kapitalističnem sistemu
Eden najbolj kontadiktornih ele
mentov »ideje osvoboditve« je ta
bu medijskega lastništva. Lastniki 
medijev so sovražniki medijev! Ta
kšna nastrojenost je predrzno za 
časom in popolnoma zgrešena z 
moderno logiko medijev. Uravno
teženost razumevanja medijev kot 
»vvatch doga« oblasti v službi jav
nosti in gospodarskega subjekta, ki 
loči vsebino od konteksta in oblike, 
je v ustvarjanju sorazmernih pogo
jev za vzajemno delovanje vseh di
menzij medijev. Splošna parano
ja lastniških pritiskov v slovenskih 
medijih izvira iz pretirane mnenj
ske avtokracije novinarjev v Slove
niji in njihovega zmotnega prepri
čanja, da so avtonomni pri prezen- 
tiranju medija, ki ga zastopajo. Sa
moupravna mentaliteta slovenskih 
novinarjev je eden ključnih vzrokov 
pojava personalizirane informaci
je, ki jo producirajo slovenski me
diji. Vpliv kapitala je lahko izrazit in 
intenziven, in ko preseže mejo go
spodarskega upravljanja in prodre 
v vsebino in strokovnost produkci

je medijskih sporočil, tudi nevaren, 
zato je dialog potrebno voditi k ni
voju organiziranega lastništva, ki 
nosi odgovornost za strokovno rea
lizacijo medijske informacije.

Zares neodvisni mediji so 
samo zares dobri mediji
Po volitvah je »ideja osvoboditve« 
dosegla novo raven, obogatila se je 
s politično močjo in obenem zara
di nje izgubila svojo pomembnost. 
Pred nami je torej čas resnice, dvig 
rok ali dvig pesti, razbremenitev ali 
osvoboditev. Politika lahko posta
ne nevarna, ko na političnem od
ru uporablja jezik stroke. Slovenski 
politiki še vedno ne razumejo, da 
jih mediji ne potrebujejo. In zdi se, 
da so celo bolj nevarni tisti, ki te
ga ne razumejo, ker verjamejo, da

mediji potrebujejo politične pogo
je, kot tisti, ki verjamejo, da si lahko 
kupijo ali podredijo njihovo pozor
nost. Glavna in edina naloga »me
dijske politike« je vzpostavljanje 
normalnih pogojev in ne posta
vljanje normalnih pogojev za ra
zvoj in delovanje medijskega pro
stora. Kaj torej prinaša prihodnost 
slovenski medijski krajini: revolu
cijo ali evolucijo, nov medijski za
kon, odstranitev kadrov in skla
dov prejšnje vlade, angleško jav
no radiotelevizijo, od vseh (pred
vsem svoje odgovornosti in stro
kovnosti) »neodvisne« novinar
je, srd Majde Širca ... ali soočanje s 
tehnološkim, vsebinskim in organi
zacijskim napredkom in takšno svo
bodo, ki so jo lahko mediji izborijo 
samo sami? ■
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Medkulturni dialog -  
zakaj je  pomemben?
S širitvami Unije, povečano mobilnostjo, starimi in novimi migracijskimi tokovi, vse pomembnejšimi 
izmenjavami z ostalim svetom preko trgovine, izobraževanja, prostega časa in splošne globalizacije je 
Evropa v zadnjih letih doživela pomembne spremembe. Ena izmed njih je medsebojni vpliv različnih kultur, 
jezikovnih in etničnih skupin ter religij na kontinentu.

Naše kulturno okolje postaja vedno bolj raznoliko, ta kulturna raznolikost pa predstavlja ekonomsko, 
družbeno in politično prednost, ki jo je potrebno nadalje razvijati. Po drugi strani pa povečana kulturna 
mnogovrstnost prinaša družbene in politične izzive. Stereotipi, rasizem, netolerantnost, diskriminacija in 
nasilje lahko ogrozijo tako lokalne kot narodne skupnosti. Zato je danes dialog med kulturami nepogrešljivo 
sredstvo za zbliževanje evropskih narodov tako med njimi samimi kot med kulturami, ki jih sestavljajo. 
Medkulturni dialog je tesno povezan z osnovnim ciljem gradnje Evrope, tj. zbliževanjem evropskih narodov. 
Ta poklicanost Unije zahteva, naj bo dialog prostovoljno izbrana prednostna naloga, ki evropske državljane 
in vse, ki živijo v Evropski uniji, vabi, da se v polnosti udeležijo upravljanja naše različnosti.

Pogodba o ustanovitvi Evropske skupnosti daje Skupnosti nalogo, da ustanovi vse tesnejšo zvezo med 
evropskimi narodi in prispeva k razcvetu kultur držav članic ob spoštovanju nacionalnih in regionalnih 
raznolikosti ter s poudarkom na skupni kulturni dediščini. Poleg tega določa, da »Skupnost pri svoji dejavnosti 
/.../ upošteva kulturne vidike, zlasti zaradi spoštovanja in spodbujanja raznolikosti svojih kultur.« Uspeh 
te naloge je v veliki meri odvisen od medkulturnega dialoga, saj je v očeh EU prav medkulturni dialog 
najprimernejše orodje za spodbujanje stikov med kulturami, doma ali v tujini, ter tako prispeva k strpnosti 
in vzajemnemu spoštovanju, ki sta predhodna pogoja multikulturnega soobstoja.

Precejšnje število dejavnosti Skupnosti je povezano s splošno vsebino medkulturnega dialoga, vendar ima 
različne cilje in usmeritve. V povezavi z medkulturnim dialogom so se začele ali načrtovale pomembne pobude, 
na primer na področjih kulture, vseživljenjskega učenja, mladih, državljanstva, boja proti diskriminaciji in 
socialni izključenosti, boja proti rasizmu in ksenofobiji, azilske politike in integracije priseljencev, politike 
avdiovizualnih sredstev in raziskav. Tudi v svojih zunanjih odnosih je EU vključena v številne dejavnosti, ki 
občutno pripomorejo k spodbujanju medkulturnega dialoga. Izpostaviti gre dejavnosti v zvezi z državami 
kandidatkami za pristop, državami zahodnega Balkana in partnerskimi državami evropske sosedske 
politike. Prav poseben primer je evro-mediteransko partnerstvo, ki povezuje države, ki so istočasno države 
porekla večine imigrantov v EU. Medkulturni dialog v Evropski uniji je tako globoko povezan s prizadevanji 
za spodbujanje dialoga med kulturami in civilizacijami na mednarodni ravni.

Medkulturni dialog in Slovenija
Slovenija medkulturni dialog razume kot proces, ki spodbuja odprto in kompleksno kulturno okolje za 
ustvarjalnost. S svojo vpetostjo v alpski, panonski in mediteranski svet predstavlja svojevrstno civilizacijsko, 
kulturno, jezikovno, svetovnonazorsko, prometno in trgovsko stičišče, ki povezuje Evropsko skupnost z 
balkanskimi državami in ki s svojo tradicionalno odprtostjo in relativno visoko stopnjo strpnosti, na prepihu 
tradicionalnega in sodobnega, odpira svoj nacionalni prostor medkulturnemu dialogu v najširšem pomenu 
besede kot eni izmed prioritetnih vsebin v času predsedovanja Slovenije EU.
V procesu globalizacije se nemalokdaj izgubljajo prvine manjših kultur in umirajo stare kulturne vrednote, na 
katerih so zgrajene. Zato je izziv akcije medkulturnega dialoga pomembno prispevati k procesu nenehnega 
soočanja med trendi globalizacije in občutljivim področjem medsebojnega spoštovanja različnih kultur, 
zavesti o novi socialni, politični, gospodarski in kulturni situaciji znotraj EU v luči preteklih in napovedanih 
širitev. Tudi na tej ravni se Slovenija zaveda pomembne naloge, ki jo zaradi zgodovinske in geografske 
povezanosti že zdaj opravlja v povezavi z Balkanom.



Evropsko leto medkulturnega dialoga 2008
Splošni cilji Evropskega leta medkulturnega dialoga so:
spodbujanje medkulturnega dialoga kot procesa, ki krepi sposobnost vseh tistih, ki živijo v EU, da delujejo 
v bolj odprtem, a tudi bolj kompleksnem kulturnem okolju, kjer v različnih državah članicah, kakor tudi 
znotraj vsake posamezne države članice, soobstajajo različne kulturne identitete in prepričanja;
• poudarjanje medkulturnega dialoga kot priložnosti prispevati k raznoliki in dinamični družbi in izkoristiti 
priložnosti, ki jih ta ponuja, ne samo v Evropi, ampak tudi v svetu;
•  ozaveščanje vseh, ki živijo v EU, zlasti mladih, o pomembnosti razvoja dejavnega in v svet odprtega 
evropskega državljanstva, ki spoštuje kulturno raznolikost in je osnovano na skupnih vrednotah v EU, 
kakor so določene v 6. členu Pogodbe EU in v Listini o temeljnih pravicah EU;
• poudarjanje prispevka različnih kultur in izražanja kulturne raznolikosti k dediščini in načinom življenja 
v državah članicah.

Na področju vzgoje in izobraževanja je med poudarjenimi cilji tudi vzgoja za strpnost, razvijanje zavesti 
o enakopravnosti spolov, spoštovanje drugačnosti in sodelovanje z drugimi, spoštovanje otrokovih in 
človekovih pravic in temeljnih svoboščin, razvijanje enakih možnosti obeh spolov ter s tem razvijanje 
sposobnosti za življenje v demokratični družbi, razvijanje jezikovnih možnosti in spoštovanje enakih pogojev 
za poučevanje različnih jezikov v skladu z mednarodnimi pogodbami in Ustavo RS za narodnostno mešana 
območja. V okviru politike jezikovnega izobraževanja je poleg kakovostnega poučevanja jezikov v osnovnih, 
srednjih splošnih, poklicnih in strokovnih šolah poudarjena tudi osrednja vloga izobraževanja za jezikovno 
strpnost, demokratično in večkulturno državljanstvo. Tako kot na nivoju osnovnega in srednjega izobraževanja 
je osnova za medkulturni dialog vključena tudi v višješolske in visokošolske programe. Na področju 
neformalnega izobraževanja, preživljanja prostega časa in vključevanja mladih v družbo Slovenija spodbuja 
različne interesne aktivnosti mladih in ustvarjanje pogojev za vključevanje mladih v socialni proces.

Teme medkulturnega dialoga

Kultura in mediji:
•  kulturno izražanje je  bistveno za medsebojno 
razumevanje,
•  kulturno sodelovanje lahko prispeva k 
vseevropski koheziji in identiteti,
•  mediji imajo pomembno vlogo pri podiranju 
stereotipov in oblikovanju pogleda na svet, ki ga 
imajo Evropejci.

Manjšine:
•  kulturna, jezikovna, etnična in verska raznolikost 
je  prednost Evrope,
•  medkulturni dialog, ki temelji na človekovih 
pravicah in temeljnih svoboščinah, nadaljuje 
prizadevanje za doseganje univerzalnih pravic 
s poudarjanjem pluralizma, participacijo vseh v 
demokratičnih procesih in razumevanjem različnih 
socialnih skupin.

Priseljevanje:
•  priseljevanje bogati evropsko kulturo,
•  medkulturni dialog med družbo gostujoče države 
in manjšinskimi skupnostmi iz drugih držav članic 
ali držav izven EU je  pomemben za krepitev 
vrednot državljanstva in participacije za večjo 
solidarnost in kohezijo v evropski družbi,
•  dialog z drugimi kulturami prispeva k boljšemu 
razumevanju globaliziranega sveta.

Religija:
•  verska prepričanja so sestavni del kulturne 
raznolikosti, ki lahko preko dialoga obogatijo 
družbo in prispevajo k osebni izpolnitvi,
•  da v večkulturnih družbah verska raznolikost ne 
bi porajala nesporazumov in strahu, je  potrebno

omogočati medsebojno učenje in odprtost -  
tako preko dialoga posameznikov kot preko 
izobraževalnih aktivnosti.

Izobraževanje:
• cilj medkulturnega dialoga je zagotoviti 
posameznikom znanje in veščine -  t. i. 
medkulturne kompetence - , ki jim bodo omogočile 
aktivno participacijo v vse bolj raznolikih družbah,
•  ključni elementi za dialog so: znanje o 
demokratičnih vrednotah, državljanstvu in 
državljanskih pravicah, znanje o drugih kulturah, 
jezikih, ki so ključni v vseživljenjskem učenju, v 
formalnem in neformalnem izobraževanju.

Večjezičnost:
•  znanje tujih jezikov je pomembno za poznavanje 
kulture in pomemben dejavnik medkulturnega 
dialoga,
• ker se EU zaveda pomembnosti večjezičnosti, je 
imenovala posebnega komisarja za promocijo učenja 
jezikov in za cilj postavila »materni jezik + 2«.

Mladi:
•  medkulturni dialog je potrebno spodbujati 
predvsem med mladimi, saj se njihova vizija sveta 
in sposobnosti še razvijajo. Stik in interakcija z 
drugimi kulturami stimulirata njihovo radovednost 
in željo po stiku z vrstniki s celega sveata,
•  medkulturni dialog tudi spodbuja porajanje 
novih idej, pomaga pri razumevanju družbe in pri 
odkrivanju kulturne raznolikosti,
• politika EU priznava pomembnost prispevka, ki 
ga mladi lahko ustvarijo z aktivno participacijo v 
družbi in tudi spodbuja mlade ljudi k potovanju.



VIRI:
www.stat.si,

www.un.org,

http://evropa.gov.si/medkulturni-dialogA

http ://www. predsedovanje.si/files/leto 
medkulturnega dialoga 2008-info.pdf

Skupna pobuda in sodelovanje
Evropsko leto medkulturnega dialoga je skupna pobuda Evropske unije, držav članic in evropske 
civilne družbe. V Sloveniji je nosilec in koordinator Evropskega leta medkulturnega dialoga 
2008 Ministrstvo za kulturo, v okviru katerega so oblikovali Nacionalni koordinacijski odbor 
za Evropsko leto medkulturnega dialoga. Odbor je v skladu z nacionalnimi politikami pripravil 
nacionalno strategijo Evropskega leta medkulturnega dialoga in tudi izbral projekt Evropa v 
šoli Zveze prijateljev mladine Slovenije ter ga kot nacionalni projekt v okviru Evropskega leta 
medkulturnega dialoga predlagal Evropski komisiji za finančno podporo Skupnosti.Nacionalni 
koordinacijski odbor za Evropsko leto medkulturnega dialoga skrbi za organizacijo Evropskega leta 
medkulturnega dialoga. V odboru so predstavniki Ministrstva za kulturo, Ministrstva za zunanje 
zadeve, Ministrstva za šolstvo in šport, Ministrstva za visoko šolstvo, znanost in tehnologijo, Urada 
RS za mladino, Službe Vlade za evropske zadeve in Urada Vlade za komuniciranje. Evropska 
komisija je imenovala dvanajst evropskih ambasadorjev medkulturnega dialoga, ki s svojim 
delovanjem znatno prispevajo k medkulturnemu dialogu v Evropski uniji in svetu. Častni naslov 
je na predlog Slovenije prejel tudi intermedijski umetnik Marko Peljhan.

»Prom ocija m edkulturnega dialoga«  
zadeva VSE in prav vsakega izmed nas.

K uspehu kampanje lahko v veliki meri prispeva aktivno sodelovanje vladnega 
in nevladnega sektorja, pa tudi VI kot posamezniki ali posameznice, ne 
glede na to, ali prihajate iz vladne ali nevladne organizacije, gospodarskega 
sektorja, sindikata, šole ... Podprite kampanjo s svojim i idejami, aktivnostm i, 
svojim delom ali časom. Vzpodbujamo vas k pisanju, ki prispeva širiti glavno 
sporočilo kampanje. Če bi radi o tem karkoli napisali, se oglasite na elektronski 
naslov info@ katedra-on.net. Veseli bomo vašega odziva. Besede imajo moč. 
Besede predstavljajo vrednote. Ubesedite misli in dejanja! In naj bo vsak dan 
priložnost -  na eni strani za razmislek o položaju mladih v svetu in na drugi 
strani priložnost za konkretna dejanja -  za vsakega izmed nas! Skratka, v 
letu medkulturnega dialoga imamo vsi možnost, da se ob srečanjih z drugimi 
bogatimo in krepimo pozitivno samopodobo o nas samih.

M edkulturni dialog na spletu
Na posebnem spletišču (www.interculturaldialogue2008.eu) je  državljanom 
na voljo evropski prostor za medkulturni dialog. Spletišče naj bi olajšalo 
povezovanje interesnih skupin in izmenjavo najboljših praks.
Medkulturni dialog je  tudi ena od štirih tem v razpravi na novi spletni strani 
Debate Europe, ki so jo  zagnali 29.1.2008: http://europa.eu/debateeurope/ 
index_sl.htm.

Evropska komisija:
http://ec.europa.eu/culture/eac/dialogue/dialogue_en.htm l
http://ec.europa.eu/culture/portal/action/dialogue/dial_en.htm
http://ec.europa.eu/news/em ploym ent/071204_l_sl.htm

Ministrstvo za kulturo:
http://www.mk.gov.si/si/evropsko_leto_medkultumega_dialoga_2008/
Urad vlade za komuniciranje: http://evropa.gov.si/m edkulturni-dialog/ 

Slovensko predsedovanje Svetu EU:
h ttp : / /w w w .e u 2 0 0 8 .s i/s i/T h e _ C o u n c il_ P re s id e n cy /P rio ritie s_ P ro g ra m m e s /

index.html



vojna svetov

Afganistanska mineštra
V koalicijsko zmago afganistanske pustolovščine ne verjam e več niti najvišji poveljnik bri
tanske vojske. Ameriške in Natove čete se utapljajo v kaosu, ki so ga ustvarili dobro orga
nizirani talibi. Ogrožena so bila tudi življenja slovenskih vojakov, kar pa začuda ni sprožilo 
večjih polemik med slovensko javnostjo.

S IM O N  RAJBAR

Politični vrh slovensko voja
ško prisotnost v samooklicani 
globalni vojni proti terorizmu 

opravičuje s članstvom v Natu, pre
izkušanjem profesionalne slovenske 
vojske (SV) ter nekakšno ideološko 
varnostjo. Javnost pomirjajo z razla
go, da so pripadniki SV v mirnem de
lu vedno bolj nemirne države ter da 
jih varuje tako imenovana »nacional
na omejitev«, ki SV teoretično one
mogoča sodelovanje v ofenzivnih ak
cijah, čeprav so pritiski VVashingtona 
in Londona vedno večji. V prid jim 
govori tudi statistično dejstvo, da v 
desetih letih sodelovanja Slovenije v 
mednarodnih misijah ni umrl še no
beden pripadnik SV. A statistika kaže 
tudi, da smo po številu vojakov v tuji
ni na prebivalca v samem svetovnem 
vrhu. Slovenske žrtve so statistično 
torej le še vprašanje časa. V Afgani
stanu je letos umrlo tudi več voja
kov kot v Iraku in čeprav so slednje
ga že označili za polomijo, so anali
tiki prepričani, da se bo tej priključil 
tudi Afganistan. »Konflikt v Afgani
stanu bo najbolj drag in veliko, veli
ko daljši, kot si mislijo Američani. Ta 
vojna, ki je že v svojem sedmem letu, 
bo prej ali slej postala najdaljša vojna 
v ameriški zgodovini, daljša tudi od 
vietnamske,« je izjavil nekdanji ame
riški veleposlanik v Združenih naro
dih, Richard Holbrooke. Moralno sta
nje in razmere na bojišču pa najbo
lje opisuje izjava najvišjega britan
skega poveljnika v Afganistanu, bri
gadirja Marka Carleton-Smitha, ki je 
prepričan, da te vojne ne bodo nikoli 
dobili. Zgleda so Američani pozabili 
na tradicionalno odpornost in kom
pleksnost tamkajšnje družbe, ki so jo 
med hladno vojno zalagali z orožjem 
v bitki proti Sovjetom. Ti borci so se 
po vojni razpršili po regiji ter se pri
ključili raznim militantnim skupinam, 
ki so sedaj pridobile na moči in ob
vladujejo ozemlja tako v Afganistanu 
kot v Iraku. Kot Hezbolah v Libanonu 
in Hamas v Gazi so te skupine poka
zale učinkovito organizacijsko in vo
jaško sposobnost, kar jim vliva samo

zavest in otežuje pogajanja. Razvila 
se je tudi nova oblika boja s samo
morilskimi napadi, ki jih v času Sov
jetske okupacije ni bilo.

Pravljični vodja
»Natovo poveljstvo v Afganistanu 
očitno ni izvedlo ukrepov, s kateri
mi bi se odzvalo na spremembe,« 
je zapisal urednik pakistanskega bi
roja Asia Times Online, Syed Sa- 
leem Shahzad. Resen problem ZDA 
in zaveznikom predstavlja vedno 
večja številčnost in izurjenost boj
nih enot v boju proti okupaciji Za
hoda, podcenjevali pa so tudi ide
ološko moč islama. Borci sedaj po
gosto omenjajo »bitko poslednjih 
dni« ali »hadit«. To je prerokba pre

roka Mohameda, po kateri so po
trebni prostovoljci za odhod na Bli
žnji vzhod, ki bi naj podpirali mesi
jo Mahdija v vojni proti silam An
tikrista za zmagoslavje islama ter 
pravičnost na Zemlji. Korasan, kot 
je Mohamed poimenoval ozemlje, 
na katerem se bo bila ta bitka, se 
geografsko pokriva z bojiščem pro
ti terorizmu. Tuje muslimanske bor
ce po svetu bi težko bolje motivirali 
za odhod na afganistansko bojišče, 
saj to vojno vidijo kot pripravo na 
osvoboditev Palestine, piše Shah
zad. Novi vadbeni centri so prite
gnili predvsem borce iz Čečenije, 
Uzbekistana, Turkmenistana in Tur
čije. Ideologi in strategi so izdelali 
natančno vojaško strategijo »treh

korakov« vietnamskega genera
la Vo Nguyena Giapa, zmagovalca 
bitke proti Francozom in vojne pro
ti ZDA. V prvem koraku je bila letos 
spomladi izvedena krvava ofenziva, 
sledijo pa ji posamični strateški na
padi. V teh so tarče predvsem Nato
vi konvoji, v katerih so se znašli tudi 
slovenski vojaki. Napadi so bili tako 
uspešni, da je Nato moral zaprosi
ti Rusijo za uporabo njihovega oze
mlja pri tranzitu nevojaške opreme. 
V zadnjem koraku se boji pomakne
jo v urbana naselja ter mesta.
Na eni strani torej izurjeni, fanatič
ni bojevniki pravljičnega vodje Ma
hdija, na drugi nova Afganistanska 
nacionalna armada ter ZDA z zave
zniki, ki pa že mrzlično iščejo izhod 
iz zapravljene vojne. Po poročanju 
slovenskih medijev iz Afganistanu 
so Afganistansko nacionalno arma
do s finančno in logistično pomo
čjo ustanovile koalicijske sile pod 
vodstvom ZDA. Zasebna ameriška 
vojaška podjetja so že našla novo tr
žno nišo, saj so sedaj mentorji ur
jenja in strateških odločitev, med
tem ko bitke bijejo izključno Afga
nistanci. Ti so torej nekakšni posku
sni zajčki ali »kanonfuter« nepreiz
kušenih strategij, zahodni mediji pa 
so tako ali tako imuni na statistiko 
žrtev borcev tretjega sveta, ki žrtvu
jejo svoja življenja za ameriške cilje. 
Morala zavezniških vojsk se odraža 
tudi v povečanem številu samomo
rov in odvisnosti, trgovina z opijem 
pa v vsej svoji veličastnosti cveti kot 
še nikoli poprej. Tako afganistanska 
kot pakistanska vojska, ki sta na pla
čilni listi Američanov, sta v spopa
dih izgubili več vojakov kot ZDA. 
Da je trgovina z opijem dobičkono
sna, dokazuje tudi plača talibanske
ga borca, ki na mesec prejme oko
li 500 evrov, medtem ko je plača 
afganistanskega vojaka približno 70 
evrov na mesec. Njegov pakistanski 
soborec dobi okoli 100 evrov meseč
no. Zaveznikom z Američani na če
lu zmanjkuje idej za implementaci
jo demokracije v afganistansko druž
bo. Da jim vajeti uhajajo iz rok, do
kazuje prvi uradni prestop zname
nite Durandove črte v ozemlje Pa
kistana, ki so jo v 19. stoletju zari
sali Britanci. Vojaško so interveni
rali tudi v Siriji. Zgleda bodo ZDA 
izgubile že tretjo veliko vojno, po
leg Vietnama še Irak in Afganistan. 
Poleg tega Amerika demokracijo 
vsiljuje deželi, kjer je v večtisočle
tni zgodovini nikoli ni bilo. Ameri
čanom se torej mudi. Bi se moralo 
tudi Slovencem? ■

Na eni strani torej izurjeni, fanatični bojevniki pravljič
nega vodje Mahdija, na drugi nova Afganistanska na
cionalna armada ter ZDA z zavezniki, ki pa že mrzlično 
iščejo izhod iz zapravljene vojne.
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zapisi iz mrtvega doma

Begin of History? Začetek zgodovine?
DR.  S A M I R  O S M A N Č E V IC ,  G R A D E C  (P R E V O D :  D A R IN K O  KORES JACKS)

Francoski predsednik je nedav
no govoril o potrebi po repo- 
zicioniranju kapitalizma, ame

riški o globalni krizi, ki išče globalne 
rešitve, svetovni dnevni časopisi so 
polni apokaliptičnih vizij, lokalni ko
munisti v Gradcu pripravljajo pre
davanja pod naslovom Marksizem 
reloaded?, najvplivnejši lokalni ča
snik v pokrajini je objavil celo članek 
z naslovom Ali je Marx imel prav?, 
pa tudi hrvaška tiskovna agenci
ja HINA je objavila vest o poveča
ni prodaji Marxovega Kapitala na 
nemškem tržišču, čeprav pri tem ne 
gre za kake bestseller naklade. Ne
resen komentator bi utegnil pomi
sliti, da je govor o nečem resnem, 
o komunistični devotio moderna, 
o drugi komunistični pobožnosti; 
vendar je popolnoma jasno, da gre 
pri tem za goli refleks, kot je spre
mljal že večino dosedanjih kriz kapi
talizma. Refleks torej, benevolenten 
in globoko integriran v sam kapita
listični sistem. Refleks, ki ne govori o 
novi zavesti o resničnosti starih idej, 
ki so veljale za lažne, toda refleks, 
ki manifestira najbolj vsakdanje in 
najbolj egoistične skrbi za prihran
ke, delovno mesto in plačilno spo
sobnost, za kredite, s katerimi se je 
financiralo domnevno blagostanje, 
ki se je orbi et urbi prikazovalo kot 
nekreditirano in že odplačano, ter 
ki ga zdaj velja vračati ne glede na 
okoliščine. Ne le, da sam refleks ni 
nikakršen pokazatelj nekega nove
ga stanja, ampak je kot nereflektira- 
no reflektiranje neke zastarele ideje 
pravzaprav povsem odvečen.

Alimentadja
Odvečen, ker lahko marksizem (ali 
katerakoli druga nova-stara idej
na formacija) postane aktualen le v 
primeru, če bi se sedanja situacija 
zares tako zaostrila, da delavstvo - 
pod tem pojmom podrazumevam 
v postindustrijski, storitveni druž
bi vse tiste, ki ne posedujejo kapi
tala in ki so torej prisiljeni prodaja
ti svojo delovno silo ali svoj knovv- 
how na trgu dela, s ciljem ustvarja
nja presežka vrednosti, ki si ga bodo 
prisvojili oni, ki so lastniki kapitala in 
proizvodnih sredstev - ne bi več vi
delo nikakršne materialne koristi od 
vsakodnevnega spovedovanja v ka
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pitalističnih molilnicah. Odkuplje
no in otopljeno z majhnim denar
jem, bo delavstvo potencialno rea
giralo zgolj na situacijo, ki preti, da 
mu bo odvzeto tisto, kar je doslej 
pridobilo, in pod pogojem, da bo 
s tem ogrožena kritična masa: torej 
nikakršna »idejna prerivanja«, nika
kršni psevdointelektualci, ki bodo 
mahali naokrog z Marxovimi spisi, 
ki jih praviloma niso niti prebrali, ni
kakršni reloadi zanemarljivih lokal
nih komunistov, ki se namesto bo
ja za brezrazredno družbo borijo za

pravičnejšo stanovanjsko politiko. 
Vkolikor pa bi vendarle prišlo do ta
kega razvoja situacije, bo to kvečje
mu v smislu marksizma, ki A) niko
li ni predvidel svojega realiziranja v 
Rusiji ali bivši jugoslaviji, niti ni B) 
predvidel svoje ostvaritve iz »uvi
da« proletarijata v veljavnost mar
ksistične ideje po sebi. Tako v Rusi
ji kot v bivši jugoslaviji je bilo kmet
stvo osvobajano izpod »buržoazne
ga škornja«, ki ga ni niti poznalo, in 
zato je bil projekt pravzaprav vna
prej obsojen na propad. Za historič
ni materializem bi, secundo, bilo v 
samem sebi protislovno, če bi mo

bilizacijske sile prihajale iz ideolo
ških oblakov, kakršnihkoli »uvidov«, 
iz Soll-meglic. Za historični materia
lizem zgodovino nedvomno poga
nja razredni boj, legendarna »ba
za«, za katero je »nadgradnja« le 
sekundarna in nikakor nujna. Eno
stavneje rečeno to pomeni, da po
kazatelji, našteti na začetku tega 
besedila, lahko imajo smisel le v slu
čaju, da bi kapitalizem prišel v pozi

cijo, ko ne bi več bil sposoben izvr
ševati svojih alimentativnih »obve
znosti« (minimalnih, seveda - kot je 
pač vsaka alimentacija) do tistih, ki 
producirajo presežno vrednost. Kot 
že neštetokrat doslej, bo kritična 
masa, o kateri je govor, krenila pro
ti obljubi, ki ji obljublja več - in nika
kor ni treba, da bi to moral bil prav 
komunizem. Sodeč po naletu no
ve desnice v Evropi, je zlahka mo
goče, da se bo zgodilo ravno obra
tno: da bodo za frustracije lokalne
ga raznašalca časopisov ali demoti

viranega vodoinštalaterja plačali ti
sti »drugačni«, »temnejši«, »južnej
ši« - kakorkoli si jih že zamislite in pri 
tem vzamete sebe, barvo svojih las 
in kože ali lastnih ideoloških prepri
čanj kot kriterij za razvrščanje. 
Čeprav torej dejstvo, da tudi sam 
Okcident periodično poseže po 
Marxovih teorijah ter s tem dokazu
je, da vendarle posedujejo substan
co v območju nacionalne ekonomi
je (kljub popperjanskim napadom 
nanjo), je povsem jasno, da marksi
stična teorija ni alternativa, ki bi jo 
sploh veljalo vzeti v razmislek. Pred
vsem zaradi tega, ker bi se po even

tualnem popolnem kolapsu kapi
talističnega sistema neprepoznav
na pobožna levica morala soočiti 
s prepoznavnejšo radikalno desni
co, ki se je, kljub očitni naklonjeno
sti do uporabe nasilja, v demokra
tičnih sistemih že zdavnaj etabilrala 
kot legitimna politična sila, ki se na 
demokratična sredstva in izogiba
nje nasilju sklicuje le takrat, kadar bi 
jih bilo treba uporabiti proti njej sa

mi. Kakorkoli že, vse to smo enkrat 
že videli v VVeimarski republiki in o 
tem ni treba izgubljati besed. Zgo
dovinsko izkustvo preprosto govo
ri, da na enega dobrega levičarja 
pride deset agresivnih (za svojo ide
jo torej dobrih) desničarjev. To smo 
videli v VVeimarju, v sovjetski Rusiji, 
v bivši Jugoslaviji.

Finis historiue
Tistim, ki ste spremljali moje dose
danje mrtvodomske elaboracije iz 
vsaj približno teoretskega intere
sa, zagotovo ne bo ušlo dejstvo, da 
sem že nekajkrat »pikiral« na teore
tike liberalnodemokratskega »kon
ca zgodovine«. Predvsem na ame
riškega politologa Francisa Fukuya- 
mo, ki je v začetku devetdesetih let 
prejšnjega stoletja - iz Bele hiše in 
sedeč na kupih petrodolarjev - spo
ročil svetu, da je zlom komunizma 
definitivni dokaz, da smo priče finis 
historiae, da je Hegel imel prav. Pu
stimo ob strani faktum, da je nemški 
filozof Martin Meyer nedvoumno 
dokazal, da je Fukuyama napačno 
dojel velikega interpreta Heglovih 
del A. Kojeva, ter da je Kojeve prav
zaprav dojemal stalinizem kot ure
sničitev Heglove prerokbe. Franco
ska tajna služba se mu je maščevala 
z objavo dokaza o tem, da je Koje
ve bil angažiran s strani KGB; toda z 
aspekta filozofije zgodovine je pov
sem jasno, da so bile Fukuyamove 
s slavo ovenčane deklaracije gola 
ideologija brez teoretske substan
ce. Ne le v smislu Nietzschejeve tr
ditve, da je vsak čas samega sebe na 
tak ali drugačen način razumel kot 
»poslednjega«, ampak predvsem v 
zvezi s kriptoimperialističnimi spo
ročili, ki žarijo iz Fukuyamovih del. 
Za razliko od Marxa namreč nimajo 
teoretske substance, ki bi jim lahko 
podaljšala življenje za, recimo, na
slednjih 150 let. Kajti goli ideološki 
akt je vsako lamentiranje nad do
mnevno popolno uresničitvijo svo
bode kot kriterijem »dokončanja« 
v družbah, v katerih so se spreme
nile samo forme nasilja in nadzoro
vanja sužnjev s strani gospodarjev, 
in v katerih se in eni in drugi ven
darle dajo identificirati. Celo če ta
kšno lamentiranje upravičimo z ne
okrnjenim zmagovalnim počutjem 
njegovega avtorja, se je nemogo
če ne začuditi nad kvantumom te

I K A T E D R A

Za historični materializem zgodovino nedvomno poganja razredni 
boj, legendarna »baza«, za katero je »nadgradnja« le sekundarna in 
nikakor nujna.

In tukaj nam zgodovinsko izkustvo govori, da ni vnaprej nedolžnih. 
Zgodovinski bianco čeki so se praviloma vedno transformirali v nasi
lje tistih, ki so jih prejemali, nad onimi, ki so jih podpisovali.



zapisi iz mrtvega doma

oretične predrznosti, ki neko legiti
mno filozofsko perspektivo - kot je 
bila prav tista Heglova, neločljiva 
od njegovega celotnega miselnega 
kompleksa, iz njegove Fenomeno
logije duha - postavlja v službo ne
ke povsem konkretne ideologije, in 
tako Heglov tekst transformira v ne
kakšen pamflet razvpitega oddelka 
FBI za boj proti komunizmu (za raz
liko torej od vseh protičrnskih, ne
onacističnih etc. organizacij, je v 
ameriškem liberalizmu prohibitira- 
na samo komunistična ideja, kar že 
samo po sebi postavlja pod vpra
šaj ameriško demokracijo, ki jo Fu- 
kuyama razglaša za konec zgodovi
ne). Zanimivo pa je, da so te pam
flete vedno sprejemali z neko sveča
no znanstveno resnostjo, čeprav so 
vsebinsko skoraj identične tekste iz

Sovjetske zveze defamirali kot golo 
komunistično propagando brez te
oretske vrednosti.
Iz perspektive krize kapitalizma, o 
katerih zadnje tedne trobezljajo za
hodni politiki, mediji in tu pa tam 
kakšni resnejši glasovi, katerim ve
lja pokloniti pozornost, spet poslu
šamo glas zgodovinskega uma, ki 
pravi, da dokler je sploh um, zgo
dovina ne bo končana niti v Heglo
vi Prusiji niti v Fukuyamovem Wa- 
shingtonu, ampak da so, kot še ve
dno doslej, vse opcije odprte. Nji
hova odprtost ni zato, ker je ne
mogoče predvideti, katera od njih 
je obsojena na zmago, prav nič 
manjša; zgodovina vendarle ni ni
koli prenehala biti »odprta sistema
tika« - in zato velja ideje, ki same 
sebe proglašajo za poslednje, ta

kšne, da se ne dajo več aufheben, 
jemati s skrajno previdnostjo. Pre
vidnost je potrebna tudi tam, kjer 
se po »zlomu« mnogo obljublja - ne 
glede na to, s katere strani prihaja
jo obljube. In tukaj nam zgodovin
sko izkustvo govori, da ni vnaprej ne
dolžnih. Zgodovinski bianco čeki so 
se praviloma vedno transformirali v 
nasilje tistih, ki so jih prejemali, nad 
onimi, ki so jih podpisovali.
Za filozofijo zgodovine je torej že 
zdavnaj jasno, da zgodovina ni prišla 
do svojega konca in da je vsaka taka 
trditev ideološko motivirana apolo
gija s ciljem, da bi tudi sam omenje
ni zgodovinski um prepričala v nje
govo dokončnost. V krizah, kot je ak
tualna, se v ta uvid prepričujejo celo 
takšne instance, kot je common sen- 
se, ki se je - dokler tudi sam profitira

od petrodolarjev, dividend od delnic 
in ropanja ostalega sveta - sicer z ve
seljem pripravljen podpisovati pod 
pamflete, kakršen je Fukuyamov. To
da common sense je bil doslej le red
ko kriterij resnice, še posebno na po
dročju zgodovine, je namreč prav ti
sti, ki je hkrati verjel in Hitlerju in Sta
linu, ta, čigar vera v družbene siste
me je premo sorazmerna veri v likvi
dnost bank ali stanju na lastnem ra
čunu. Adorno je nekoč rekel nekaj v 
slogu: »Povejte mi, kateri avto vozi
te, pa vam povem, kdo ste.« V stra
hu pred še enim zvonjenjem na sve
tovnih borzah bom to izjavo preo
blikoval: Povejte mi, kaj posedujete, 
pa vam povem, v kaj boste verjeli, 
če se bo trenutna kriza nadaljevala 
s sedanjim tempom - kot komunist, 
kot nacist ali kot njuna žrtev. ■
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krasni novi svet

»Že govoriš medkulturno?«
-  medkulturna kompetenca vse pomembnejša
Človekove pravice so pravice nas vseh, m oje, tvoje, njene, njegove, vaše, naše ali njihove. Zapisane so v D eklaraciji 
o človekovih pravicah, v raznih  konvencijah ter v Ustavi Republike Slovenije, podane pa so tudi v posam eznih zako
nih. Avtomatično s pravicam i pridejo tudi dolžnosti, ki jih m oram o upoštevati.

J A S M I N A  A N T O N IJ E V IČ

Osnovo človekovih pravic -  
spoštovanje vsakega po
sameznega človeškega ži

vljenja in človeškega dostojanstva -  
lahko zasledimo v večini velikih sve
tovnih religij in filozofij. Človekovih 
pravic ni treba kupiti, zaslužiti ali po
dedovati -  pravimo, da so »neodtuj
ljive«, ker jih nima nihče pravice ni
komur iz kakršnega koli razloga vze
ti. To pomeni, da vsakomur pripa
dajo že po rojstvu, ne glede na raso, 
barvo kože, spol, jezik, vero, politič
no ali drugo prepričanje, narodnost 
ali socialni izvor, premoženje, roj
stvo ali drug položaj.
Človekove pravice so zlasti po
membne v odnosih med posa
mezniki in državo. Pomenijo na
mreč nadzor nad izvajanjem dr
žavne oblasti nad posameznikom 
in ga urejajo, posameznikom za
gotavljajo svoboščine v odnosu 
do države, od držav pa zahtevajo 
zadovoljevanje osnovnih človeko
vih potreb za vse ljudi pod njihovo 
jurisdikcijo.
Najpomembnejši dokument, ki 
povezuje državo in posameznika, 
je Splošna deklaracija človekovih 
pravic, ki jo je leta 1948 sprejela 
Generalna skupščina ZN; t.j. izja
va o načelih, ki ima še vedno ve
lik vpliv na dogajanja po vsem sve
tu. Čeprav deklaracija sama po se
bi ni zavezujoča, pa veliko pravni
kov trdi, da je postala pravno za
vezujoča po mednarodnih običa
jih in praksi, saj so jo številne drža
ve vnesle v svoje ustave in jo upo
rabljajo v sodni praksi.
Evropska konvencija človeko
vih pravic in njeni protokoli jam
čijo vsakomur pravico do življe
nja, svobode in varnosti; poštene
ga sojenja v civilnih in kazenskih 
zadevah; glasovanja in kandidira
nja na volitvah; svobode mišljenja, 
vesti in vere; svobode govora (in 
svobode tiska); lastnine ali nemo

tenega uživanja posesti in svobo
de zbiranja in združevanja ter pre
poved mučenja ali nečloveškega 
ali ponižujočega ravnanja ali ka
znovanja; smrtne kazni; suženj
stva in prisilnega dela; razlikova
nja pri uživanju pravic in svobo
ščin, zajamčenih s konvencijo; iz
gona lastnih državljanov iz države 
ali odvzema pravic do vstopa v dr
žavo in skupinskega izgona tujcev. 
Danes živimo v času, ko se v na
ši družbi nemalokrat pojavljajo ta
kšne in drugačne oblike nestrpno
sti do drugačnih in drugače misle
čih. Naše kulturno okolje se hitro 
spreminja in v njem je vedno več 
različnosti. Kulturna različnost je 
osnovna značilnost človeške druž
be, ki se razvija kot posledica pre
seljevanja, zahtev nacionalnih in 
drugih manjšin po posebni kul
turni identiteti, kulturnih učinkov 
globalizacije, rastoče soodvisnosti 
med vsemi svetovnimi regijami in 
napredka informacijskih in komu
nikacijskih medijev.
Povečevanje kulturne raznoliko
sti s seboj prinaša nove socialne in 
politične izzive. Različnost pogo
sto sproža strah in zavračanje. Ste
reotipi, rasizem, ksenofobija, ne
tolerantnost, diskriminacija in na
silje lahko ogrozijo mir in esenco 
lokalnih in nacionalnih skupnosti. 
Dialog med kulturami, najstarejša 
in najosnovnejša oblika demokra
tičnega pogovora, je zdravilo pro
ti zavračanju in nasilju. Njegov cilj 
je omogočanje mirnega skupne
ga življenja. Medkulturna kompe
tenca bo postala pomembna tudi 
v profesionalnem življenju; v mul- 
tinacionalnih družbah, kjer ljudje 
iz različnih kulturnih okolij delajo 
skupaj. V teh podjetjih je potova
nje v druge države ravno tako del 
posla, kot je srečevanje s stranka
mi po celem svetu. Le ljudje, ki po
znajo in spoštujejo kulturne pra
kse svojih sodelavcev, bodo lahko 
uspešni pri svojem delu. Študentje

si prizadevamo za medkulturni di
alog tudi z mobilnostjo, za kate
ro je že skoraj desetletje velik inte
res in se uspešno izvaja. Vsako le
to več slovenskih študentov odide 
na študij v tujino in vsako leto več 
tujih študentov pride k nam in na 
ta način v naš multikulturni moza
ik vstavi svoj kamenček.
V Sloveniji poteka tudi mladin
ska kampanja za raznolikost, člo

vekove pravice in participacijo 
»Vsi drugačni -  vsi enakopravni«, 
ki se je pričela že leta 1995, ko je 
Urad RS za mladino pričel s prvo 
kampanjo za spodbujanje strpno
sti in nas opozoril na naraščajočo 
nestrpnost do vseh, ki so drugač
ni. Kampanja se izvaja v 49 drža
vah članicah Sveta Evrope, kjer so 
se oblikovali nacionalni odbori, ki 
jih sestavljajo predstavniki oblasti,
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krasni novi svet

nevladnih organizacij, stroke in 
medijev. Ustava RS v 14. členu do
loča: »V Sloveniji so vsakomur za
gotovljene enake človekove pravi
ce in temeljne svoboščine, ne gle
de na narodnost, raso, spol, jezik, 
vero, politično ali drugo prepri
čanje, gmotno stanje, rojstvo, iz
obrazbo, družbeni položaj ali ka
terokoli drugo osebno svobošči
no.« Takšne določbe predstavlja
jo v vseh državah enega najpo
membnejših dosežkov sodobne 
demokracije. Vendar zakaj se nam 
zatika v praksi? Zakaj se soočamo 
z naraščajočimi pojavi rasizma, is- 
lamofobije, antisemitizma, romo- 
fobije, homofobije, ksenofobije 
in drugih oblik diskriminacije? Ali 
nam res ustreza življenje v takem 
svetu, ali si res želimo prihodnosti, 
v kateri bo toliko sovraštva, sovra
žnega govora, trenj in nerazume
vanja. NE, pravijo mladi, mladin
ske organizacije in številne druge

institucije na nacionalnih in evrop
ski ravni, ki so se združile pod na
slovom kampanje Vsi drugačni -  
vsi enakopravni.
Spoštovanje človekovih pravic je v 
prvi vrsti odgovornost politike in 
politikov, ki morajo ta načela spo
štovati pri pisanju zakonov ter skr
bi za njihovo dosledno izvajanje, 
predvsem pa z lastnim zgledom

vzpodbujati spoštovanje človeko
vih pravic, ne glede na to ali kot 
govorci v Državnem zboru ali kot 
gostje v večernih razvedrilnih od
dajah. Žrtve diskriminacije in soci

alnega izključevanja so tudi mladi, 
še posebno tiste skupine mladih z 
manj priložnosti. Zaradi tega že
lijo s kampanjo opozoriti na mla
de kot žrtve diskriminacije na eni 
strani, na drugi strani pa mladim 
dati možnosti, da aktivno sode
lujejo. Če hočemo zgraditi druž
bo, ki bo demokratična, vključujo
ča in uspešna, potem moramo za

gotoviti in spodbujati aktivno so
delovanje mladih pri odločitvah in 
dejavnostih, še posebno na lokal
ni ravni. Bistvo te participacije je, 
da imajo mladi možnost, prostor 
in podporo, da lahko sodelujejo in 
vplivajo na zadeve, ki so pomemb
ne za njihova življenja.
V Sloveniji je pestro družbeno ži

vljenje, imamo številne nevladne 
organizacije, mladinske organiza
cije in veliko mladinskih pobud, s 
katerimi mladi razvijajo načela so
lidarnosti, strpnosti, sodelovanja 
in medgeneracijskega povezova
nja. S kritično mislijo, ustvarjalno
stjo in refleksijo do aktualnih druž
benih dejstev ustvarjajo pomem
ben prispevek k razvoju naše druž
be, a na žalost je ta velikokrat pre- 
slišan. S kampanjo želijo pokazati, 
da je raznolikost ključnega pome
na pri izgrajevanju naših skupnih 
vrednot, saj zagotavlja gospodar
sko rast in bogati kulturno sfero. 
Kampanja želi pritegniti zla
sti s sporočilom, da imajo vsi lju
dje pravico do svoje edinstveno
sti in so nepristransko ter pravič
no obravnavani. Opozarja na vre
dnote, ki jih že več kot 55 let goji 
Svet Evrope: človekove pravice so 
življenjsko vodilo in socialna pra
vičnost je temelj za razvoj moder
ne družbe.
Kampanja je partnerski projekt 
Sveta Evrope, Evropske komisi
je, Evropskega mladinskega foru
ma in drugih mednarodnih orga
nizacij. Ciljajo predvsem na civilno 
družbo na evropski ravni in nacio
nalnih ravneh, še posebno nevla
dne mladinske organizacije in dru
ge mladinske pobude ter tudi dr
žavne in lokalne oblasti.
Slovenija se v mednarodni skupno

sti zavzema za progresiven pri
stop na področju človekovih pra
vic, ki po eni strani vodi v nadaljnji 
razvoj novih standardov, po drugi 
strani pa v konkretne dejavnosti za 
njihovo spoštovanje in uveljavlja
nje. Promocijo človekovih pravic 
izvaja tako v svoji nacionalni zuna
nji politiki, kot v okviru mednaro
dnih povezav, kot so Evropska uni
ja (EU), Združeni narodi (OZN), 
Svet Evrope (SE) in Organizacija 
za varnost in sodelovanje v Evro
pi (OVSE), ter v drugih pobudah, 
kot sta Pakt stabilnosti za jugo
vzhodno Evropo (PS JVE) in Mre
ža za človekovo varnost (HSN). 
Slovenija je kot predsedujoča Sve
tu Evropske unije v prvi polovici 
leta 2008 vodila Delovno skupino 
EU za človekove pravice in skrbela 
za koordinacijo izvajanja obsežne
ga programa politike človekovih 
pravic Evropske unije. V času naše
ga predsedovanja je Svet za zuna
nje odnose sprejel tri posodoblje
ne smernice (smrtna kazen, otro
ci v oboroženih spopadih, muče
nje), pri čemer je bilo glavno vodi
lo, da je na problematiko človeko
vih pravic potrebno gledati celo
stno, torej vključujoč razvojno po
litiko in varnostno politiko.
Tak pristop je našel mesto tudi v 
zaključkih Evropskega sveta, s ka
terimi so bile države članice EU 
in Evropska komisija pozvane, da 
zagotovijo koordiniranost in skla
dnost razvojnih in varnostnih po
litik ter politike človekovih pravic 
pri promociji pravic otrok, še zla
sti otrok v oboroženih spopadih. 
Ti zaključki so prvi zaključki Evrop
skega sveta na temo človekovih 
pravic nasploh. Slovenija na po
dročju človekovih pravic posebno 
skrb namenja najbolj izpostavlje
nim družbenim skupinam, otro
kom, še zlasti otrokom v oboro
ženih spopadih, invalidnim ose
bam, ženskam ter pripadnikom 
narodnostnih in etničnih manjšin, 
ter sodeluje pri pripravi ustreznih 
mednarodnih dokumentov s te
ga področja. Razlike med kultura
mi in narodi niso nekaj, česar bi se 
morali bati, ampak nekaj, kar nas 
bogati. To pa je mogoče le, če od
premo oči in srce za drugega, mu 
znamo prisluhniti in ga spoštovati 
v njegovi drugačnosti. Upam, da 
bo tudi ta članek odprl oči, uše
sa in srce čim več ljudem ter pri
speval k strpnosti in vzajemnemu 
spoštovanju, ki sta temeljna pogo
ja multikulturnega soobstoja. ■
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Razlike med kulturami in narodi niso nekaj, česar bi se 
morali bati, ampak nekaj, kar nas bogati. To pa je m o
goče le, če odpremo oči in srce za drugega, mu znamo 
prisluhniti in ga spoštovati v njegovi drugačnosti.
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gospodarstvo

Avtorske pravice v času generacije 2.0
Pričakovali bi, da se bo zgodil nov val dem okratizacije in množične umetnosti, podoben tistemu ob začetku film ske  
umetnosti. In vendar se je (zabavn a) industrija odzvala drugače. Potrošnik, ki se je s pomočjo računalniške oprem e in 
komunikacijske povezave prelevil v ustvarjalca, se ji maščuje v krasnem , divjem svetu interneta.

M A J A  KAUČIČ

Na nastanek intelektualne la
stnine (v pravnih okvirih) 
je nedvomno vplival razvoj 

tehnoloških izumov, ki omogočajo 
reprodukcijo »stvaritev duha«. V 18. 
stoletju se rodi VVattov parni stroj in 
z njim prva industrijska revolucija, 
stoletje kasneje z izumom elektrike 
govorimo o drugi industrijski revo
luciji, tretja pa se začne z informacij
sko tehnologijo ob koncu 20. stole
tja. Daniel Cohen ob odkritju elektri
ke pravi, da je prinesla upanje, da bo 
dostop do energije bolj demokrati
čen in da bodo delavci bolj neodvi
sni od lastnikov produkcijskih sred
stev, vendar se je kmalu po zatonu 
parnega stroja na tekočem traku po
javila fordistična organizacija dela.
S pojavom informacijskih tehno
logij so znova vzklile ideje o osvo
boditvi dela in splošnem dostopu 
do informacij, dobili pa smo po- 
stfordistično organizacijo dela in 
fleksibilna delovna razmerja, ki 
od delavca pričakujejo, da so de
lodajalcu na voljo ob vsakem tre
nutku. Digitalne tehnologije so v 
ekonomske prakse prinesle zmo
žnosti, s katerimi se doslej še niso 
uspele soočiti. Imele so opravka z 
dobrinami, kot so kmetijski izdel
ki, polizdelki in izdelki ter surovi
ne, za katere je veljalo vsaj relativ
no pomanjkanje, kar pomeni, da 
jih ni bilo mogoče zagotoviti v ne
omejenih količinah, saj se njihova 
omejitev navezuje na zaloge v na
ravi. Zato se gospodarstvo in eko
nomske prakse, ki se ukvarjajo s 
proizvajanjem in menjavo dobrin, 
opirajo na doktrino pomanjkanja 
in zalaganja polic z dobrinami, ki 
so redke in največkrat nimajo sub- 
stituta ter za njih velja načelo ek
skluzivnosti pri konzumu. To neka
ko pomeni, da je posameznikova 
pravica, da iz uživanja določene
ga izdelka izključi vse druge. Pora
ba tega blaga onemogoči njegovo 
porabo drugih subjektov. Na krat
ko, »ekonomija pomanjkanja« se 
navezuje na blago, ki je redko ter 
hkrati ekskluzivno pri porabi. Teh 
dveh značilnosti pa ni moč odkri

ti, ko gre za blago iz digitalnega 
sveta. Glasbe, filma, fotografij in 
besedil se ne da izčrpati s konzu- 
mom. Mogoče jih je reproducira
ti in uporabljati tako dobro, da re
produkcije ni moč ločiti od izvir
nika. Ob nizkih marginalnih (mej
nih) stroških. Najpomembnejše 
pa je, da uživanje teh dobrin ne iz
ključi drugih posameznikov. Prav 
nasprotno, povzroči novo povpra
ševanje. Distribucija je tako rekoč 
neomejena in spodbuja nastaja
nje novih dobrin, znanj in idej. Po
sameznik je vzel demokratizacijo 
medijev v svoje roke. V nasprotju z 
zapisom v prejšnjem odstavku tu
kaj govorimo o »ekonomiji obilja«, 
nemogoči predpostavki za uresni
čevanje sodobnih gospodarskih 
ciljev. Zato se v namen privatiza
cije interneta uporabljajo pravna 
orodja, zlasti avtorsko pravo, da se

vzpostavita »red« in stanje iz »obi
čajnega« sveta tudi v digitalnem 
okolju. Glavni argument boja pro
ti »piratstvu« je (bila) nedotaklji
vost avtorja. Njegov dokončni kult 
je bil vzpostavljen, ko je bila pravi
ca avtorja kot pravica intelektualne 
lastnine uvrščena med človekove 
temeljne pravice (pri čemer je po
stala intelektualna lastnina prak
tično izenačena s fizično zasebno 
lastnino). Agenti tržne ekonomije 
se čedalje več ukvarjajo s proble
mom, kako digitalno okolje nare
diti voljno za gospodarske menja
ve. S težavnim vprašanjem, kako 
ustvariti stanje redkosti na interne
tu, kjer »naravno« stanje nareku
je, da so dobrine dostopne vsem. 
Njihov cilj je narediti dobrine spet 
redke, težje dostopne, tako da bi 
lahko znova založniki omogočali 
dostop do njih pod pogoji, ki bi

jih določali sami. Težijo k vzposta
vitvi stanja pred internetom, s tem 
ko skušajo intelektualna dela nare
diti dostopna po pravilih blagov
ne menjave. Vprašali se boste, če
mu bi potrebovali posrednika pri 
nečem, kar že obstaja. Eden iz
med glavnih argumentov »varu
hov vrat« je »varnost«. Ponudni
ki digitaliziranih vsebin na interne
tu naj bi vzpostavili zaupanja vre
den komunikacijski kanal, ki bo za
gotavljal varno identifikacijo upo
rabnikov in naprav ter tudi jamčil 
za uporabo vsebin po določenih 
pravilih, jasno je, da te varnosti ne 
potrebujemo uporabniki, temveč 
ekonomski subjekti, da zavaruje
jo svoje poslovne interese. Pravni 
poseg potrebujejo, da bodo sploh 
pripravljeni izliti svoj »podjetni
ški kapital« (inovacije, patenti, av
torsko varovana dela) v krožni tok 
blaga digitalnega okolja.
Spletni ponudniki glasbe povpreč
no računajo 1 evro za en komad in 
kar 10 evrov za cel album, za en
kratno poslušanje pesmi pa je po
trebno odšteti 0,01 centa. Ponu
dnik ima ob tem minimalne mar
ginalne stroške, cene vsebin pa so 
vseeno podobne tistim iz nava
dnih trgovin. Lahko ugotovimo, 
da demokratizacija tokrat ni uspe
la držati koraka s tehnološkim ra
zvojem. Navkljub napredku (pad
cu produkcijskih stroškov, odprtju 
novih trgov) se zabavna industrija 
še vedno ne želi pogajati o nižjih 
cenah. Medtem ko je ta oklevala 
pri prenosu svojih del na splet, so 
se uporabniki organizirali in izko
riščali možnosti, ki so jih ponudili 
novi mediji ter vzpostavili spletna 
omrežja za izmenjavo digitalizira
nih del. jasno je, da se je zabav
na industrija skušala upreti z upo
rabo pravno ideološkega aparata 
države, nenazadnje še represivne
ga (inšpektorske službe, kriminal
na policija), vendar je v dobi bi
narnega kodiranja dovolj manevr
skega prostora za neštete »odpa
dnike«, ki bodo z zastonjsko dis
tribucijo vsebin še naprej odžirali 
kruh presitim mongulom zabavne 
industrije. ■
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med svetovi

M ia , T a m a r in  O m e r p re d  
v s to p o m  v z a p o r

Zapornice z razlogom
Pred vojaško bazo v bližini Tel Aviva so se pod žgočim soncem štiri mlada izraelska dekleta, Ta
mar Katz, Sahar Vardi, Mia Tamarin in Omer Goldman, ki so ravnokar zaključila srednjo šolo, po
slavljala od svojih družin in prijateljev, saj bodo morala odsedeti kazen v vojaškem zaporu.
L IO R V O L JNITC  (P R E V O D :  ŠPELA G A S PA R IČ )

V  nasprotju z vrstniki na 
drugi strani ceste, ki bo
do vstopili v vojsko, so se 

omenjena dekleta odločila, da 
bodo zavrnila služenje vojaške
ga roka zaradi izraelske okupacije 
Palestincev na Zahodnem bregu 
z vzhodnim Jeruzalemom in tudi 
v Gazi, kjer zaradi izraelske blo
kade prebivalstvo trpi pomanj
kanje. V Izraelu, kjer so osemnaj
stletni otroci vpoklicani v dolgo 
in obvezno vojaško službo (3 leta 
za fante, 2 leti za dekleta), spro
ži zavrnitev služenja val očitkov.
V izraelski družbi je zavrnitev slu
ženja vojaškega roka tabu. Kljub 
temu da se vedno več mladih lju
di skuša izogniti vojski, so tisti, ki 
to storijo, javno zaradi ugovora 
vesti ali političnih razlogov moč
no kritizirani. Ta dekleta niso pr
va, ki so zavrnila služenje vojaške
ga roka; so del dolgoletne tradi
cije mladih izraelskih ljudi, ki niso 
želeli vstopiti v izraelsko vojsko. 
Dekleta so tako skupaj z mnogimi 
izraelskimi maturanti v že tradici
onalnem odprtem pismu, imeno
vanem Shministim 2008, javno 
zavrnile služenje vojaškega roka.
V preteklosti so izraelski in med
narodni mediji posvečali veliko

pozornosti tem »uporniškim« pi
smom. Vendar pa to ni pomaga
lo nekaterim podpisnikom, ki so 
morali v vojaškem zaporu pre
ždeti tudi do dve leti. Tudi prej 
omenjena dekleta so v vojaškem 
zaporu prestala že dve kazni po 
mesec dni. Veliko mladih ljudi se 
je odločilo za drugačno, morda 
lažjo zavrnitev. Tako so nekateri 
bili oproščeni zaradi psihiatričnih 
razlogov. Nekatera dekleta pa so 
se morda poročila, saj jim v tem 
primeru ni treba v vojsko. 
Politična prepričanja mladih izra
elskih ljudi proti vojski so podžga
li predvsem obiski na okupiranih 
palestinskih ozemljih. V naspro
tju z večino izraelskega prebival
stva, ki se ne zaveda, kaj se do
gaja na okupiranih ozemljih, če
tudi je to včasih le 10 km od nji
hovega doma, so se ti mladostni
ki udeleževali različnih aktivnosti

palestinskega nenasilnega boja. 
Protestirali so proti gradnji izra
elskih naselbin in predvsem proti 
izraelskemu zidu, ki med sabo lo
či palestinske vasi, ljudi in druži
ne. Palestincem so pomagali obi
rati oljke in jih tako zaščitili pred 
nasilnimi vpadi judovskih nase
ljencev. Palestinskim družinam, 
ki jim je izraelska uprava poruši
la hiše, ker niso imeli gradbene
ga dovoljenja, ki pa ga Palestin
cem iz političnih razlogov zelo 
redko dajo, so pomagali zgraditi 
novo hišo. Ena od zaprtih deklet, 
med drugim hči podpredsedni
ka izraelske obveščevalne službe 
Mosad, Omer Goldman, je izjavi
la: »Zavračam služenje v izraelski 
vojski. Ne bom postala del voj
ske, ki brez potrebe izvršuje na
silna dejanja in vsak dan krši naj
bolj osnovne človekove pravice. 
Kot večina mojih vrstnikov si tu

di jaz nisem upala dvomiti o mo
ralnosti dejanj izraelske vojske. 
Toda ko sem obiskala okupirana 
ozemlja, sem videla povsem dru
go realnost, nasilno, zatiralsko in 
skrajno realnosti, ki ji je potrebno 
zadati konec.«
Da izraelska vojska na demon
stracijah proti zidu uporablja čez
merno silo, priča tudi dogodek v 
Nili'nu, kjer lokalno prebivalstvo 
velikokrat skupaj z izraelskimi ak
tivisti demonstrira proti slednje
mu vsak teden. Tako je 29. ju li
ja letos izraelska vojska s strelom 
v glavo ubila 10-letnega Ahma- 
da Mousa. Naslednji dan na nje
govem pogrebu pa še 1 7-letne- 
ga Yousefa Amira. Mediji, tudi 
slovenski, so ta tragičen dogo
dek spregledali. Obsežna upo
raba izraelskega nasilja pa se 
ne konča le v navideznem pale
stinskem svetu, kot ga doživlja
jo mnogi vojaki, temveč razžira 
izraelsko družbo od znotraj, saj 
vodi do nasilja v družini, divjanja 
z avtomobili, spolnega nadlego
vanja in rasizma do manjšin. Hor
monsko nabiti 18-letni otroci ne 
morejo po vrnitvi domov čez noč 
postati spet miroljubni. V njih tli 
moč zatiranja, nasilja in tudi ubi
janja. Tamar Katz pa se je name
sto služenja vojaškega roka odlo
čila, da bo prostovoljno delala z 
beduinskimi otroki v puščavi Ne- 
gev. Vsak dan je pomagala otro
kom iz socialno šibkih družin pri 
učenju. Nekje med ulomki in ura
mi zgodovine se je izob likova- 
lo njeno jasno politično mnenje: 
»Nasprotujem proti Palestincem 
naperjeni politiki izčrpavanja in 
zatiranja. Ne zato, ker bi mi bila 
palestinska družba pomembnej
ša od izraelske, temveč zato, ker 
razumem, da nas je takšna politi
ka pripeljala v slepo ulico. Nisem 
pripravljena postati ena tistih, ki 
brez razlik uperjajo puško v pa
lestinske civiliste. Ne verjamem, 
da lahko takšno obnašanje pripe
lje do česarkoli drugega, kot do 
še več sovraštva in nasilja na na
šem območju.«
Tamar, Omer, Sahar in Mia so se 
poslovile. Ob aplavzu vseh, ki jih 
podpirajo, so vzele svoje težke 
nahrbtnike, polne knjig in pod
pornih pisem, ter se odpravi
le v vojaško bazo. Ne vedo, koli
ko časa jih bodo zadržali v zapo
ru. Vendar ko so prestopile prag 
neznanega, v zraku ni bilo čutiti 
strahu, le ponos. ■

»Nasprotujem proti Palestincem naperjeni politiki izčr
pavanja in zatiranja. Ne zato, ker bi mi bila palestinska 
družba pomembnejša od izraelske, temveč zato, ker razu
mem, da nas je takšna politika pripeljala v slepo ulico.«
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univerzitetno

Krivi, ker so stari več kot 26 let
Zakon o spremembah in dopolnitvah Zakona o zdravstvenem varstvu in zdravstvenem zava
rovanju, ki je stopil v veljavo konec avgusta, je še ena od alinej, s katero država študenta, ki je 
že upihnil 26. svečo na svoji rojstnodnevni torti, spomni, da mu ne bo več pomagala.

V E S N A  LOVREC

Kot je znano, je država vsem 
študentom, ki so stari 26 
let in več, ukinila pravico 

do brezplačnega zdravstvenega 
zavarovanja preko staršev. In ne 
samo to, odvzela jo je tudi tistim 
»prestarim« rednim študentom, 
ki so se potem, ko so v najkrajšem 
možnem roku diplomirali, iz ra
zloga, ker niso našli redne zaposli
tve, odločili za podiplomski študij. 
Na opozorila Študentske organi-

starim nad 26 let, požvižgali. No
vela zakona o zdravstvenem var
stvu in zdravstvenem zavarovanju 
je bila v javni razpravi, šla je sko
zi vladno in parlamentarno pro
ceduro in jo je ŠOS očitno spre
gledala, je v odzivu na očitke ŠOS 
zapisal državni sekretar na mini
strstvu za zdravje, Darko Žiberna. 
In kritičnim (po mnenju države) 
študentom je bilo z oktobrom le
tos naloženo plačilo stroškov ob
veznega in dodatnega zdravstve
nega zavarovanja, kar »presta

ma enake prakse kot Ljubljana. O 
na novo sprejetem zakonu o zdra
vstvenem zavarovanju, kjer v 22. 
členu jasno piše, da študenti, sta
ri 26 let in več, nimajo več pra
vice zavarovanja preko staršev, je 
uradnica vedela še manj od ome
njene študentke. Študentka pa se

je želela zavarovati. In ko se je pri 
uradnici želela pozanimati tudi o 
dodatnem zdravstvenem zava
rovanju, jo je ta vprašala, ali se 
ima namen poškodovati, da želi 
plačati tudi dodatno zavarova
nje. Odločena, da čim prej po
zabi na posvetovalni razgovor, 
se je študentka v hipu odpove
dala vseh bonitet in da bi lahko 
na študij v Avstrijo odšla zdra
vstveno zavarovana, je nemu
doma odkorakala na zavod za

Ko se je hotela študentka dodatno zavarovati, jo je uradnica začude
no vprašala, ali se ima namen poškodovati.

zacije Slovenije (ŠOS), da predla
gane sprememba zakona niso bi
le obravnavane ne v delovni sku
pini sveta vlade, ki je ministrstvo 
za zdravje ni sklicalo že dve leti, 
in ne v svetu vlade za študent
ska vprašanja, čeprav tako določa 
nacionalna zakonodaja, ki ureja 
obravnavo zadev, ki se tičejo štu
dentov, so se odgovorni na uki
nitev še ene pravice študentom,

re« za redni študij mesečno stane 
okoli 36 evrov. Ob zavedanju, da 
je za kakšnega izmed študentov, 
starih 26 let in več, zdravstve
no zavarovanje prevelik strošek, 
je ministrstvo svetovalo, naj si ti 
posamezniki obvezno zavarova
nje uredijo na občini, kjer imajo 
stalno prebivališče. Kdo so upra
vičenci do obveznega zavarova
nja preko lokalne skupnosti, mi
nistrstvo javnosti ni obvestilo. V 
nekem sporočilu za javnost pa je 
dodatno obrazložilo, da so pogo
ji za ureditev obveznega zavaro
vanja navedeni na obrazcu, ki je 
dostopen na občinah. Ali je obra
zec zares dostopen, me je vpraša
la študentka, ki jo je informacija o 
tem, da je izgubila pravico do za
varovanja preko staršev, šokirala. 
Nevednosti ji vsekakor ne gre za
meriti, saj je bila zato, ker redno 
študira v avstrijskem Gradcu, o 
zadevi precej nepoučena. Zaradi 
nasveta kolegice iz Ljubljane, ka
teri občina zato, ker je trenutno 
brez vsakršnega statusa, plačuje 
osnovno zdravstveno zavarova
nje, je za nasvet poklicala na od
delek za zdravstveno zavarovanje 
občanov na svojo občino. Uradni
ca na mariborski občini jo je po
učila zgolj o tem, da Maribor ni-

P O D L U P O

Da je študent, ki je dopolnil
26 let, za redni študij prestar,
je država študentom dala ja
sno vedeti že pred tremi leti. S
tem, ko je s 1. januarjem 2006
stopil v veljavo spremenjeni
Zakon o dohodnini, ki se je do
taknil tudi študentskega dela
preko študentskih servisov, so
bili namreč študenti, ki so bili
takrat stari 26 let in več in pri
katerih je od vpisa v prvi letnik
dodiplomskega študija mini-
lo že več kot šest let ali več kot
štiri leta na podiplomskem štu
diju, primorani od zaslužene-
ga denarja preko študentske
ga servisa plačati 25 % akon
tacije dohodnine.

\
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kom entar

zdravstveno in pokojninsko za
varovanje in se zavarovala kot 
občanka. Poleg spremenjenega 
zakona o zdravstvenem varstvu 
in zdravstvenem zavarovanju 
se je precej spremenil tudi Pra
vilnik o štipendiranju. Tako si 
na primer podiplomski študen
ti, ki so se lani na študij vpiso
vali še po takrat veljavnih pra
vilih, delajo precejšnje skrbi s 
tem, na kakšen način bodo pri
šli do denarja, ki ga bodo s tem, 
ko bodo z novembrom izgubi
li državno štipendijo, zaradi no
vega Pravilnika o štipendiranju 
izgubili. Po novem pravilnik na
mreč določa, da so do štipendije

upravičeni zgolj tisti podiplomski 
študenti, ki so se na podiplomski 
študij vpisali pred 26. letom. Ob 
poizvedovanju, kaj bo drugo leto 
magisterija doletelo tiste, ki so se 
starejši od 26 let lani vpisali v pr
vi letnik podiplomskega študija, 
smo -  zaenkrat še neuradno -  iz
vedeli, da v letošnjem študijskem 
letu ne bodo več upravičeni do 
državne štipendije. Ali bo država 
prestarim podiplomskim študen
tom resnično kar sredi študija 
spremenila pogoje za študij, bo
mo kmalu izvedeli tudi uradno. 
Tako nadaljevanje prispevka pri
čakujte v naslednji številki Kate
dre. ■

>U

>U

Tako se glasi eno  
od osnovnih vodil 
b irokrac ije , ki p ri
dobiva v našem  
u n iverz ite tn e m  
prostoru na vse ve
čji tež i. Žal, preveč
k ra t na račun vse
bine.

Sveta oblika
Zakaj gre? Pred dnevi sem 

nekoliko žalosten ugotovil, 
da se na naši mariborski univer
zi po slabem letu prenavlja iz
pitni red. Gre za izpitni red, ki 
smo ga po večletnem usklaje
vanju le dobili in ki je povzro
čil razmeroma veliko nejevolje 
glede manjšega števila dovolje
nih opravljanj izpitov. Glede na 
to bi človek še razumel preno
vo izpitnega reda, če ne bi ne
katere spremembe ostro pose
gle v težko dosežene dogovore 
v akademski skupnosti. Eden iz
med argumentov je poenosta
vitev t. i. izpitnega postopka. 
Priznam, da nisem vseveden, a 
izraz izpitni postopek prvič sli
šim. Verjetno gre za birokratski 
umotvor, ki bo v najslabšem pri
meru končal z analogijo uprav
nega postopka. Osebno me kot 
študenta to ne moti, morda 
bom lahko zaradi slabe ocene 
celo sprožil upravni, ups, izpitni 
spor. A pustimo to zanimivo ob
razložitev ponovnih sprememb 
ob strani in si raje oglejmo nji
hovo vsebino. Zelo domiselna 
se zdi ideja, da pristojni organi 
ne bodo več obveščeni o vseh, 
ki gredo vsaj šestkrat na izpit. 
To je res poenostavitev t. i. izpi
tnega postopka in olepša obli
ko, a bojim se, da bo vsebina tr
pela. Če nam je trenutna, raz
meroma nova ureditev omogo
čila vsaj omejeno možnost nad
zora nad izpitnimi ekscesi, da
jemo sedaj akademski skupno
sti signal, da nam je vseeno za 
uspešnost naših študentov in 
kvalitetno pedagoško delo na

ših učiteljev. Kakorkoli, to je le 
ena izmed številčno zelo ome
jenih domislic sprememb. Teh 
nekaj sprememb, ki so razlog, 
da se celoten izpitni red uredi 
na novo. Verjetno ni samo moje 
razmišljanje, da o načelih, kjer 
ni pomislekov, ni potrebno di
skutirati. Skladno z logiko pre
dlagatelja bi namreč Državni 
zbor, ko je sprejemal spremem
be Ustave, moral odpreti vse 
člene. Slednje morda ne bi bilo 
niti slabo, saj bi marsikdo imel 
pripombe glede pravne in soci
alne države. Ne glede na mo
je mišljenje, imamo zdaj v jav
ni obravnavi izpitni red, o kate
rem lahko vsi študenti in učite
lji povedo svoje mnenje, kar ni 
slabo. Predlagam namreč, da 
nek posameznik predlaga, da 
se uredi sodoben način prever
janja znanja. Način, ki ne bo te
meljil na ogromnem izpitu, za 
katerega se na pamet naučimo 
gole podatke, katere čez tri dni 
že pozabimo. Načine prever
janja znanja, ki bodo študente 
naučili timskega dela in kritič
nega razmišljanja. Načine pre
verjanja, ki ne bodo nujno sa
mo pisni ali še huje v obliki iz
birnih vprašanj. Načine, kjer bo 
vprašanje »Koliko je raztezno
stni koeficient jekla?« manj po
membno kot vprašanje »Kako z 
uporabo jekla zgraditi objekt na 
Krasu?«. Na žalost je ta predlog 
težaven zaradi oblike, ker ga ni 
možno oblikovati kot obrazce, 
ni ga možno standardizirati. So 
pač načini preverjanja znanja, 
kjer je vsebina nad obliko. ■
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Kruha in nogometnih iger!
Zanimivo bi bilo izvedeti, koliko je v tem času od tekm e s Severno Irsko denarja ostalo v M ariboru, koliko so zaslužili 
hotelirji, gostilničarji in agencije. Brez pretiravanja bi lahko dejali, da veliko, in želeli bi si še več takšnih obiskov.

S lo v e n s k i n o g o m e ta š i n a v d u š u je jo  d o m a č o  ja v n o s t.

M I L A N  L A Z A R E V IČ

Zakaj je nogomet najpomemb
nejša postranska stvar na sve
tu? Odgovor je preprost -  gre 

za preprosto igro. Zelo blizu je širo
kim množicam, skozi desetletja se 
je na tekmah zbiralo največ gledal
cev. Po obisku mu konkurirajo razli
čice ragbija na posameznih celinah, 
vendar nogometa, kot globalne
ga športa, nihče ne more prekašati. 
Maribor je po devetih letih končno 
občutil, kakšno je vzdušje v času ve
like tekme. Polne tribune, množi
čen obisk tujih turistov, veseli go
stilničarji, ker so jim pošle zaloge pi
jač. Tako je bilo na tekmah s Slova
ško in Severno Irsko. Ozračje kot na 
»veliko sredo«, 22. avgusta 1999, 
ko so se vijoličasti prebili v ligo pr
vakov. Od takrat je minilo dolgih 
devet sivih let. Vse oči so ponovno 
bile uprte v drugo največje sloven
sko mesto, ki se bohoti s posodo
bljenim stadionom. Tudi reprezen
tanti so prispevali levji delež k izvr
stnemu občutku. »V tej reprezen
tanci vlada odlično vzdušje, igramo 
eden za drugega. Vseh 22 igralcev 
dobro dela ves teden. Svoje doda 
še fenomenalni Ljudski vrt, ki je pre
vesil jeziček na tehtnici v našo ko
rist,« pravi Mišo Brečko. Reprezen
tanti so si enotni, naj bodo tekme 
še naprej v Mariboru. Izvrstna prilo
žnost za nove spektakle, ki si jih ob 
pomanjkanju pravih športnih do
godkov v tem mestu še kako želijo.

Dober zaslužek
Zanimivo bi bilo izvedeti, koliko je v 
tem času denarja ostalo v Maribo
ru, koliko so zaslužili hotelirji, gostil
ničarji in agencije. Brez pretirava
nja bi lahko dejali, da veliko, in že
leli bi si še več takšnih obiskov. De
nar je kapnil tudi v Ljudski vrt. Neu
radno smo izvedeli, da pogodba z 
Nogometno zvezo Slovenije za vsa
ko reprezentančno tekmo za upora
bo stadiona znaša 10 tisoč evrov, za 
vsakih tisoč prodanih vstopnic nad 
7000 se v blagajno zlije še doda
tni tisočak, kar pomeni, da je Zveza 
mariborskih športnih društev Bra
nik, ki upravlja z objekti v Ljudskem

vrtu, za tekmi s Slovaško in Sever
no Irsko prejela 30 tisočakov. To je 
dober start prenovljenega stadio
na, ki je edini v Sloveniji primerljiv 
z Evropo. Bojda je sodelovanje skle
njeno še za nadaljnji kvalifikacijski 
tekmi s Češko in Poljsko. V tej luči 
se je Maribor še enkrat potrdil kot 
slovenska nogometna prestolnica. 
Težko je verjeti, da bi mu primat v 
doglednem času prevzela Ljublja
na, ker slovensko glavno mesto šele 
prebija pri prenovi Bežigrada in iz
gradnji povsem novega v Stožicah. 
Prav tako se Olimpija še prebija na
zaj med prvoligaše, Interblock pa z 
različnimi akcijami skuša pritegni
ti večje število obiskovalcev na tek
mo, kar pa mu najbolj ne uspeva.

Druga zgodba v »totem« mestu je 
domači nogometni klub, ki se je 
končno znašel na prvem mestu pr
venstvene lestvice. Ob slabih tek
mecih je Maribor izjemno prepri
čljiv, z največjim obiskom na tek
mah je daleč pred vsemi. Čeprav je 
prvenstvo nekje na polovici, je težko 
verjeti, da jih bo kdo sklatil s prve
ga mesta. Nov naslov državnih pr
vakov bi bil kot obliž na rane vsem 
težavam, odkar je klub po neracio
nalnem poslovanju bivšega vodstva 
zašel v sanacijo. Grehe še zdaj pla
čujejo, a so vsaj dosegli to, da je te
koče poslovanje redno in da igralci 
stalno prejemajo plače. Po nekaj su
šnih letih se obetajo kvalifikacije za 
ligo prvakov.

Veliki projekti
Ponudba vrhunskih športnih do
godkov je slaba, saj mesto nima 
jasne strategije razvoja. Dvoran
ski športi so nekonkurenčni, števi
lo kategoriziranih športnikov v pri
merjavi z ostalo Slovenijo že nekaj 
let pada. Posebna zgodba so objek
ti. Maribor je bogatejši za nekaj no
vih, a ti so, tako kot stadion Ljudski 
vrt, Pristan, dvorana Tabor in ledna 
dvorana, nedokončani. Išče se de
nar zanje, a obeti so slabi, saj je de
narja zaenkrat le za tekoče vzdrže
vanje. Pred vrati je nekaj projektov, 
ki bi lahko razsuti Maribor iz devet
desetih let povzdignili tudi na dru
gih področjih. Vendar biti kultur
na prestolnica 2012, nato še gostiti 
univerzijado nekaj mesecev kasneje, 
sta velika zalogaja za mesto, ki pre
more le sto tisoč duš. Brez pomo
či države in črpanja evropskih sred
stev se obeta finančni polom. Pro
jekta bosta skupaj stala skoraj pol 
milijarde evrov. Finančni konstrukci-

Vse oči so ponovno bile uprte v  drugo največje sloven
sko mesto, ki se bohoti s posodobljenim stadionom.
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minuta odmora

V vsej zadevi tudi Zoran Janko
vič ni nedolžen. Kot deloholik  je 
s čvrsto roko vodil zvezo, v Slove
nijo pripelja l evropsko prvenstvo, 
uredil poslovanje zveze, discipli
n iral nedisciplin irane. Ti pa so 
vseeno držali fige  v žepu. Po nje
govem odhodu so se zadeve spre
m enile  na slabše.

Rokometno vrtičkarstvo

ji sta pripravljeni na osnovi pričako
vanj, od kje naj bi prišel denar. Gre 
za vsoto, ki je primerljiva z organi
zacijo kakšnega evropskega nogo
metnega prvenstva, vendar od teh 
dveh prireditev se v mesto gotovo 
ne bo zlilo toliko sredstev, kot če bi 
v mesto zdrvela truma nogometnih 
turistov, žejnih in željnih dobre za
bave. Še posebej, ker je univerzijada 
izgubila prvotni pomen, ki je veljal v 
času hladne vojne. No, organizaci
ja evropskega nogometnega prven
stva se zdi kot sen, vendar so števil
ke dokaj primerljive.

Napoved novih afer?
Naložba za kulturno prestolnico in 
univerzijado naj bi bila dolgoročnej
ša, a kaj bo Maribor s skakalnicama, 
štirimi novimi lednimi dvoranami 
in še kakšnim kulturnim objektom, 
ne ve še nihče. Brez ustrezne vsebi
ne po teh dogodkih bodo ostali le 
še spomeniki nekim velikim načr
tom brez pokritja. Pomembno bo 
delo po dogodkih in bati se je, da 
bodo naslednje generacije plačeva
le davek. Omenimo primer Grad
ca, evropske kulturne prestolnice 
leta 2003. Res je, da so v tistem 
letu beležili povečanje nočitev kar 
za 23 odstotkov v primerjavi z le
tom poprej, a le leto dni zatem je 
obisk le malo nad številom nočitev 
iz leta 2002. Kaj bo po univerzija
di, ne ve nihče. Košarkarska zveza 
Slovenije napoveduje kandidatu
ro za evropsko košarkarsko prven
stvo 2013. Maribor je v načrtih, da 
bi gostil eno izmed predtekmoval
nih skupin, kar je realno pričako
vati, glede na tradicijo te panoge 
v mestu. A brez dvorane, ki sprej
me 5000 gledalcev, kar je pogoj 
Fibe, to ne bo možno. To bi bil še 
en velik finančni zalogaj. Vpraša
nje je, če bo zmožno izpeljati vse 
naenkrat, saj nekateri projekti na
stajajo tudi desetletje in kakšno le
to več, kot je nastajal prenovljeni in 
še vedno nedokončani Ljudski vrt. 
Beograd prihodnje leto gosti le
tno univerzijado. Ker nimajo do
volj ustreznih športnih objektov in 
prenočišč za vse nastopajoče, so z 
Mednarodno univerzitetno športno 
federacijo (FISU) sklenili kompro
mis, da število panog z 21 zmanjša
jo na 15. Po tem dogovoru je gene
ralni direktor podjetja »Univerzijada 
2009«, Siniša jasnič, odstopil s polo
žaja, policija pa naj bi že preiskovala 
nekaj njegovih nečednih poslov. Bo
mo o kakšnih mariborskih nečednih 
poslih izvedeli leta 2013? ■

Vrniti izgubljeni ugled je go
tovo ena izmed najtežjih na

log športnika, kluba, športne pa
noge. Nekdo zaide v rezultatsko 
krizo, dopinško afero, spet dru
gi v finančno, tretji pa splošno v 
krizo, ko zaupanja več ni. Zaupa
nje v slovenski rokomet je padlo. 
Neuspehi reprezentance, manjša 
konkurenčnost klubov na evrop
skih prizoriščih in trenja znotraj 
zveze so vplivali, da je krivulja šla 
navzdol. Zmedeni, zdaj že bivši 
predsednik zveze, Žiga Debeljak, 
je s svojim delovanjem le še dolil 
olja na ogenj, ko je s svojimi po
tezami pokazal, da je športno de
lovanje zanj »španska vas«. Vzrok 
za odstop naj bile poslovne obve
znosti. S kako velikimi težavami se 
spopada rokomet, je pokazala vo
lilna skupščina Rokometne zve
ze Slovenije, na kateri so za nove
ga predsednika izvolili Franja Bo- 
binaca. Razpravi je predznak bur
na dal častni predsednik Rokome
tne zveze Slovenije, Zoran Janko
vič, nekoč gonilna sila slovenske
ga rokometa, ki je bil predsednik 
od 1996 do 2004. Na volilni skup
ščini predsedstva je izrekel ostre 
kritike na račun vodstva. Komaj 
štiri leta po drugem mestu naše 
reprezentance na evropskem pr
venstvu in naslovu evropskih klub
skih prvakov rokometašev Celja je 
slika povsem meglena, drugačna 
od pričakovane. Srebrna meda
lja je dala krila le za kratek let med 
evropsko elito. Rokomet je primer, 
kako se z vrha hitro pade na real
na tla. Od uspeha so največ kori
sti imeli rokometaši, ki so po ver
jetno neponovljivem letu 2004 v 
tujini podpisovali izjemne pogod
be, nekoč skoraj nepojmljive za ta 
prostor. Drugih razvojnih prilik ta

panoga ni izkoristila, kot bi jih lah
ko. V določenem trenutku je bila 
celo pred košarko in nogometom, 
a od višine se je nekaterim moč
no zavrtelo. Jankovič očitno še ne
kaj časa ne bo nehal omenjati Bo
ška Šrota, ki mu je kot nekakšna 
kost v grlu. Šrotu očita, da je celj
ska falanga kriva za zgrešene po
teze v rokometu, ta mu ni odgo
voril nazaj. Jankoviču bi izjavi, da 
gre za izgubo ugleda, krepko pri
trdili, o kadrovskih zadevah, tudi 
v primeru selektorja Mira Požuna, 
pa bi se dalo razpravljati. V vsej za
devi tudi Zoran Jankovič ni nedol
žen. Kot deloholik je s čvrsto ro
ko vodil zvezo, v Slovenijo pripe
ljal evropsko prvenstvo, uredil po
slovanje zveze, discipliniral nedi
sciplinirane. Ti pa so vseeno držali 
fige v žepu. Po njegovem odhodu 
so se zadeve spremenile na slab
še. Vsak odhod velikega vladarja 
prinaša negotovo prihodnost. Ve
zi popustijo, oportunistom je figo 
mar. To je lahko zelo nevarno. Ta
ko je v politiki in tudi športu. Ne 
gre pa samo razpravljati o tem, kaj 
se dogaja v vrhu slovenskega ro
kometa. Treba je omeniti nered v 
klubski sceni. Pred meseci ogor
čen nad delovanjem rokometnih 
organov je odstopil mecen hr- 
peljskega rokometa, Loris Požar. 
Po nekaj letih uspešnih nastopov 
je Gold Club izginil z zemljevida, 
saj je po treh krogih v novi sezo
ni vodstvo Hrpeljčanov ugotovilo, 
da nima smisla vztrajati še naprej, 
če ni Požarjevega denarja in dru
gih vzvodov za obstanek na sce
ni. Škoda je storjena, še preden je 
sezona sploh zaživela. Liga je osta
la z enim klubom manj, nato pa 
je združenje prvoligašev iskalo ne
kakšno kompromisno rešitev, če

prav so še po koncu minule sezo
ne z mnogih strani bili opozorjeni, 
da se lahko zgodi takšen scenarij. 
A reakcije ni bilo. Zdaj ko je izpad 
prihodka, so nekaj vabil poslali čla
nom I. B-lige, pravega odziva pa 
ni bilo. Sezono naj bi jim rešila Kli
ma Petek, ki je uspešna v I. B-ligi in 
bi po igralskem kadru sodeč bila 
konkurenčna vsaj spodnjemu do
mu lestvice. Proračun, ki ga veči
noma financira »tajkun« in veli
ki prijatelj zdaj že bivšega predse
dnika vlade, naj ne bi bil problem. 
Vendar se Mariborčani ne želijo 
spustiti v avanturo, ki bi jih lah
ko drago stala. Negativni odgovor 
je bil edina pravilna odločitev, saj 
imajo lastno pot razvoja in se ne 
zmenijo na težave vodenja prvo
ligaškega tekmovanja. V prvo ligo 
želijo priti po tekmovalni poti. Fra
nja Bobinaca čaka zahtevna nalo
ga povezovanja pretrganih in ze
lo razrahljanih vezi. Ne bo mu lah
ko, ker sam izhaja iz podjetja, ki iz
datno financira velenjski rokomet. 
Tudi njemu kdo lahko očita, da bo 
v svojem mandatu v ospredje po
tiskal interese Gorenja in celo RK 
Olimpije. Sam na to pravi, da je v 
rokometni stroki preveč vrtičkar
stva in premalo analitičnega dela. 
S tem je zadel bistvo vseh težav, 
vprašanje pa je, koliko časa bo po
treboval za ureditev razmer. Čas 
neusmiljeno teče. Reprezentance 
ne bo na svetovnem prvenstvu, 
nastop v kvalifikacijah za evropsko 
bo negotov, slabi rezultati v klub
ski sceni pa lahko v nadaljnjem ob
dobju izločijo enega predstavnika 
iz lige prvakov. Če še dodamo, da 
je položaj v mladinskih selekcijah 
pod pričakovanjem, potem priho
dnost domačega rokometa ni ro
žnata. ■
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in terv ju

je iz ljubezni!«»Vse, kar biva,
Tone Pavček je kljub svojim 80 . letom prisoten vsepovsod. 
Letos je med drugim  izšla njegova zbirka Same pesmi o 
ljubezni, saj, kot pravi sam, brez ljubezni ni možno niče
sar na tem  svetu zgraditi. Omenjeni zapis je povzetek po
govora, ki ga je z gospodom Pavčkom na literarnem  veče
ru v Ljutomeru opravila Cilka Jakelj.

SA R A  P O K E R Ž N I K  IN M O N I K A  HORVAT

Na svetu si, da gledaš sonce.
Na svetu si, da greš za soncem.

Na svetu si, da sam si sonce 
in da s sveta preganjaš sence.

Ste oseba, ki je vseskozi prisotna in 
dejavna na številnih področjih. Ob 
vašem življenjskem jubileju vas opa
zimo vsepovsod: na številnih prosla
vah, prireditvah, gostovanjih. Kako 
je mogoče, da pri svojih osemdese
tih letih zdržite tak tempo?
Če človek prenese 80 let, potem lah
ko prenese tudi nekaj literarnih nasto
pov. Ni težko. Ljudje v naši domovi
ni me imajo radi in jaz imam rad njih. 
Ljubo mi je, da sem med prijatelji.

Kakšno je bilo vaše otroštvo in kaj je 
na Dolenjskem tisto, kar vas je zazna
movalo?
Moje otroštvo je bilo kot vsako otro
štvo. Bilo je neskončno lepo. Prevra
čal sem kozolce, se skrival, igral z ži
valmi, mama mi je pekla. V šolo ni
sem maral hoditi, bila mi je zoprna. 
Še bolj zoprna mi je bila učiteljica Pa
vla, ki nas je vzgajala s šibo in »bunka
mi« po hrbtu. Moja mati je nekoč šla 
v šolo in ji rekla: »Tonček je »žleht«, 
ampak tepite ga malo nižje, ne po 
hrbtu.« Ko sem odrasel in spisal že 
kakih deset knjig, je bila v Cankarje
vi založbi zaposlena učiteljičina hči. 
In sem jo povprašal, kaj o meni pore
če njena mati, in odgovorila mi je, da 
mati zmerom reče, da sem bil priden. 
Tako sem potem ugotovil, da se tudi 
učiteljica zlaže. Zame je bila zmerom 
najlepša sama pot v šolo, ki je pote
kala mimo vinogradov do vasi in po
tem čez hosto in čez železniško pro
go v dolino Mirna Peč. Po tej najlepši 
poti sem hodil v šolo le eno leto, na
to so me z Dolenjske poslali v internat 
v Ljubljano. Spominjam se, da smo 
tam zjutraj zmeraj jedli koruzni moč
nik, ki sem ga imel zelo rad. Sestre 
so nas tam vzgajale strogo. Naučile 
so nas, da moramo biti vztrajni in da

se moramo učiti. Vzgajale so nas tudi 
v ljubezni do njih -  častitih sester sa
mih, vzgajale so nas tudi na področju 
vere, kjer so bile manj uspešne. Tu se 
je takoj razkrilo, da v kolikor je vzgoja 
nekoliko nasilna ali neprepričljiva in 
če vidiš, da tisti, ki vzgaja, ni vzgled 
za to, kar pridiga, te preprosto odvra
ča od učenega. Tako sem jaz zmeraj v 
življenju iskal nek svoj smisel.

O besedi ste zapisali takole: »Bese
da je najvišja in najvrednejša sloven
ska čednost. Po besedi obstajamo. 
Smo.« Zakaj ste se odločili življenje 
posvetiti besedi, zakaj je beseda po
stala vaše orodje?
Beseda je tisto, kar človeka pelje k 
ustvarjalnosti. Beseda človeka pripe
lje do tega, da človek spozna samega 
sebe. Z besedo razkrijemo tisto, kar se 
v nas dogaja -  ko to razkrijemo, na
stane pesem. Kot je rekel Pavel Golja: 
»Pesem je treba doživeti v sebi in jo 
počasi dvigniti iz prsi do ust in potem 
navzven na papir.« To je ravno obra
tno kakor pri vinu, ki gre iz kozarca v 
usta, nato pa ga ne smemo spiti na 
hitro, da občutimo njegove sladkosti 
in aromo. Z vinom je podobno kot s 
pesmijo. Oba nas lahko oživita. Po
membno pa je, da je pesem najprej 
potrebna tebi, tistemu, ki jo piše. Še
le potem gre pesem do ljudi.

Študirali ste pravo. Kako to, da ste se 
odločili za tovrstni študij, ko pa ste 
rojeni pesnik?
Pravo je bilo lepo študirati, ker sem 
tam spoznal svojo ženo. Res pa je, da 
prava nikoli nisem potreboval. Kon

čal sem ga, ker če nekaj študiraš, že
liš to tudi dokončati. Za pravo sem 
se odločil, ker po končani maturi ni
sem vedel, kaj bi. Profesor in znani pi
satelj Legiša mi je svetoval, naj grem 
študirat slavistiko, jaz pa sem vedel, 
da ne znam dovolj, poleg tega sem 
se bal, da me bodo zamorili s slov
nico. Oče je želel, da bi študiral me
dicino, pa tudi iz tega ni bilo nič. je 
pa takrat obstajalo staro pravilo, da 
kdor ne ve, kaj bi študiral, gre pač na 
pravo. Potem so me kmalu povabi
li k časopisu, potem sem šel na ra
dio in vzporedno še v mladinsko gle
dališče, kjer mi je bilo najljubše. Tam 
smo delali vse -  žena je temu govorila 
kar cirkus -  pravzaprav smo začeli iz 
nič. Kostumografi, scenaristi in igral
ci -  vsi smo delali tako rekoč zastonj. 
In smo vztrajali, čeprav so nas hote
li ukiniti. To gledališče je potem po
stalo najboljše jugoslovansko gledali
šče. Sta pa bila v gledališču zmerom 
z mano tudi moja otroka: Marko je bil 
star pet let in Saša tri leta. Ko si Sašo 
vprašal, kaj bo, ko bo velika, je vedno 
zatrdila, da igralka. In hvala bogu, Sa
ša je dobra igralka.

Če ostaneva pri besedi. Menite, da 
se slovenščini pišejo slabi časi? 
Problem je v tem, da slovenščino mi 
pišemo slabo. Na naš materni jezik 
vedno gledamo iz perspektive majh
nosti in se klanjamo tujim jezikom. 
Danes na preprostem lokalu najde
mo napis, kot je npr. coffe take away. 
Ko greš po ulici, skoraj ne najdeš več 
slovenske besede. Menim, da smo 
premalo ponosni na naš jezik, čeprav 
gre za zelo, zelo lep jezik.

Kako nastaja esejistični zapis za razli
ko od pesmi?
Način nastajanja je pravzaprav isti, 
samo da ne napišeš verzov, ampak 
stavke. Ti stavki morajo zveneti kot 
verzi, z neko melodijo, zato jih tudi 
ne pišem za pisalno mizo ali za raču
nalnikom. To zadnjo knjigo sem pi
sal skorajda na solinah; na neke liste 
papirja sem pisal stavke, ki so mi pri

šli na misel, in potem sem jih doma 
prepisoval v blok. Šele drugi dan, ko 
sem jih ravno tako na solinah dopol
nil, sem šel potem na računalnik. Sta
vek mora najprej v meni zazveneti, 
kajti šele, ko ga začutim, ga zapišem.

Zbirka, ki je izšla to leto, nosi naslov 
Same pesmi o ljubezni. Kako se člo
veku, ki je v letih, lahko zgodijo same 
pesmi o ljubezni?
Po čudežu, kot je vsa ljubezen. Za
dnja zbirka, v kateri so tri ljubezenske 
pesmi, je bil zametek teh pesmi. Ču
til sem, da bi jih lahko napisal mno
go več, toda takrat je vrelec presah
nil. Čez mnogo let sem potem zapi
sal te pesmi, za kar sem hvaležen uso
di. Obenem sem hvaležen, da sem jih 
napisal za 50. rojstni dan sina Mar
ka. Ta zbirka mi je zelo všeč, kajti člo
vek je pravzaprav zaljubljen vse življe
nje. jaz sem zaljubljen v vinograd, ze
mljo, ptiče, soline, v žensko, ki jo sre
čaš in se ti nasmehne, v majhne otro
ke, ki so luštni kot štručke in jih imam 
neskončno rad. Pravzaprav si vedno, 
kadar pišeš, v nekaj zaljubljen. Brez 
ljubezni se ne da ničesar na tem sve
tu zgraditi, kajti vse, kar biva, je iz lju
bezni. Ko prideš v pozna leta, hočeš 
zadržati samo to, kar je še topline v 
telesu, za tisto, kaj je še zadnje uži
vanje življenja. Potem se naenkrat za
veš, da je ta pozni čas lahko še ne
skončno lep in da žena ni samo žena, 
ki si ji tudi ti včasih malo obraz posta
ral z gubami, ampak jo vidiš mlado, 
čedno, lepo in ne dovoliš, da odideš 
v starost.

Vaša družina so poleg žene še Mar
ko in Saša ter vnuk. V kolikšni meri so 
bili vaša inspiracija? Kaj vam pome
ni družina?
Ko sem bil mlad, nisem rad rasel v 
družini. Mi smo živeli na Dolenjskem, 
oče je bil v Ljubljani, bil je odsoten 
kot neki bog in se nisva kaj dobro ra
zumela. Šele takrat, ko sem imel svo
je otroke, sem začel očeta razumeva
ti kot človeka. Zdaj, ko hodim k nje
mu na pokopališče, govoriva mnogo 
več, kot sva govorila takrat, ko je bil 
živ. Mater sem imel zmeraj neskonč
no rad in ona mi je dajala pravza
prav vse, kar imam. Dala mi je voljo 
in upanje, da je možno iz niča priti 
do nečesa, učila me je, da je treba biti 
v življenju pokoren in življenje obvla
dovati. Ko je Marko umrl, mi je rekla, 
da se zdaj naj ne bojim življenja, da

Manjka nam volja do življenja kot prepričanje, da je 
življenje samo po sebi najvišja vrednota. Vsak se mora 
zavedati svoje vrednosti, vsak je enkraten. Ta zavest pre
maguje cagavost in slovensko malodušje, ki ju je preveč.
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je treba živeti naprej. Ona je to znala 
in je bila kažipot vsem -  kot neka do
lenjska šavrinka. Moja družina je tudi 
lepa družina, smo se kar uglasili in je 
strašno lepo. Tisto, kar bi recimo me
ni bilo zdaj najlepše, je, da še dobim 
pravnuka in ga nosim na rami.

Znani ste kot toleranten in razume
vajoč mož. Pa vendar, kdaj se razje
zite? Kaj je tisto, kar vas v današnjem 
svetu spravlja ob živce?
Ob živce me tako rekoč nič ne spra
vlja. Razburi me marsikaj, ampak sem 
ob razburjenju tudi dovolj miren. Ti
sto, kar me na tem svetu boli, je laž. 
Laž, ko govorijo o vrednotah in mi
slijo samo na svoje žepe. To je tisto, 
kar me še zmeraj vznemirja, in to je 
tisto, proti čemur hočem protestira
ti in bom protestiral, dokler bom živ. 
Moraš biti toleranten in pošten ter 
preživeti svoj vek dostojanstveno od 
začetka do konca. Saj se človek lah
ko umaže, ampak zmeraj je čas, da se 
očistiš in spremeniš. Živeti in še pridi
gati, kako si dober, zraven pa delati 
lumparije, je grozljivo in to vsi obla
stniki tega sveta počenjajo od veko

maj. Vsa demokracija jih ne spame
tuje in ne more spremeniti, kajti poli
tika je pohlep po oblasti, po moči, po 
obvladovanju ljudi.
)az sem naredil v svojem življenju naj
bolj pravo potezo, ko so me vabili v 
politiko in sem se temu odrekel. Raje 
sem živel v vinogradu, med ljudmi in 
med verzi. Ta domovina, te korenine 
in ta prst vinogradov, besedenja ter 
ljudi, je mnogo bolj rodovitna in ple
menita kot vsa politika in vso druž
boslovje.

Beseda, o kateri veliko pišete in raz
mišljate, je cagavost. Pravite, da je to 
najhujši slovenski greh. Kako se tega 
znebiti? Kje najti moč, da spoznamo, 
da je življenje resnično največji dar, 
in kako priti do spoznanja, ko piše

te: »Čudim se samemu sebi. Čudim 
se in zahvaljujem se vsem in vsemu, 
da se čudim.«?
Čudil sem se dolgo mojim Dolenjcem 
in mojemu rodu, kajti bilo je mnogo 
cagavosti. Ljudje so se pobijali in ni
so marali živeti. Manjka nam volja do 
življenja kot prepričanje, da je življe
nje samo po sebi najvišja vrednota. 
Vsak se mora zavedati svoje vredno
sti, vsak je enkraten. Ta zavest prema
guje cagavost in slovensko maloduš
je, ki ju je preveč. Treba je živeti tako, 
da bomo potomcem zgled, da bo
do ponosni, da so zanamci te dežele, 
krajev, zgodovine in jezika.

Kako to, da pri 80. letih še niste od
rasli?
jaz sem pravzaprav v nekem kralje

Jaz sem zaljubljen v vinograd, zemljo, ptiče, soline, v žen
sko, ki jo srečaš in se ti nasmehne, v majhne otroke, ki so 
luštni kot štručke in jih imam neskončno rad. Pravzaprav 
si vedno, kadar pišeš, v nekaj zaljubljen.

stvu, ker se otrok v meni ni postaral. 
Še zmeraj si želi zavriskati in kaj zape
ti ali zagosti kakšno, morda tudi ka
kšno šipo na oknu razbiti, ker so to 
lepe stvari.

Dotaknili ste se trte vinogradov. Po
vejte nam kaj kot vinogradnik, saj 
mislim, da ste v okolju, kjer je ta po
sel marsikomu ljub in drag?
Meni je vinograd kot Dolenjcu, kot je 
rekel Levstik, na srcu zrasel. Zrasel je 
v nežnih otroških letih, ko sem mate
ri nosil vino v vinograd, ko smo reza
li in trgali. Ko sem bil čisto majhen, 
sem se zatekel po naši poti v vino
grad in vedel sem za vsako trto, kje 
raste. Drugič sem se ujel v vinograd 
v Istri. Bil je povešen in nič ni bolj ža
lostnega kot žalosten vinograd, zato 
sem rekel, da bomo naredili vse, da 
bo spet rasel pokončno. Sedaj veljam 
za dobrega vinogradnika. Najbolj me 
je navdušil dogodek, ko sva z ženo 
sadila refošk. Kadar se sadi trta, je po
trebno veliko rok, zato je tudi sosed 
prišel pomagat. In tako je ta refošk po 
treh letih zrasel lepše kot eden drugi, 
ki je rasel že šest let. ■
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film

Predstavitev 19. ljubljanskega
mednarodnega filmskega festivala LIFFe
Pred nam i je že 19. ljub ljanski m ednarodni film ski festival LIFFe, ki nam  bo to kra t predstavil 108 film ov, med kate
rim i bodo nastopali fokus sodobnega katalonskega film a , dve retrospektivi, kra tk i film i, predprem iere in svetovni 
panoram ski film , kot zm era j pa bo m ožno videti naslove, ki so prejeli takšne ali drugačne film ske nagrade. Izb ra 
ne film ske naslove si bomo tako kot lani lahko ogledali tudi v M ariboru .

m

P riz o r  iz  f i lm a  F lig h t o f  
th e  Red B a llo o n  z g la v 
n im  p ro ta g o n is to m .

A L J A Ž  SELINŠEK

Ker je naslovov preveč, da bi 
podrobneje obravnavali vse, 
si jih bomo pogledali le ne

kaj, ki na takšen ali drugačen na
čin izstopajo in nekako zaznamuje
jo in določajo sam program. Kot pr
vo lahko omenimo mojstrovino taj
vanskega režiserja Hou Hsiao-Hsie- 
na z naslovom Flight of the Red Bal- 
loon (Le Voyage du Ballon Rouge,
2007), ki je poseben ne samo za
radi režiserjeve sposobnosti prika
za melanholičnih razmišljujočih se
kvenc, ampak tudi zaradi tega, ker 
nastopa kot, če lahko rečemo, na
slednik kratkega filma z enakim na
slovom, ki ga je leta 1956 posnel Al
bert Lamorrise. Njegov prvi franco
sko govoreči film se torej loti enake
ga motiva, pri katerem balon s svo
jim potovanjem po mestu sledi deč
ku, kar nas naprej popelje v samo 
zgodbo, ki se odvija okrog majhne
ga protagonista. Tako ni odveč reči, 
da je balon na nek način poosebljen 
in s tem postane tudi osamljen, ta
vajoč predmet, ki nas lahko spomi
nja na odtujenega človeka, ki se kot 
duh giblje po svetu. Balon nas torej 
popelje v zgodbo, kjer je načeloma 
prikazano disfunkcionalno urbano 
življenje, kjer Simone (juliette Bino- 
che), mama majhnega Simona (Si
mon Iteanu), ki posoja glas lutkam, 
mimo česar režiser ne more, saj je 
motiv njegovih lutk prisoten v veli
ko njegovih delih, nekako ne najde 
časa za svojega sina, ki večino svoje
ga časa preživi z varuško po imenu 
Song (Song Fang), študentko filma. 
Song pa bo v filmu snemala film o 
rdečem balonu, predelavo Lamorri- 
sevega dela, tako da imamo v do
ločenih trenutkih pred seboj film v 
filmu. Potrebno pa je še poudariti, 
da so igralci velikokrat improvizirali 
in da tako scenarij ni bil točno začr
tan. Ali gremo predaleč, če v balonu 
vidimo tudi nekaj pozitivnega? Na

mreč, medtem ko nam na eni stra
ni lahko ponazarja odtujen svet, v 
katerem živi sodoben subjekt, nam 
lahko na primer tudi prikaže mo
žnost človekove svobode, harmoni
je, veselja in podobno. Kaj je sploh 
lepšega in svobodnejšega kot rdeč

balon, ki se lahkotno giba po zra
ku? Nenazadnje na dvojnost v sa
mem filmu opozarja tudi sam reži
ser, ko na koncu balon postane le en 
detajl stenske slike. Sklenemo lahko, 
da gre za močno vizualizirano delo, 
prežeto z odtujeno osamljenostjo, ki

nam pove, da so na svetu vsakdanje 
stvari, ki se zdijo nepomembne in jih 
načeloma sploh ne opazimo, najpo
membnejše. Nadalje bomo v sekci
ji sodobnega katalonskega filma iz
med devetih naslovov podrobneje 
pogledali delo Joseja Louisa Guerina 
z naslovom In The City of Sylvia (En 
la ciudad de la Sylvia, 2007), in to s 
preprostim razlogom, ker gre eno
stavno rečeno za slavospev ljubezni, 
kinematografiji in ženskam. Mladi 
protagonist (Xavier Lafitte) v iskanju 
ženske, ki jo je nekdaj spoznal in od 
katere ve samo njeno ime, sedi v ka
varni, kjer sta se spoznala, v upanju, 
da se bo le-ta prikazala.
Gre za dolgo trajajočo sceno, kjer 
bo protagonist opazoval in risal žen
ske, ki sedijo v njegovi bližini, vse do 
takrat, ko se prikaže punca (Pilar Lo- 
pez de Ayala), ki je morebiti ona, 
Sylvia. Slednji dogodek bo povzročil 
dvajsetminutno zasledovanje prota
gonistke, ki se bo zaključilo s sooče
njem na tramvaju. Problem je na
mreč ta, da sta se mlada zaljubljenca 
spoznala pred šestimi leti in zatorej 
mladi umetnik ne ve natančno, ka
ko Sylvia zgleda, njegov glavni mo
tiv risanja vseh obkrožajočih deklet 
pa je ravno ta, da bo morebiti po 
kretnjah izbranko spoznal. Kot gle
dalci smo torej takoj priča dejstvu, 
da bodo bližinski posnetki igrali v fil
mu zelo pomembno vlogo. Pouda
riti pa moramo, da v dolgih kadrih 
potujemo po okolici mesta, ki nas 
abstraktno obdaja z dogajanjem v 
ozadju. Bo torej mladi umetnik, ka
terega risalni zvezek predstavlja sam 
film, našel izbranko? V Mariboru pa 
bo izmed devetero katalonskih so
dobnih filmov na ogled film Marca 
Recha z naslovom August Days (Di- 
es dagosto, 2006), briljantna poto
valna zgodba, kjer bomo lahko pri
ča čarobnim pokrajinskim posnet
kom Katalonije in neprecenljivi bra
tovski ljubezni. Gomorrah (Gom- 
mora, 2008) pa je film Mattea Gar-
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ronea in je na filmskem festivalu v 
Cannesu prejel veliko nagrado žiri
je (Grand Prix). Gre za filmsko upri
zoritev protimafijske knjige avtorja 
Roberta Saviana, ki prikazuje življe
nje mafijcev, tistih, ki so na to ob
sojeni, in tistih, ki to želijo postati. 
Film sestavlja petero zgodb, pri ka
terih spoznamo fanta, ki se obsojen 
na okolico že v rosnih letih znajde 
v okrilju Camorre, dva najstnika, ki 
na vse mogoče načine želita posta
ti gangsterja, k čemur priča tudi ne
nehno citiranje Al Pacina iz zname
nitega dela Scarface, kurirja denarja, 
ki za svoj obstanek izda en del orga
nizacije, tekstilnega oblikovalca, ki si 
želi dodatnega zaslužka in se znajde 
v rokah Kitajcev, in pa tudi mladega, 
dela željnega fanta, ki dela pod okri
ljem človeka, ki se ukvarja z deponi
jo odpadkov.
Zgodbe so na takšen ali drugačen 
način povezane, v glavnem pa jih 
povezuje okrilje sistema pravil, ki jih 
narekuje skrivna organizacija, ime
novana Camorra, ki naj bi imela kar 
6.700 članov in je znana po tem, da 
se deli na veliko klanov. Film skoraj v 
celoti vsebuje nešolane igralce ozi
roma kar prebivalce Neaplja, kjer se 
pretežno tudi odvija. Knjiga pisate
lja, ki ga 24 ur na dan varuje policija, 
je prevedena tudi v slovenščino. Na
slednji film, ki ga bomo predstavili, 
pa je delo mehiškega režiserja Car
losa Reygadasa, in sicer gre za Silent 
Light (Stellet Licht, 2007), ki je prejel 
kar nekaj nagrad, med drugim tudi 
|ury Priče iz Cannesa. Film, ki govo
ri o družinskem zakonu in skušnjavi, 
nas iz nepozabnega sončnega vzho
da popelje v družino, kjer se je oče 
Johan (Cornelio Wall Fehr) zaljubil v 
drugo žensko po imenu Marianne 
(Maria Pankratz) in s tem prizadel 
svojo ženo Esther (Miriam Toevvs). 
Johan je tako pred moralno dilemo, 
saj mu vera (gre za majhno mehi
ško krščansko skupnost, imenovano 
menoniti, kateri je vlada dala popol
no versko svobodo in živijo oddalje
ni od civilizacije brez radia in televi
zorja pod strogimi pravili oblačenja, 
kot je na primer zakrivanje ženskih 
las) ne dovoljuje prešuštva, ampak 
moralna načela ne zdržijo, kljub te
mu, da je mnenja, da ga bo požele
nje minilo, ko se bo pred prijatelji, 
ženo in seboj osramotil s tem, ko bo 
vse povedal na glas. Esther, ki ve, kaj 
se dogaja z njenim možem in Ma
rianne, ki vodi majhno restavracijo, 
in ker so telefoni prepovedani, zme
raj po Johana pošilja neke vrste od

poslancev, ravna, kot da se ne bi nič 
dogajalo in še naprej opravlja svoja 
opravila, vse do trenutka, ko se zlo
mi. Reygadas se namreč ponovno 
ukvarja z ponotranjenostjo človeka, 
ki ga tokrat postavi pred vprašanje, 
ali je spoštovanje verskih načel pred 
osebno srečo. Verjetno ni potrebno 
posebej poudarjati, da se film kon

ča nasprotno od začetka, namreč s 
sončnim zahodom. Skratka, film je 
družinska drama na Reygadasov na
čin, za katerega lahko rečemo, da 
ponovno pokaže svojo spretnost, 
ko z dolgimi kadri v človeku vzbu

di estetsko barvit moment opazova
nja, saj film kar drhti od barvite po
polnosti. Omenimo lahko samo še 
dejstvo, da je celotna igralska zased
ba neprofesionalna.
Na LIFFu se bosta tudi tokrat pred
stavili dve retrospektivi, in sicer Te- 
rence Daviesa, britanskega režiser
ka, in Adoora Gopalakrishnana, in-

D el ig ra ls k e  zase dbe  
iz  f i lm a  G o m o rra .

dijskega režiserja. Prvi je znan po fil
mih, obarvanih z avtobiografskimi 
elementi delavskega razreda in bo
ja za življenje v post vojni eri, med
tem ko pri drugem takoj opazimo 
skrbno komponirane filme, prežete

z izrazito humanitarnostjo. Zanimiv 
je podatek, da prav vsak njegov film 
postavi v provinco Kerala v južni In
diji, kjer je tudi odraščal. Na festiva
lu, tako v Ljubljani kot v Mariboru, 
bo predvajan tudi njegov zadnji film 
Four VVomen, 2007, ki v štirih zgod
bah na izrazito minimalističen na
čin prikaže boj ženske za večje spo
štovanje v močno patriarhalni druž
bi. Na festivalu tudi ne bo manjka
lo dokumentarnih filmov, od kate
rih lahko omenimo Standard Ope- 
rating Procedure, 2008, režiserja Er- 
rola Morrisa, ki je leta 2007 za film 
prejel srebrnega medveda v Berlinu 
in govori o škandalu v Abu Ghraib 
zaporu, pri katerem gre za leta 2004 
dvanajst posnetih fotografij, na ka
terih so ameriški vojaki mučili iraške 
zapornike, ozadje katerih bo razi
skoval, in Encounters at the End of 
the VVorld, 2007, režiserja VVernerja 
Herzoga, ki je v Edinburgu leta 2008 
prejel nagrado za najboljši doku
mentarni film, prikazuje pa neverje
tno estetsko obarvane posnetke po
krajine na Antarktiki in njenih prebi
valcev. Prav tako moramo omeniti 
novo mojstrovino znamenitih bra
tov Jean-Pierra in Luca Dardenne, za 
katera se zdi, da zmeraj dobita vsaj 
eno nagrado na kakšnem presti
žnem filmskem festivalu (tokrat sta 
v Cannesu prejela nagrado za naj
boljši scenarij). Gre za film Lornas Si- 
lence (Le Silence de Lorna, 2008), ki 
govori o Albanki, ki živi v Belgiji in 
se v boju za pridobitev državljanstva 
znajde v krempljih ruske mafije. Od 
slovenskih predstavnikov pa lahko 
omenimo Damjana Kozoleta, ki bo 
predstavil film Za vedno (Forever,
2008), ki prikazuje psihološko voj
no med zakonskim parom v eni no
či, in Slobodana Maksimoviča, ki se 
bo predstavil s kratkim filmom Aga- 
pe, 2008, ki govori o nunah, med 
drugim pa bodo svoje nove kratke 
filme predstavili tudi Jan Cvitkovič, 
Matevž Luzar in Martin Turk. 
Nenazadnje pa še moramo omeniti 
prejemnika nagrade za najboljšo re
žijo v Cannesu Nuria Bilgama Ceyla- 
na, turškega režiserja, od katerega 
bo na festivalu mogoče videti Three 
Monkeys (Uc Maymun, 2008), dru
žinsko dramo, kjer se trije družinski 
člani izogibajo resnici. Ponovno pa 
je potrebno poudariti, da vseh film
skih naslovov preprosto ni mogo
če zajeti in da gre za osebni izbor, ki 
opisanih oziroma omenjenih filmov 
nikakor ne postavlja pred ostale. Pa 
obilo užitka ob gledanju! ■

/ .V  . s * .

"k

*

Skratka, družinska drama na Reygadasov način, za kate
rega lahko rečemo, da ponovno pokaže svojo spretnost, 
ko z dolgimi kadri v človeku vzbudi estetsko barvit mo
ment opazovanja, saj film kar drhti od barvite popolnosti.
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recenzije PIŠE: IGOR BAŠIN le efedrin kožipot pripravila: monika horvat

Balkanbeats
(Eastblok Musič, 2 0 0 8 )

Različni

Live in Gdansk
(EMI, 2 0 0 8 )

DAVID GILMOUR

Terra

Že tretja kompilacija v Berlinu ži
večega bosanskega didžeja Šoka 
nažiga balkanske ritm e, melose, 
vonje z vseh vetrov. Od njujorških 
Slavic Soul Party! in drugih »tru- 
bačev« z zahoda in vzhoda prek 
Shantela, ki se rokuje z Brego- 
vičem, do Magnifica in bolj avten
tičnih (rom skih) zasedb je zbranih  
na tem anti-turbofolk ploščku. Glo
balni trk tradicionalnega in mo
dernega. Rajanje in ples zagoto
vljena.

David Gilm our si ne more in ne 
sme privoščiti površnosti. Brezhib
nost vizije se razliva čez celo dvoj
no ploščo posnetka njegovega na
stopa na Poljskem avgusta 2006 , 
ko je z Baltskim filharm oničnim  
simfoničnim orkestrom odigral cel 
samostojni album  On an Island in 
izbrane klasike Pink Floyd. Dve 
uri in pol čiste in detajlno urejene  
sim fonije za ušesa pusti veličasten 
vtis. Stara slava z razlogom!

Po odmevnem gostovanju na lan
ski Drugi godbi M ariza ni več ne
znanka. Svetovni sloves (n a j!)  pev
ke fada skuša s četrtim album om  
še bolj razširiti, zato se je vrnila  
k začetkom, ko je pela jazz, go
spel, soul. Na tej plošči, posvečeni 
Zem lji, je njen prelestni glas nad 
glasbenim miš mašom, ki jo, žal, 
dela vse preveč predvidljivo in na
vadno. Izginila je strast. Primerno  
za hohštaplerske eksotične lokale.

Sun«e se ponovo rada

MASSIMO

Hm! Enajst novih pesmi! Res? 
Pravzaprav nove stare popevke je 
Massimo izbral podobno kot m a
terial za album a Vještina (2 0 0 4 )  
in Vještina 2 (2 0 0 6 ) . Vzel je pe
smi Arsena Dediča, Jana Plestenja
ka, Lee Dekleve, Zorana Predina, 
Renata Zera idr. ter jim  s pomočjo 
aranžerjev -  sodelavcev vliv svoj 
stas in glas. Elegantno, a kaj ko ti 
moderni časi niso inspirativni ni
ti za kakšen nov Massimov korak  
naprej.

LJUBLJANA
Koncert zasedbe PRLJAVO KAZALI- 
ŠTE, Cvetličarna Mediapark, 27. no
vember ob 21. uri: ob 30. obletni
ci svojega delovanja bo legendarna 
skupina Prijavo kazalište, ki je moč
no zaznamovala glasbeno sceno, 
spet navdušila s svojimi največjimi 
uspešnicami.

Komorni koncert italijanskega kitarista FLAVIA CUCCHIjA, Križanke -  Vite
ška dvorana, 2. december ob 19.30 uri: v Ljubljano prvič prihaja mednaro
dno priznani kitarist Flavio Cucchi, ki ima za seboj več sto recitalov na vseh 
petih celinah, ob tem se redno pojavlja v glasbenih programih znanih RTV 
postaj in na raznih festivalih.

Koncert skupine THE LIVING DAYLIGHTS, Tovarna Rog, 9. december ob 21. 
uri: britanska melodična punk rock zasedba bo poslušalcem predstavila svoj 
prvi izdelek »Ways to escape«.

Koncert ETNO MALESH, Zlati zob, 9. december ob 21. uri: skupina izvaja 
makedonsko etno glasbo in je osvojila številne nagrade na raznih festivalih 
in tekmovanjih. Vodja zasedbe je Miljaim Destanovski, njegova strast je zur- 
la, pihalo, ki je značilno za nekatere predele Balkana in v podobnih različi
cah vse do Indije.

MARIBOR
Koncert GLASBA IZ POZABE, Kazinska dvorana Maribor, 20. november ob 
19.30 uri: ta koncert prinaša odlomek, v katerem Glasbena matica obu
ja redkeje izvajana slovenska dela različnih obdobij in slogovnih usmeritev. 
Prisoten bo tudi preverjen glasbeni par -  Tomaž Lorenz in Alenka Šček Lo
renz.

Koncert ob 10. obletnici skupine CROSSROADS, Velika dvorana v Naro
dnem domu Maribor, 22. november ob 20.30 uri: skupina Crossroads je na
stala leta 1998 in ohranja dediščino Southern rocka. Ob deseti obletnici bo
do tako zaigrali tudi v prvotni zasedbi.

TOLMIN

Koncert zbora CARMINA SLOVENI- 
CA, Kinogledališče Tolmin, 9. de
cember ob 20. uri: program Ame- 
ricas bo razdeljen na nekaj temat
skih sklopov: spiritual, gospel, tra
dicionalna glasba staroselcev, latin
sko ameriška glasba, jazz, dela ame
riške umetniške glasbe našega časa 
ter legendarne skladbe pevcev, kar 
bo ponudilo bogat vpogled v glas
beno dediščino obeh Amerik.

ŽALEC
Koncert MILDREDS, Dom II. slovenskega tabora Žalec, 21. november ob 
20. uri: gre za relativno mlado skupino angleških dam. Njihov ravnokar izšli 
prvenec »Brisači prašine« prinaša predelave starih jugoslovanskih šlagerjev, 
ki poslušalcu prinesejo prijetna občutja.

f t  * 1

v, *
•  m

(EMI, 2 0 0 8 )

MARIZA

Koncert DEADCELL, Klub MC Pekar
na, 28. november ob 22. uri: skupi
na, ki je v zadnjih dveh letih radikal
no spremenila nizozemsko under- 
ground sceno, velja za vodilno v sve
tovnem merilu, kar se tiče združitve 
dance glasbe z izjemnim multime- 
dijskim nastopom in metal glasbo.

(Aquarius, 2 0 0 8 )
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K e rre re n e a
izobraževalni servis

Jezikovni tečaji J Strokovna usposabljanja 

Športni programi in zdravje Izobraževanje za duhovno rast 

Učenje in trg dela Računalniško usposabljanje

NE Z A M U D I 
07 / 49 - 02-400

www.referenca eu
i n f o ( a > r e f e r e n c a  e u

Univerzitetna knjižnica Maribor

Kavarna & klub Zvezda
ročeT Ui.ecJ zžueae/e!

Brežice
Černelčeva 3 
8250 Brežice

Krško
CKŽ 36 

8270 Krško

Strežemo izvrstno kavo

Privoščite si najboljšo!

120800088,11

V

A G E N C I J A  Z A M L A D E

Servis in storitve za mlade:
Turistični aranžmaji, vse vrste fotokopiranja,
tiskanje,prodaja študentskih bonov, brezplačni dostop do
interneta, nakup vstopnic za koncerte, mladinske izkaznice

Agencije PUNKT:
Krško CKŽ 37, Krško, 07/49-05-480 
Brežice Černelčeva 3, Brežice, 07/49-66-116 
Sevnica Trg svobode 1, Sevnica, 07/81-44-355

www.punkt-on.net


